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   استقبال ایمیدرو از حضور 
بخش خصوصی در توسعه فولاد

 رییس هیات عامل ایمیدرو گفت: از افزایش حضور شرکت های 
خصوصی در توسعه زنجیره های فولاد و دیگر محصولات معدنی 
با هدف افزایش سهم این حوزه از اقتصاد در تولید ناخالص داخلی 
استقبال می کنیم. محمد رضا موثقی نیا، صبح امروز با حضور در 
ش��رکت های فولادکار الوند و لوکوموتیو مپنا تصریح کرد: برخی 
طرح ه��ای ب��زرگ و ملی مع��دن و صنایع معدن��ی و حوزه های 

زیربنایی از سوی مقامات نظام رصد و پیگیری می شود.

کار در فولاد مبارکه با برنامه ریزی 
دقیق در حال پیشرفت است

ب��ا حض��ور رئیس جمهور و جمع��ی از اعضای هی��ات دولت، 
مس��ئولان اس��تان اصفهان و مدیرعامل فولاد مبارکه، واحد اول 
گازی نیروگاه س��یکل ترکیبی فولاد مبارک��ه اصفهان که به نام 
»شهید حاج احمد کاظمی« مزین شده است به عنوان نخستین 
واحد نیروگاهی کلاس F صنایع در محل مصرف، راه اندازی ش��د 
تا گام بلندی برای تأمین پایدار برق موردنیاز این صنعت و جبران 

ناترازی برق شبکه سراسری برداشته شده باشد. 
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تداوم عرضه بدون محدودیت سیمان در بورس کالا 
 

فاصله ای میان شعار تا واقعیت
به گفته مسئولان، خرید سیمان از بورس کالا به محدودیت  

دسترس��ی مصرف کنندگان واقعی پای��ان داد و خروج آن از 
بورس کالا بازار را متلاطم می کند بر این اس��اس برای خروج 

آن تصمیمی گرفته نشده است.
بیش از یک هفته اس��ت که موضوع عرضه سیمان در بورس 
کالا داغ ش��ده اس��ت و کارشناس��ان مختلفی در خصوص آن 
اظهار نظرات  مختلف ارائه داده اند. داس��تان از آنجا شروع شد 
که در ۳۱ شهریور مهراد بذرپاش رئیس راه وشهرسازی گفته 
بود، خروج عرضه سیمان و فولاد از بورس باعث کاهش قیمت 
مسکن می شود. نکته ای که به سرعت در رسانه های مختلف 
دس��ت به دست ش��د و موجی از اظهار نظرات  کارشناس را با 
خود همراه کرد تا این که رئیس س��ازمان بورس مجید عشقی 
در واکنش به برخی اظهارات گفت: موضوع تعطیلی بورس کالا 
در چند سال گذشته همواره مطرح بوده و در چند روز گذشته 
نیز، بحث خروج سیمان و فولاد از بورس هم مطرح شده است 
که این مباحث فقط در کوتاه مدت به این صنایع، سهامداران و 
کلیت بازار سرمایه ضربه می زند. قبل از ورود سیمان به بورس 
حدود ۷۰ درصد سیمان کشور توسط تقریبا ۲۰ نفر دادوستد 
می شد، حال هر کسی بخواهد به راحتی می تواند به هر میزان 
از بورس کالا س��یمان بخرد و انحص��اری در این زمینه وجود 
ندارد. او بیان کرد: سیمان نیم درصد هزینه تمام شده ساخت 
و س��از را در بر می گیرد و خروج سیمان از بورس به بهانه حل 
مشکلات مسکن آدرس غلط دادن است. چراکه اینکار سیمان 
را گرانتر به دس��ت مص��رف کننده واقعی می رس��اند. تلاش 
برای خروج محصولات از بورس، به س��رمایه هراسی منجر می 
ش��ود. بعد از آن نیز سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی 
و دارای��ی در جمع خبرنگاران گف��ت: وزارتخانه های اقتصاد و 
صمت با ادامه وضعیت فعلی در خصوص عرضه سیمان و فولاد 
در بورس کالا موافق هس��تند و اگر نیاز به اصلاحاتی هس��ت، 
در داخل همین چارچوب انجام ش��ود.  مدیر نظارت بر بورس 

ها نیز در این گفت: قبل از عرضه سیمان در بورس کالا، یکی 
از معضلات و نگرانی بزرگ افراد فعال حوزه س��اخت و س��از، 
کمبود س��یمان با قیمت منطقی، افزای��ش ناگهانی قیمت آن 
در زمان ش��روع پ��روژه بود و با عرضه س��یمان در بورس این 
مشکل به نحو مناسبی رفع شد. این مقام مسئول گفت: خرید 
سیمان از بورس کالا به محدودیت دسترسی مصرف کنندگان 
واقعی )به سیمان( پایان داد و به عنوان راهکاری صحیح برای 
حذف واسطه گری و رانت در بازار خرید و فروش این محصول 
ش��د. او در ادامه اظهار کرد: بورس کالا یک س��اختار نظام مند 
دارد که به س��بب ایجاد بستری مناسب برای تعیین نرخ کالا 
بر اس��اس عرضه و تقاضا و ایجاد یک فض��ای رقابتی، مانع از 
ایجاد رانت در بازار محصولات تولیدی همچون فولاد، سیمان 
و س��ایر محصولات عرضه شده در آن می شود. همان طور که 
مطلعید و ریاس��ت س��ازمان هم در اظهارات اخیر به آن اشاره 
داش��تند، ش��ایعه خروج برخی از محصولات از بورس کالا در 
چند س��ال گذش��ته بعضاً مطرح بوده که ب��ا توجه به نقش با 
اهمیت بورس کالا در حذف واس��طه گری، ایجاد شفافیت در 
قیمت، حجم و خریدار و فروش��نده و تامین کالای اس��تاندارد 
بر اس��اس نظام عرضه و تقاضا، این موضوع خوشبختانه ابداً به 

نتیجه نرسیده است.
خروج فولاد و سیمان از بورس کالا سبب التهاب  �

بازار می شود
در نهای��ت نیز در حالی ک��ه گمانه زنی ها در خصوص عدم 
تداوم عرضه س��یمان در بورس کالا در حال افزایش بود شب 
گذش��ته رئیس سازمان بورس با حضور در رسانه ملی از ادامه 
عرضه سیمان در بورس کالا خبر داد و گفت: معاملات کالاها 
در بورس کالا بر اس��اس یکسری مقررات صورت می گیرد که 
البت��ه در دوره های مختلف انتقاداتی ب��ه بعضی از فرآیندها 
وجود داش��ته است. بازار س��هام یک بازار زنده است چون بر 

اساس عرضه و تقضا قیمت گذاری صورت می گیرد.

صنعت فولاد، محور و اس��اس توس��عه اقتصادی و صنعتی 
جهان برش��مرده می شود و برای هر کش��وری که بخواهد در 
مسیر رش��د اقتصادی حرکت کند، توس��عه این صنعت لازم 

و ضروری است.
نگاه��ی به آمار رده بندی برترین تولیدکنندگان فولاد جهان 
نیز نشان می دهد که اغلب اقتصادهای بزرگ جهان، بیشترین 
تولید فولاد را نیز به خود اختصاص می دهند. در واقع کشورهای 
صنعتی جه��ان حتی علی رغم نبود مزیت نس��بی برای تولید 
فولاد، به دلیل اهمیت اس��تراتژیک این صنعت، سرمایه گذاری 
در توس��عه آن را در دس��تور کار خود ق��رار داده اند و از هیچ 
حمایتی چ��ه در حوزه تامین آس��ان و ارزان نهاده های تولید 
ش��امل انرژی و مواد اولیه و چه در زمینه تسهیل تامین مالی 
و مقررات گذاری برای توسعه و فعالیت آن دریغ نمی کنند. در 
واقع صنعت فولاد، از جمله معدود صنایعی اس��ت که دولت ها 
حتی در زمان های تلاطم��ات، تمرکز خود را بر حمایت از آن  
ب��ه طرق گوناگون قرار می دهند تا ب��ه این ترتیب این صنعت 
اس��تراتژیک خود را از آسیب ها و بحران ها حفظ کنند؛ چراکه 
صنعت فولاد بنیان اقتصاد جهان برش��مرده می ش��ود. صنعت 
فولاد در ایران با تکیه بر مزیت هایی مانند منابع انرژی، ذخایر 
سنگ آهن و دسترسی به بازارهای مصرف شکل گرفت و بنیان 
نهاده شد. این صنعت در مدت کوتاهی نه تنها توانست بر نیاز 
بازار مصرف داخلی فائق آید بلکه به منبعی مهم برای توس��عه 
صادرات غیرنفتی و حضور در بازارهای بین المللی تبدیل ش��د 
و ای��ران را به یکی از بزرگ تری��ن تولیدکنندگان فولاد جهان 
بدل س��اخت. ام��روز صنعت ف��ولاد ایران را می ت��وان یکی از 
معدود صنایع موفق کش��ور قلمداد کرد که در شرایط رونق و 
رکود اقتصادی توانس��ت استقامت و تولید خود را حفظ کند و 
ارزاوری و توس��عه پایدار را برای کشور به ارمغان بیاورد. با این 
ح��ال و علی رغم ادعاهای مطرح ش��ده، صنعت فولاد در ایران 
در چند س��ال گذشته بیش از آنکه از مزیت های نسبی کشور 

بهره مند ش��ده باشد، آسیب های بزرگی را از سیاست گذاری ها 
و مقررات گذاری های بالادس��تی تحمل کرده اس��ت. س��ال ها 
قیمت گذاری دستوری در بازار محصولات فولادی و همچنین 
اعم��ال گاه و بی گاه محدودیت ها و ع��وارض صادراتی موجب 
ش��ده اس��ت که این صنع��ت از بس��یاری از فرصت هایی که 
می توانست نقطه عطف عملکرد و جهش صنعت فولاد قلمداد 
شود، محروم بماند. چالش پراهمیت دیگر، مقوله انرژی است. 
زنجی��ره فولاد ایران در چند س��ال گذش��ته، عم��لا پنج تا ۶ 
ماه از س��ال فعالیت خ��ود را به دنبال قطعی ه��ای برق و گاز 
از دس��ت داده اس��ت؛ در حالی که کل س��هم زنجیره فولاد از 
مصرف گاز و برق کش��ور کمتر از ۱۰ درصد است اما در زمان 
محدودیت های تامین گاز، نخس��تین بار محدودیت  و کاهش 
مص��رف بر دوش این زنجیره قرار داده می ش��ود. البته باید در 
نظر داش��ت چالش های حوزه انرژی زنجیره فولاد تنها محدود 
به این قطعی ها نیست. افزایش چندین برابری قیمت برق و گاز 
برای زنجیره فولاد کشور به عنوان صنعتی که با تکیه بر مزیت 
گاز ب��رای تولید آهن اس��فنجی و مزیت ب��رق برای واحدهای 
فولادسازی شکل گرفته است، به معنای کاهش شدید حاشیه 
س��ود و صرفه اقتصادی خواهد بود. به نظر می رس��د علی رغم 
اهمی��ت اس��تراتژیک صنعت فولاد در اقتص��اد جهان، نه تنها 
توجه کافی به تس��هیل توسعه و فعالیت این صنعت در کشور 
صورت نمی گیرد بلکه ش��اهد تصمیم گیری هایی بعضا مغایر با 
منافع فولادس��ازان هس��تیم. در حالی که سایر فعالان صنعت 
ف��ولاد مانند هند و ترکیه، رویکردهایی جدی مانند تش��کیل 
وزارتخان��ه فولاد و ارائه تس��هیلات و حمایت ه��ای مالی برای 
تقوی��ت این صنعت دنب��ال می کنند و بازار ف��ولاد جهان نیز 
ش��اهد ظهور فعالان جدیدی مانند کش��ورهای حاشیه خلیج 
فارس اس��ت، صنعت فولاد ایران در مسیر ناهمواری قرار دارد 
که هرروز با مشکلات و چالش های بیشتری آن هم در شرایط 

تحریمی دست و پنجه نرم می کند.
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به گزارش روزگار معدن، »محمدرضا بهرامن« روز پنجشنبه در حاشیه دوره آموزشی 
مجموعه قوانین و آیین نامه های حقوق معادن ویژه دس��تگاه قضایی استان همدان در 
گفت وگوی اختصاصی باخبرنگار ایرنا اظهار داش��ت: با تش��کیل این شعبه اختصاصی 
توس��ط قوه قضاییه، بسیاری از دغدغه های موجود در پرونده های حقوقی حوزه معادن 

در کمترین زمان ممکن حل می شود.
وی اضافه کرد: گره خوردگی بس��یاری از پرونده های قضایی حقوقی معادن به جهت 
آگاه��ی کم از قانون معادن اس��ت و اگر تحلیل ها برپایه ای��ن قانون انجام بدهیم، نباید 

پرونده ای را به معنای واقعی داشته باشیم که افراد باهم مشکل داشته باشند.
بهرام��ن بیان کرد: هراندازه که بتوانیم در این حوزه آگاه س��ازی و آموزش ها از قانون 
مع��ادن را به نزد قضات افزایش بدهیم، در جذب س��رمایه گ��ذاری تاثیرگذاری بهتری 

می توانیم داش��ته باش��یم. وی با اشاره به ایجاد ش��عبه های اختصاصی در حوزه معدن 
دراس��تان های کشور گفت: قبل از ایجاد ش��عبه تخصصی نسبت به دوره های آموزشی 

اقدام می کنیم و امیدواریم همدان نخستین استان در راه اندازی این شعبه باشد.
بهرامن با بیان اینکه س��هم معادن در اقتصاد کشور بسیار پایین است، یادآور شد: با 
این وجود، اثرگذاری معادن در اقتصاد کشور بسیار بالا است چرا که تامین کننده مواد 
اولیه در تمام جریان تولید کشور هستیم بنابراین ظرفیت موجود در حوزه معدن را باید 

توسعه دهیم چرا که نقش فراگیر در تامین مواد اولیه در تولید کشور دارد.
نایب رئیس اول اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با تاکید بر لزوم توجه 
ویژه به معدن به عنوان ثروت بزرگ در کشور گفت: اکنون سهم معدن در اقتصاد کشور 
س��ه درصد است که در برنامه هفتم توسعه، رشد ۱۳ درصدی برای بخش معدن دیده 

شده و در این راستا نیاز است زیرساخت های توسعه ای تامین شود. وی خواستار توجه 
جدی بیش��تر دولت به حوزه معادن ش��د و افزود: منابع طبیعی، محیط زیست و سایر 
دس��تگاه های اجرایی که به هر طریقی با حوزه معدن گره خورده اند، نباید با رفتارهای 
س��لیقگی مانع س��ازی کنند. وی بیان کرد: معادن منابع ملی کشور و ثروت خدادادی 
هستند و باید با برنامه از این منابع بهره برداری کنیم و صیانت واقعی از این ثروت الهی 
داش��ته باشیم. وی در خصوص کش��ف معدن بزرگ لیتیوم در همدان گفت: مطالعات 
این معدن هنوز کامل نش��ده و از نگاه فنی تولید باید مطالعات این معدن کامل ش��ود 
تا بتوانیم ارزیابی بهتری داش��ته باشیم. دوره آموزشی مجموعه قوانین و آیین نامه های 
حقوق معادن ویژه دس��تگاه قضایی اس��تان همدان امروز با حض��ور قضات پرونده های 

حوزه معدن برگزار شد.

وزارت تخصصی معادن و فلزات تشکیل شود
گروهخبر

معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار کرمان 
گفت: این اس��تان و نیز کش��ور، معدنی اس��ت اما 
وزارتخانه تخصصی معادن و فلزات نداریم در حالی 
که معدن پیشران اقتصادی کشور به شمار می رود و 

هر چیزی با ماده معدنی تولید می شود.
امی��ر حس��ن زاده ک��ه صرفنظر از مس��ئولیتش 
تحصیلک��رده زمین شناس��ی و مع��دن اس��ت روز 
پنجش��نبه در آیی��ن روز صنع��ت و معدن اس��تان 
کرمان اف��زود: با توج��ه به ظرفیت های کش��ور و 
نیازهای موجود، تاس��یس وزارت تخصصی معادن و 

فلزات ضروری است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار کرمان 
گف��ت: ۷۰ درصد مش��کلات فع��الان اقتصادی در 
وزارت خان��ه ها رفع می ش��ود و اگر می گویم این 
افراد سربازان جنگ اقتصادی هستند باید مشکلات 

آنان را رفع کنیم.
حسن زاده با بیان اینکه تاسیس وزارت بازرگانی 
از دس��تور کار خارج شده اس��ت عنوان کرد: اما راه 
اندازی وزارت معادن و فلزات برای کش��ور ضروری 
اس��ت اگ��ر وزارت تخصصی در این حوزه نداش��ته 
باش��یم نمی توانیم پیگیر بسیاری از مسایل باشیم 
و اکنون حوزه معدن در وزارت صمت مغفول مانده 
اس��ت.وی با بیان اینکه معادن کوچک مقیاس ۸۵ 
درصد اشتغال این حوزه کش��ور را در اختیار دارند 
گفت: قوانین برای معادن بزرگ تدوین می ش��وند، 
در حال��ی که مع��ادن کوچک م��ا در حال تعطیلی 

است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار کرمان 
بیان کرد: هش��ت میلیارد تن ذخیره معدنی قطعی 
اثبات ش��ده در شمال استان و ۳۰۰ میلیون تن در 
جنوب کرمان داریم و جنوب کرمان را فقط معادن 
کوچ��ک مقیاس می توانند توس��عه دهن��د اما این 

حوزه متولی ندارد.
شرکت ملی مس در جنوب فعال شود �

وی افزود: یک ش��رکت زیرمجموعه شرکت ملی 
مس ب��رای این مهم در جنوب کرم��ان پروانه بهره 
برداری گرفته اما امور مربوطه را پیگیری نمی کند 

و ما خواستار فعال سازی این شرکت هستیم.
خودتحریمی را پایان دهیم �

حسن زاده همچنین گفت: ما در استان با مشکلی 
به نام تحریم کرمانی روبه رو هستیم که حتی مدیر 
دس��تگاه می خواهد مشکل یک واحد تولیدی رفع 
ش��ود اما بدنه و یک کارش��ناس همکاری نمی کند.

وی تاکید کرد: مدی��ران این افراد را تعیین تکلیف 
کنن��د و با حق��وق و اضافه کار به خانه بفرس��تند 
که اس��تراحت کنند. این افراد در بدنه دس��تگاه ها 

نباشند، بهتر است.
۲۰ ه�زار میلیارد ریال جریمه با تش�کیل  �

پرونده برای واحدهای تولیدی
حسن زاده اظهار داشت: ۲ واحد تولیدی فعال در 

استان کرمان داریم که برخی دستگاه های اجرایی 
با تشکیل پرونده علیه آنها ۲ هزار میلیارد تومان هر 

واحد را جریمه کردند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار کرمان 
با تشریح اقدامات برای رونق تولید در استان گفت: 
خوش��بختانه دس��تگاه های اجرایی پای کار آمدند 
و رتبه کس��ب و کار اس��تان از ۳۱ به ۱۶ رس��یده 
اما م��ا با این ظرفیت باید زیر ۱۰ برس��یم و با این 
ظرفیت نباید بیکاری در اس��تان باش��د. وی اضافه 
کرد: اس��تان کرمان با ۱۱ درصد مس��احت کشور، 
۵۵ درصد حقوق دولتی معادن را پرداخت می کند 
اما متاس��فانه مدیران معدنی کشور در این همایش 

حاضر نشدند.
حس��ن زاده ادامه داد: تس��هیل ام��ور در محیط 
زیست اس��تان کرمان آغاز شده و امیدوارم به دیگر 
دستگاه ها تسری یابد.وی افزود: بازدیدهای سرزده 
زی��ادی از واحده��ای صنعتی و معدنی داش��تیم، 
مدیران نیز باید از میزها فاصله بگیرند و مش��کلات 

تولید را میدانی رصد کنند.
معاون اس��تاندار کرمان یادآور ش��د: بس��یج نیز 
مش��کلات واحدهای تولیدی را از در کارخانه اعلام 
می کند، کمیته قضایی رفع موانع تولید و اس��تان و 
دولت واقعا پای کار است و واقعا می خواهد کار کند 
لذا مدیرانی ک��ه نمی خواهند کار کنند بروند خانه 

اما نگذاریم کار تولید بخوابد.
مدیری که کار نکند، برکنار می شود �

حس��ن زاده با بیان اینکه بحث تولید و اش��تغال 
ب��رای ما مهم اس��ت و باید حل ش��ود و ما به رنگ 
واحدها کار نداریم، گفت: دس��تگاه ها در ارتباط با 
تولید کننده مس��ایل را حل کنن��د و در این زمینه 
به دس��تگاه ه��ا امتیاز می دهی��م.وی ادامه داد: در 

برکناری مدیری که نمی خواهد کار کند فعالیم.

راهبرد کرمان در اکتشاف، صنایع پایین  �
دستی و مهارت

معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار کرمان 
با بیان اینکه تس��هیلات تبص��ره ۱۸ به طرح های 
پیشران و دارای دانش واگذار شود و تولیدکنندگان 
با دانش روز کار کنند، تصریح کرد: راهبرد اس��تان 
در حوزه معادن توس��عه اکتش��اف، مهارت و صنایع 

پایین دستی است.
وی ب��ا بی��ان اینکه ۵۰ س��ال در اس��تان از مس 
برخورداری��م و رتب��ه برتر را در فولاد کش��ور داریم 
عنوان کرد: ۲۵ س��ال پیش از ج��اده معدن جلال 
آباد به زرند، س��نگ خام می بردند و اکنون تولیدات 
این حوزه به شمش رسیده اما باید به صنایع پایین 

دستی فولاد برسیم.
حس��ن زاده افزود: صنایع پایین دس��تی مشکل 
اش��تغال ما را حل می کند، اس��تان کرمان با وجود 
ظرفیت ها و مش��کلات اکنون یکه��زار و ۷۲ واحد 
صنعتی فع��ال، ۴۱۸ واحد نیمه فعال و ۱۰۸ واحد 
غیر فع��ال داری��م؛, ۳۴ هزار نفر در ش��هرک های 

صنعتی استان کرمان اشتغال به کار دارند.
وی ابراز داش��ت: منطقی است که از شهرک های 
صنعتی یعنی صنایع پایین دس��تی حمایت کنیم، 
فاصله طبقاتی بخاطر ش��هرک های صنعتی نیست. 
معاون هماهنگ��ی امور اقتصادی اس��تاندار کرمان 
گفت: در ش��هر کرمان ۳۵ هکتار زمین و س��اختار 
مهارت��ی و فنی و حرفه ای وجود دارد و در خیابانی 
در ش��هر کرمان ۱۰ هکتار زمین و ۱۷ سوله آماده 

اما تعطیل است.
س�رقت نیروی انس�انی در کرم�ان آغاز  �

شده است
حس��ن زاده ابراز داشت: سرقت نیروی انسانی در 
کرمان آغاز ش��ده و شرکتی نیروی متخصص تولید 

و ش��رکت دیگر آن را می برد. فنی و حرفه ای باید 
به حوزه تولید نیروی متخصص بیشتر وارد شود.

وی خاطرنش��ان کرد: استان کرمان فقط در پنج 
رشته بورس��یه تحصیلی دارد در حالی که این آمار 
در دیگر اس��تان ها به ۱۰۰ رشته می رسد که با ما 
قابل قیاس نیس��ت. معاون هماهنگی امور اقتصادی 
استاندار کرمان گفت: ارتباط صنایع بزرگ و کوچک 
از راهبردهای استان کرمان است و باید برای بحث 
ب��ازار واحدهای کوچک و تحقی��ق محور واحدهای 
تولی��دی فکری کنیم و اگر روی بازار و آر اندی کار 

نکنیم در آینده دچار مشکل می شویم.
بانک های خصوصی پای کار نیستند �

حس��ن زاده همچنی��ن ب��ا اش��اره ب��ه ضرورت 
مش��ارکت بانک ها با ش��رکت ها در تولید قطعات 
گفت: متاس��فانه برخی بانک ها از ۴.۵ تا ۲۰ درصد 
منابع استان را تسهیلات پرداخت می کنند، برخی 
بان��ک ها نیز تا ۳۰۰ درصد منابع، مصارف دارند اما 
بان��ک های خصوصی پای کار نیس��تند مه اگر پای 
کار نباش��ند برای آنها برنامه داریم. وی تاکید کرد: 
بانک ه��ای دولتی در ش��رایط انقباضی ۹۰ درصد 
منابع خود را از اس��تان کرمان وام پرداخت کردند، 
در حالی که دس��تور العمل دولت در این حوزه ۷۵ 

درصد تعیین شده است.
حسن زاده ادامه داد: میانگین پرداخت تسهیلات 
بانک های خصوصی و موسسات اعتباری در استان 
کرمان ۴۳ درصد از منابع اس��ت، این بانک ها پای 
کار اقتصاد استان نیستند در حالی که منابع خود را 
از استان ثروتمند کرمان می گیرند. باید این منابع 

به تولید و اشتغال پایدار برسد.
صنعت و معدن باید سر سفره مردم برود

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان 
نیز گفت: گزارش س��ال ۱۴۰۱ مرک��ز آمار ایران از 

سال ۹۹ رشد اقتصادی استان کرمان را ۳.۸ درصد 
اع��لام کرده ک��ه ۵۶ درصد آن در ح��وزه صنعت، 
معدن و تج��ارت اتفاق افتاده اس��ت اما باید تلاش 
کنیم صنعت، معدن و تجارت سر سفره مردم برود.

مهدی حس��ینی ن��ژاد افزود:۳۰ درص��د فعالیت 
فولادی کش��ور در قال��ب صنایع بزرگ در اس��تان 
کرمان شکل گرفته است که در قالب صنایع وابسته 

و قطعه سازی باید این حوزه را پیش ببریم.
حس��ینی نژاد خاطرنش��ان کرد: در قانون برنامه 
هفتم توسعه پیشنهاداتی دادیم تا از ظرفیت قوانین 
برای توسعه استان استفاده و شرایط مناسب را برای 

سرمایه گذاری ایجاد کنیم.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان 
تصریح کرد: بیش از ۱۳ جلس��ه کارگروه رفع موانع 
تولید و بالای ۲۰۰ مصوبه در این حوزه داش��تیم و 
امیدوارم این ظرفیت را گسترش دهیم تا بخشی از 

ظرفیت ها را عملیاتی کنیم.
نی�از ش�هرک های صنعتی کرم�ان به ۳۰  �

میلیون مترمکعب آب و دغدغه برق
مدیرعامل ش��رکت ش��هرک های صنعتی استان 
کرمان نیز در این آیین گفت: ۴۵ ش��هرک و ناحیه 
صنعتی در اس��تان کرمان فعالیت دارند که ۲ هزار 
و ۲۰۰ واح��د در آنه��ا فعالیت دارن��د و ۱۰ درصد 
واحدهای ما غیر فعال هستند. وی ادامه داد: برنامه 
ریزی توسعه اراضی ش��هرک های صنعتی ازجمله 
ش��هرک های تقاضامحور در سیرجان و جیرفت را 
داریم و اتفاقات خوبی ازجمله ایجاد پنج پست برق 

فوق توزیع در این شهرک ها اتفاق افتاده است.
مدیرعامل ش��رکت ش��هرک های صنعتی استان 
کرمان عنوان کرد: مجوز تاس��یس پست فوق توزیع 
سیرجان ۲ و جیرفت ۲ در سفر رییس جمهور اخذ 
و تامی��ن اعتبار ش��ده اما نیاز به تس��ریع در تامین 

اعتبار این طرح ها داریم.
وی یادآور ش��د: دغدغه اصلی واحدهای صنعتی 
برق است و قطعی این حوزه زیاد شده لذا این پست 
ها می تواند به تولید اس��تان کم��ک کند. میجانی 
گفت: آمادگی همکاری برای ایجاد مناطق اقتصادی 
در اس��تان داری��م و چه��ار منطقه اس��تان کرمان 

خواستار ایجاد منطقه اقتصادی هستند.
وی ب��ا بیان اینکه با همکاری رییس کمیس��یون 
اقتصادی مجلس مجوز ایجاد فوق توزیع کرمان ۲ و 
۴ از وزارت نیرو دریافت شد تصریح کرد: در تامین 
آب پای��دار کم��ک کنید زیرا تقاض��ای ۳۰ میلیون 
مترمکعب آب در س��ال برای شهرک های صنعتی 

داریم.
تخصص��ی  ش��هرک  اج��رای  اف��زود:  میجان��ی 
خورش��یدی بخش راین، بیش از هشت ماه منتظر 
مجوز زیس��ت محیطی است و پس از آن می توانیم 
زمین به سرمایه گذار واگذار کنیم و کار پیش برود.
رییس خانه صنعت، معدن و تجارت استان کرمان 
نیز گفت: مشکل ما در دنیا فروش محصولات است 
و ما در صادرات دچار این مش��کل هس��تیم و فقط 

کالاهای فاقد ارزش افزوده می فروشیم.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:                 سهم سه درصدی معدن در اقتصاد کشور  

نگرانی با ذات کارآفرینی در ایران گره خورده              اس��ت. نگرانی 
از شرایط کسب وکار، ارز، مالیات، بیمه و  هزاران موضوع دیگر. 
گاهی ای��ن نگرانی ها ب��ا تدبیرهای فوری به س��رعت برطرف 
می ش��ود و گاهی هم نگرانی به بحران و پس از آن به خسارت 

منتهی می شود.
متاس��فانه درحالی که تابستان به پایان رسیده اما نگرانی به 
دل و ذهن کارآفرینان رسوخ کرده که در فصل سرد سال  و با 
وجود ناترازی در تامی��ن گاز، چه میزان قطع گاز و همچنین 
قطع برق در صنایع صورت می گیرد؟ آن هم پس از تابس��تانی 
که نات��رازی در تامین برق، منجر به قطع برق صنایع و ایجاد 
خسارت              های بس��یار به تولید در سال  رشد تولید و مهار تورم 
ش��د.  حتما این ضرب              المثل را شنیده              اید که می گویند فلانی 
»مرغ عزا و عروسی« شده              است. متاسفانه فعلا در کشور دیواری 
کوتاه ت��ر از تولید وجود ندارد و عاقبت تولیدکنندگان در عزا و 
عروس��ی به سرنوش��ت همان مرغ ضرب              المثل دچار می شود، 
آن هم در ش��رایطی که رهبری در بیانات اخیرش��ان در دیدار 
با اعضای هیات دولت به فرازهای مهم و تعیین              کننده              ای اشاره 
کرده اند که از جمله آنها حمایت از تولید، پشتیبانی از صنایع 
و رفتار یکپارچه در خدمت بهبود مس��تمر محیط کسب وکار 
اس��ت. اما قطع گاز که همه به انتظار آن نشس��ته              اند، معنایی 
ب��ه غیر از تعطیلی خط��وط تولید ندارد و به واقع س��وال این 
است که چرا دولت برای چنین موقعیت هایی تدبیر نمی کند؟ 
این مطالبه بحقی اس��ت که از دولت تقاضا شود؛ از هم اکنون 
برنامه              ریزی              های کارآمد را به انجام برساند که قطع گاز صنایع 
و نیروگاه ها منجر به اس��تفاده از سوخت های جایگزین مانند 
مازوت نش��ود، به خصوص در زمانی ک��ه آلودگی هوا خود یک 

مساله جدی برای سلامت مردم است.
البته عجیب و دردناک اس��ت که کشوری که دومین ذخایر 
گاز طبیعی جهان را داراس��ت، قادر به تامین و ذخیره س��ازی 
گاز مورد نی��از خ��ود در بخش های مختلف مصرفی نیس��ت و 
برای جبران کس��ری، قط��ع گاز صنایع را بدون درنظر گرفتن 
زیان ه��ای جبران              ناپذی��ر به تولید و اش��تغال در دس��تور کار 
قرار می دهد، آن هم در ش��رایطی که مث��لا قطر با مدیریت و 
بهره              برداری اصولی از میادین مش��ترک گاز با ایران برنامه های 

توسعه خود را باسرعت به پیش می برد.
اما چرا کش��وری که یکی از بزرگ تری��ن ذخایر گاز جهان را 
دارد، خود در تامین منابع با مشکل روبه رو شده است؟ پاسخ به 
این پرسش را باید در عدم سرمایه گذاری و نبود زیرساخت های 
مناسب جست وجو کرد. افت بس��یار شدید سرمایه گذاری های 
جدی��د در س��ال های گذش��ته صورت گرفت، ح��الا هم چنین 
عواقبی دور از ذهن نیس��ت. متاس��فانه بیش از س��ه سال است 
که شاخص استهلاک از س��رمایه گذاری در کشور پیشی گرفته 
و نات��رازی تامین ب��رق و گاز هم از جمله اث��رات این وضعیت 
نامطلوب اس��ت. البته نباید این موضوع را هم از یاد برد که در 
کش��ور مصرف غیربهینه گاز و برق و انواع دیگر انرژی              ها صورت 
می گیرد. طبق آمارهای جهانی ایران چهارمین کشور جهان از 
نظر س��رانه مصرف گاز محسوب می شود. ریشه همین موضوع 
را ه��م باید در تخصیص یارانه              های بی              منطق انرژی از جمله گاز 
و مدیریت نادرس��ت منابع و البته عدم فرهنگ س��ازی در حوزه 
مصرف جست وجو کرد. با رشد فزاینده مصرف و محدودیت در 
تولید، کشور هم اکنون با بیش از ۲۰۰ میلیون متر مکعب ناترازی 
در حوزه گاز در فصل سرما روبه رو است. همچنین در حال حاضر 
بیش از ۷۰ درصد انرژی کش��ور به وسیله گاز تامین می شود و 
در ای��ن بین بخش نیروگاهی ب��ا ۳۲ درصد، صنعت ۳۰ درصد و 
خانگی و تجاری با ۲۹ درصد بیش��ترین س��هم از مصرف را دارا 
هستند، بنابراین هرگونه اختلال و ناترازی جدی در تامین گاز 
در کشور می تواند به معنای بحران جدی تامین انرژی محسوب 

شود و تبعات اجتماعی- اقتصادی جدی داشته باشد.
و س��رد  گاز طبیع��ی در فصول گ��رم  اخت��لاف مص��رف 
س��ال به صورت متوس��ط به بیش از ۲۰۰ میلیون مترمکعب در 
روز می رس��د و در صورت ادامه روند کنونی، کش��ور با چالش 
جدی              ت��ری در تامین گاز به ویژه در فصول س��رد س��ال مواجه 
خواهد ش��د.  علاوه بر این در حال حاضر به صورت متوس��ط، 
ظرفی��ت ذخیره س��ازی گاز طبیعی در دنی��ا ۱۱ درصد از کل 
مصرف گاز است. این نس��بت در کشورهای اروپایی به صورت 
متوس��ط ۲۳ درصد و در ایران تنها ۴/ ۱درصد است. هم اکنون 
ظرفیت ذخیره سازی کشور حدود ۴/ ۳ میلیارد مترمکعب است 
و پتانسیل استفاده مخازن هیدروکربنی برای ذخیره سازی گاز 
طبیعی تا ظرفیت بیش از ۲۰۰ میلیون مترمکعب در روز وجود 
دارد. با این توضیحات ضروری است دولت برای حل بخشی از 
مشکل ناترازی، نس��بت به دستیابی به سهم حداقل ۱۰ درصد 
مصرف گاز از محل ذخیره سازی در طول برنامه هفتم توسعه، 
اقدام کند. مرکز پژوهش های مجلس هم در گزارش��ی با ابراز 
نگرانی نسبت به ش��رایط ناترازی گاز، بروز بحران های جاری 
را پیش بینی کرده اس��ت. براس��اس س��ند تراز تولید و مصرف 
گاز طبیعی، مصرف گاز طبیعی در کش��ور به صورت متوس��ط 
س��الانه تا س��ال ۱۴۱۰ به میزان ۶ / ۴درصد و بین س��ال های 
۱۴۱۰ ت��ا ۱۴۲۰ نیز به صورت متوس��ط س��الانه به میزان ۲ / 
۳درصد افزایش می              یابد. براس��اس موارد ذکرش��ده و فرضیات 
مرتبط به میزان مصرف در بخش های مختلف و بر اساس این 
س��ند در سال ۱۴۲۰ میزان کل عرضه گاز طبیعی می تواند به 
۷/ ۸۹۸ میلیون متر مکعب در روز برسد، این در حالی است که 
میزان مصرف همه بخش ها برابر با ۸/ ۱۴۱۰ متر مکعب خواهد 
بود که نشان از ناترازی ۵۱۲ میلیون متر مکعبی در روز دارد. 

اما برای حل چالش ناترازی گاز باید چه برنامه              ای را در پیش 
گرفت تا این مهم به بحران بدل نش��ود؟ بهبود زیرس��اخت ها 
و توس��عه ظرفیت و توان ذخیره س��ازی گاز کشور )تا حداقل 
۱۰ درصد ذخیره س��ازی کل مصرف(، گسترش و تنوع              بخشی 
به س��بد تولید انرژی و اس��تفاده از پتاسیل انرژی های نوین و 
تجدیدپذیر همچون خورش��یدی، بادی و..، تخصیص بهینه و 
اص��لاح مدیریت زنجیره یارانه انرژی از جمله گاز در کش��ور، 
ج��ذب س��رمایه گذاری های داخل��ی و خارجی برای توس��عه 
میادین، همکاری مشترک با شرکت های بین المللی و تراز اول 
جهان در ح��وزه نفت و گاز برای توس��عه میادین به              خصوص 
میادین مش��ترک، اصلاح و منطقی کردن قیمت انرژی و البته 
فرهنگ س��ازی برای مصرف بهینه ان��رژی از جمله مهم ترین 
اقداماتی اس��ت که برای عب��ور از نات��رازی گاز باید به صورت 
جدی دنبال ش��ود. اگر برای حل چالش ناترازی گاز از همین 
حالا برنامه              ریزی نش��ود در سال های آینده کشور ما که دارنده 
ذخایر عظیم گاز اس��ت، برای تامین گاز به              خصوص در فصول 

سرد سال چاره              ای به              جز واردات نخواهد داشت.

محمودنجفیعرب
رئیساتاقتهران

یادداشت

اخبار

هشدار نسبت به قطع گاز 
صنایع در فصل سرد سال
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علاج مش��کل آب تجدیدنظر در تخصیص   هاست، ما می توانیم 
از طری��ق بازتخصی��ص آب هم کمبود آب ش��رب را جبران کنیم 
و ه��م مق��داری از منابع��ی را ک��ه از این طریق به   دس��ت می   آید 
صرف محیط زیس��ت و آب   های زیرزمینی کنیم، به ش��رط اینکه 
اراده سیاس��ی و نهادس��ازی وجود داش��ته باش��د و تامین نیاز و 

ظرفیت   سازی در این زمینه انجام شود.
انتق��ال حوض��ه ب��ه حوض��ه و مس��اله اس��تفاده از آب دریا یا 
شیرین   س��ازی موضوعی اس��ت که برای تامین آب در دستور کار 
قرار گرفته است، اکنون بخش مهمی از جمعیت دنیا کنار سواحل 
زندگ��ی می کنن��د و در مناطق غیرس��احلی نی��ز چنانچه منبع 
ش��یرین آب وجود نداشته باشد استفاده معقول از آب دریا نه برای 
مسیرهای بالا بلکه تا شعاع ۲۰ تا ۳۰ کیلومتر غیرمنطقی نیست و 

استراتژی توصیه شده است. 
اگر کانون   های جمعیتی را به جای کلان شهرها باتوجه به کم   آبی 
و موضوع اش��تغال با ایجاد امکانات به سمت سواحل سوق دهیم، 
اقدام بجایی اس��ت، مثلا س��واحل مکران در دریای عمان یکی از 
بکرترین مناطق برای ایجاد کانون جذب جمعیت و توسعه صنایع 
و همچنین مس��ائل تجارت دریایی اس��ت، در برنامه   های آمایش 
س��رزمین هم به این مساله اشاره ش��ده که بهتر است کانون   های 
جمعیتی را به سمت این مناطق ببریم و با احداث صنایع و اشتغال 

و گردشگری تمرکز جمعیت داشته باشیم.
اصل موضوع ش��یرین کردن آب شور تا اندازه   ای منطقی است، 
ولی اینکه یک طرح    افس��انه   ای با هزینه   های تمام شده ۳ تا ۴ دلار 
برای هر مترمکعب اجرا کنیم درس��ت نیست، اکنون برداشت آب 
از مقیاس وسیع ۵ تا ۶ میلیارد مترمکعب هدف   گذاری شده، اما اگر 
چاره   اندیشی نشود به محیط زیس��ت هم لطمات جبران   ناپذیری 
وارد می کن��د، در هر ح��ال بنده موافق انتقال آب در مس��یرهای 
طولانی نیستم، اما شیرین کردن برای محدوده خاصی از سواحل 
برای ایجاد کانون   های جمعیتی و توسعه صنایع را بلامانع می   دانم 

مشروط بر اینکه منبع جایگزین دیگری نداشته باشیم.
درب��اره انتقال آب از خزر به فلات مرکزی باتوجه به پایین آمدن 
س��طح تراز آب دریاچه فعلا غیرعملیاتی اس��ت، اما هنوز ایده آن 
به فراموش��ی س��پرده نش��ده. عده   ای همچنان ب��ه دنبال احداث 
آب   ش��یرین   کن و جابه   جای��ی تخصی��ص آب هس��تند یعنی آب 
آب   ش��یرین   کن   ها را اس��تفاده کنند و آبی را که جاری می شود به 
حوضه آبریز مرکزی بازگردانند، در هر حال با توجه به مباحثی که 
در این حوزه مطرح شده فعلا پروژه منتفی شده است مثلا در چند 
سال پیش کلنگ انتقال آب از خزر به سمنان بر زمین زده شد، اما 

اجرایی نشده است ولی اصل قضیه فراموش نشده است. 
مس��اله شیرین کردن آب   های ش��ور و انتقال آنها به عنوان یک 
اس��تراتژی در برنامه   های توسعه کش��ور وجود دارد، هم در برنامه 
هفتم و ه��م در اظهارات مس��وولان طرح   ها منتفی نش��ده البته 

تعدادی طرح انتقال از دریای عمان در حال اجراست.
برای اس��تان   های کم   آب و کویری مهم ترین اقدام و اس��تراتژی 
بس��یار مهم بازتخصیص آب اس��ت، اگر مجموع��ه طرح   هایی که 
هدف   گذاری ش��ده را ب��رای انتقال ۵ میلی��ارد مترمکعب آب در 
نظر بگیریم در مقایس��ه با آب تجدیدشونده کشور که ۹۰ تا ۱۰۰ 
میلیارد مترمکعب اس��ت رقم بس��یار ناچیزی است، حال آنکه در 
مقیاس ملی می توانیم این ۵ میلیارد مترمکعب را از منابع موجود 
و از طری��ق مدیری��ت مصرف و تقاض��ا و جابه   جایی تخصیص آب 
فراه��م کنیم، اگ��ر روی بازتخصیص آب کار کنی��م و بهره   وری را 
افزای��ش داده و مصرف را کنت��رل کنیم نیازی به انتقال آب از دریا 
نداریم، اما به هرحال این مس��یر آس��ان نیس��ت و نیازمند تجهیز 
و حمای��ت س��رمایه   های اجتماعی و جلب اعتماد جامعه اس��ت. 
کمااینکه دولت در برنامه هفتم به این نتیجه رسیده که حدود ۱۸ 

میلیارد مترمکعب از مصارف موجود کاهش داده شود.
علاج مش��کل آب تجدیدنظر در تخصیص   هاست، ما می توانیم 
از طری��ق بازتخصی��ص آب هم کمبود آب ش��رب را جبران کنیم 
و ه��م مق��داری از منابع��ی را ک��ه از این طریق به   دس��ت می   آید 
ص��رف محیط زیس��ت و آب   های زیرزمینی کنیم به ش��رط اینکه 
اراده سیاس��ی و نهادس��ازی وجود داش��ته باش��د و تامین نیاز و 
ظرفیت   سازی در این زمینه انجام شود، این کار می تواند عملیاتی 
ش��ود البته باید در نظر داشت مسائلی که اکنون در حوزه آب با آن 
دس��ت و پنجه نرم می   کنیم در فرآیند زمانی اتفاق افتاده بنابراین 

برای حل آن نیز نمی توانیم یک   شبه مسائل را دگرگون کنیم.

حذف قانون یک درصد فروش 
معادن و صنایع معدنی صحت دارد؟

بر اساس بند ۵ ماده ۴۳ قانون برنامه ششم توسعه، بهره برداران 
معادن موظف هس��تند یک درصد از فروش خ��ود را برای جبران 
خسارت و انجام طرح های بهداشتی و عمرانی، در مناطق استقرار 
مع��دن اختصاص دهند. اما حالا خبر رس��یده ای��ن بند در لایحه 
هفتم توس��عه حذف شده اس��ت. حذف قانون یک درصد فروش 
معادن و صنایع معدنی از لایحه برنامه هفتم توسعه رییس مجمع 
نمایندگان اس��تان یزد گفت: طبق ماده ۴۳ برنامه شش��م توسعه 
حدود یک درصد از فروش معادن به اس��تان یزد اختصاص می یابد 
ک��ه درلایح��ه برنامه هفتم این مورد لغو ش��ده یعنی اینکه برنامه 
هفتم این ظرفیت را ندارد. جوکار افزود: چون برخی از اس��تان ها 
می توانن��د ازاین بند اس��تفاده کنند و ی��زد وکرمان هم جزئ این 
اس��تان ها هس��تند پس هماهنگ ش��ده تا در صحن مجلس رای 
بگیریم تا در برنامه هفتم این یک درصد را داش��ته باشیم تا منابع 

مورد نیاز در استان یزد از محل این یک درصد تامین شود.

معدن تیتانیوم کهنوج آماده 
افتتاح است

معاون برنامه ریزی و توس��عه شرکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران با اش��اره به بازدید اخیر خود از پروژه تیتانیوم کهنوج گفت: 
با پیش��رفتی که روند کار در پروژه تیتانیوم کهنوج داشته، معدن 
تیتانیوم آماده افتتاح است.محمدرضا کریمی معاون برنامه ریزی 
و توس��عه ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران عنوان کرد: این 
معدن دارای ۲۴۰ میلیون تن ذخیره احتمالی است و تاکنون ۲۰ 
هزار متر حفاری اکتش��اف و ۴۳۰۰ متر حف��اری انفجاری در آن 
انجام ش��ده است. وی افزود: با استخراج سالانه ۲ میلیون تن ماده 
معدنی از معدن تیتانیوم کهنوج، خوراک ورودی کارخانه فرآوری 
این پروژه تامین خواهد ش��د.کریمی تصریح کرد: پس از بازدید از 
روند اجرا و میزان پیشرفت پروژه کارخانه تیتانیوم کهنوج، افتتاح 

این پروژه در آینده نزدیک انجام خواهد شد.

عباسقلی جهانی  
عضو سابق شورای جهانی آب

یادداشت

موج معدن

ش��رکت های  حض��ور  افزای��ش  از  گف��ت:  ایمی��درو  عام��ل  هی��ات  ریی��س   
خصوص��ی در توس��عه زنجیره ه��ای ف��ولاد و دیگ��ر محص��ولات معدنی ب��ا هدف 
 افزای��ش س��هم ای��ن ح��وزه از اقتص��اد در تولی��د ناخال��ص داخل��ی اس��تقبال

 می کنیم.
ب��ه گ��زارش روزگار مع��دن از رواب��ط عمومی ایمی��درو، محمد رض��ا موثقی نیا، 
ریی��س هی��ات عامل ایمی��درو صب��ح امروز ب��ا حضور در ش��رکت های ف��ولادکار 
الون��د و لوکوموتی��و مپن��ا تصری��ح کرد: برخ��ی طرح های ب��زرگ و مل��ی معدن و 
 صنای��ع معدن��ی و حوزه ه��ای زیربنایی از س��وی مقام��ات نظام رص��د و پیگیری 

می شود.
ب��ا  ب��زرگ  ش��رکت های  همکاری ه��ای  توس��عه  خواه��ان  همچنی��ن  وی 

 تولیدکنن��دگان تجهی��زات صنای��ع معدن��ی ش��د و گف��ت: اگرچ��ه ای��ن ارتب��اط
از گذش��ته وج��ود داش��ته ام��ا همچن��ان توانمن��دی های��ی ن��زد تولیدکنندگان 
ق��رار اس��تفاده  م��ورد  بیش��تر  بای��د  ک��ه  هس��ت  قطع��ات  و   تجهی��زات 

 گیرد.
رییس هیات عامل ایمیدرو افزود: شرکت های فعال در بخش معدن و صنایع معدنی 
ب��ه طور طبیع��ی با بخش ریلی ارتباط کاری دارند و این امر نیازمند افزایش س��طح 

همکاری ها است.
توسعه هوشمندسازی �

معاون وزیر صنعت معدن و تجارت با اش��اره به برنامه های وزارت صمت و ایمیدرو 
در بهره گیری از س��اختار هوشمندس��ازی بخش معدن و صنایع معدنی تاکید کرد: 

هوشمندس��ازی در مع��ادن و صنایع معدن��ی از مهم ترین ارکان اج��رای برنامه های 
توسعه ای پیش رو است.

وی با بیان اینکه قبل از این اقدامات مناسبی در شرکت های بزرگ آغاز شده است، 
اما امروزه افزایش اس��تفاده از نس��ل چهارم تکنولوژی، از عوامل ضروری پیشرفت و 
توس��عه این بخش و یکی از عوامل افزایش جایگاه معدن و صنایع معدنی در اقتصاد 

است.
گفتن��ی اس��ت محم��د رض��ا موثق��ی نیا صب��ح امروز ب��ه هم��راه معاون��ان این 
س��ازمان و مدی��ران عامل و ارش��د ش��رکت ه��ای گل گه��ر، چادرمل��و، ملی مس 
 و ف��ولاد مبارک��ه از چن��د واح��د تولی��دی و صنعت��ی در اس��تان الب��رز بازدی��د

 کرد.

»روزگار معدن« عواقب انتقال آب دریا را بررسی کرد:

تـازیـانـه بـر دریـا
شهریار خادمی

می گویند زمانی خشایارش��ا دس��تور داد دریا را 
ش��لاق بزنند زیرا که موقع عب��ور ارتش او نافرمانی 
روا داش��ته و آب شیرین را از او و ارتش دریغ کرده 
اس��ت. بعد از بیش ۲ هزار و ۵۰۰ سال از آن واقعه 
تازیانه ای دیگر بر پیکر دریاها زده شده است. شلاقی 
ب��ه نام انتقال آب. در طول ۳ س��ال گذش��ته طرح 
انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس نقل محافل 
سیاس��یون شده اس��ت، هم دولت حسن روحانی و 
ه��م دولت ابراهیم رئیس��ی مصم��م بوده اند تا این 
ابرپروژه اجرا ش��ود. بر اساس آخرین تصمیم ها قرار 
است طرح انتقال آب دریای عمان و خلیج فارس در 
قالب ۵خط اجرایی ش��ود. خط نخس��ت این پروژه 
شامل انتقال آب از خلیج فارس به مقصد استان های 
هرمزگان، کرمان و یزد، خط ۲ به مقصد استان های 
کرمان، یزد و خراسان جنوبی و خط ۳ هم به مقصد 
اس��تان اصفهان خواهد بود. علاوه بر این بر اس��اس 
خط جدید در دس��ت بررس��ی قرار است بخشی از 
آب نمک زدایی ش��ده خلیج فارس به س��مت استان 
فارس انتقال یابد و خ��ط مهم دیگر هم انتقال آب 
از مسیر دریای عمان به سمت استان های سیستان 
و بلوچس��تان، خراس��ان رضوی و خراسان شمالی 

خواهد بود.
حال ۳ س��ال پ��س از فرم��ان حس��ن روحانی، 
رئیس جمهوری سابق، مبنی بر آغاز عملیات اجرایی 
طرح انتق��ال آب خلیج ف��ارس و دری��ای عمان به 
مرکز و شرق ایران، سید ابراهیم رئیسی روز جمعه 
گذشته ضمن بازدید از روند اجرا و پیشرفت مرحله 
نخس��ت خط انتقال آب دریای عُم��ان به اصفهان، 
گام)ف��از( دوم عملیات اجرایی این طرح انتقال آبی 

را آغاز کرد.
 ب��ا یک نگاه گذری بر تاریخ س��ازندگی در ایران 
می ت��وان به یک نکته  مش��ترک پی ب��رد. در طول 
دهه  هفتاد شمس��ی، کسانی که از طریق جاده وارد 
ش��هرهای بزرگ ایران می ش��دند با سازه های بتنی 
یزرگ اس��توانه ای ش��کلی در کن��ار جاده ها مواجه 
می شدند و تابلوهای دهن پرکنی همچون »انبار غله 
۱۰۰۰۰ تن��ی مکانیزه«. ای��ن پروژه ها و نمونه های 
بزرگتر آنها در بس��یاری از موارد به عابر القا می کرد 
که کشور در حال توسعه است و ابهت آن دیوارهای 
بلن��د بتنی نش��ان از فعالیت »جهادی« مس��ئولان 
دارد. چندسالی  است که مسئولان اجرایی جمهوری 
اس��لامی ایران، صحبت از »ابَرَ پروژه« های عمرانی 
مربوط به انتقال آب شور خلیج فارس و دریای عمان 
به مناطق خش��ک ایران مرکزی و جنوبی می کنند 
و از مزایای اقتصادی و رونق بخش��ی های صنعتی و 

کشاورزی آن سخن می گویند. 
نگاه سیاس�ت گذاران بر رفع کمبودهای  �

کوتاه مدت
با افزای��ش جمعیت، گس��ترش شهرنش��ینی، و 
افزای��ش تقاضا )س��رانه( موادغذای��ی و خدمات در 
دهه های اخیر، نیاز به تامین آب شیرین و انرژی نیز 
متعاقباً افزایش چش��مگیری داشته است. به همین 
نس��بت، سطح زیر کشت، شبکه های آبرسانی و نیاز 
آبی صنعتی نیز در کش��ورهای مختلف گس��ترده تر 
ش��ده و راهکارهای مهندس��ی بلند پروازانه  ای برای 

تامین منابع به کار گرفته می شود.
اما در سال های اخیر، خصوصا در دو دهه  گذشته، 
عواق��ب بهره برداری غیرپایدار از منابع طبیعی زنگ 

خطر را به صدا درآورده اس��ت و س��رمایه گذاری ها 
به تدریج به سمت توسعه پایدار منحرف شده اند. در 
این میان به نظر می رسد نگاه سیاست گذاران بیشتر 
متوجه رف��ع کمبودهای کوتاه م��دت به هر قیمتی 
اس��ت، حتی اگر این سیاست ها به وضوح کمکی به 
بهبود میان مدت شاخص های توسعه نکنند و حتی 

تشدید کننده بحران های زیست محیطی نیز باشند.
پروژه ی انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان به 
ف��لات مرکزی ایران، بر طبق گفته های مس��ئولان 
و توضیحات موجود در س��ایت رس��می پ��روژه، به 
منظ��ور »تامین آب صنایع جنوب ش��رق کش��ور« 
طراحی و در حال س��اخت اس��ت و ف��از اول آن از 
خلیج فارس به گل گهر به بهره برداری رسیده اس��ت. 
این پروژه دو بخش عمده دارد. یک: ساخت آبگیرها 
و تاسیسات شوری زدایی از آب در استان هرمزگان، 
و دو: اح��داث خط��وط انتق��ال آب، ایس��تگاه های 
پمپ��از، تصفیه خانه های ثانوی��ه در محل مصرف و 
شبکه های فرعی توزیع آب. در اینجا ابتدا به اهداف 
معرفی ش��ده توسط سیاست گذاران برای این پروژه 
می پردازیم و سپس سعی می کنیم به اثرات زیست 
محیطی که عموماً مرتبط با تاسیسات شوری زدایی 

و دفع پسماند آنهاست اشاره کنیم.
در اس��تان کرم��ان )که صنایع ف��ولادی گل گهر 
و م��س سرچش��مه( در آن واق��ع ش��ده اند، میزان 
کل مص��رف آب صنعتی کمت��ر از دو درصد از کل 
آب ش��یرین بهره برداری شده  اس��ت. از ۹۸ درصد 
باقی مان��ده چی��زی نزدی��ک ب��ه ۹۶ درصد صرف 
آبیاری مزارع کش��اورزی و باغات می ش��ود. بخش 
قاب��ل توجه��ی از آب مصروف برای کش��اورزی در 
مس��یر انتقال و یا به دلیل آهنگ تبخیر بالا پس از 
آبیاری به ش��یوه های سنتی از دست می رود. دور از 
ذهن نیس��ت که با اندکی بهبود روش های آبیاری و 
یا کاهش س��طح زیرکشت، امکان تامین آب صنایع 

استان کرمان فراهم بیاید.
 تم��ام این اعداد و ارقام وقتی معنی روش��ن تری 
پی��دا می کنن��د ک��ه بدانی��م راندمان مص��رف آب 
کشاورزی در کل ایران چیزی نزدیک به ۴۵ درصد 
اس��ت. باید ب��ه تمام اینها اضافه ک��رد که در غیاب 
برنامه ریزی کش��اورزی بهینه، منطب��ق با بازار آزاد 
جهانی و س��لطه تصمیم گیری بر اساس »استقلال 

و خودکفایی«، بخ��ش عمده آب مصرفی در بخش 
کشاورزی برای کاشت محصولات پایه، چون گندم، 
جو و برنج، می ش��ود، که هزینه تمام ش��ده آنها در 
بعضی م��وارد تا دو برابر نرخ تحویل در خلیج فارس 
ب��ا ن��رخ دلار دولتی اس��ت. در بس��یاری از مناطق 
ایران، اثرات منفی زیست محیطی یک واحد سطح 
کشاورزی به شکل قابل توجهی گسترده تر از میزان 
تخریب در نقاط دیگر جهان اس��ت )عمدتاً به علت 
بهره برداری ناپایدار از منابع آب زیرزمینی و مصرف 

بسیار زیاد سموم آفات گیاهی(.
آثار جبران ناپذیر بر محیط زیست �

آنچ��ه می توان از میان اظه��ارات گه گاه متناقض 
مسئولان مختلف در مراس��م متعدد افتتاح فهمید 
این اس��ت ک��ه هزین��ه ش��وری زدایی و انتقال آب 
ب��ه مصرف کنندگان در ح��دود دو ی��ورو برای هر 
مترمکعب اس��ت. ش��اید ای��ن عدد ب��رای خواننده 
چندان گویا نباشد. برای روشن تر شدن باید دانست 
که نرخ تمام ش��ده یک مترمکعب آب شوری زدایی 
شده دریای مدیترانه نزدیک به ۴۵ سنت یوروست. 
ن��رخ آب ش��هری در ش��هر ته��ران )ک��ه به دلیل 
پیچیدگی شبکه آبرسانی شهرهای متراکم و مراحل 
متعدد تصفیه پیش از مصرف، بسیار گران تر از آب 
صنعتی اس��ت( در تیرماه سال ۱۳۹۹ ۲۵۰۰ تومان 

)یا ۱۱ سنت یورو( بوده است.
در حاش��یه خلیج فارس تقریباً تمام آب ش��یرین 
کش��ورهای کویت، قط��ر، امارات متح��ده عربی و 
بحری��ن، و بخ��ش بزرگی از آب مناطق ش��مالی و 
شرقی عربس��تان از ش��وری زدایی آب خلیج فارس 

تهیه می شود.
 اما کیست که نداند در کشورهای عربی نامبرده، 
تنها راه برای تامین آب شیرین، شوری زدایی از آب 
دریاست )به جز میزان کمی آب شیرین سطحی در 
جنوب غربی عربستان سعودی که حدود ده درصد 
آب شیرین کش��ور را تامین می  کند(. علاوه بر این، 
ای��ن آب های شوری زدایی ش��ده تقریباً برای تمامی 
اهداف اعم از شرب، بهداشت، صنعت و فضای سبز 

استفاده می شود.
از هم��ه مهم تر، با توجه به گس��تردگی مرز آبی 
ای��ران در خلیج ف��ارس، و گ��ردش کن��د و محدود 
آب خلیج فارس و اقیانوس هند، ش��ورتر ش��دن آب 

خلیج فارس از طریق رهاس��ازی پسماند آب شیرین 
کن بندرعباس، موجب آس��یب دیدن گس��ترده  تر 
اکوسیستم دریایی این منطقه خواهد شد که بیشتر 
از همه به ضرر ایران اس��ت. پروژه های بزرگ انتقال 
آب و شوری زدایی دهه هاست که در نقاط مختلف 
دنیا اجرا شده و می شوند. از رونق شهر لس آنجلس 
با انتقال آب از فاصله ۶۷۰ کیلومتری، تا پروژه های 
متعدد انتقال آب در مصر، هند و چین. این پروژه ها 
در ذات خود لزوماً مخرب نیس��تند. اما اس��تفاده از 
چنی��ن راهکارهای مهندس��ی بای��د آخرین گزینه 
ممکن برای سیاست گذاران منابع آب هر سرزمینی 

باشند.
اغلب این پروژه ها آثار جبران ناپذیر محیط زیستی 
را به همراه داشته اند و پروژه های آتی این چنین، در 
کشورهای توس��عه یافته، صرفاً در مناطقی با تنش 
آبی بس��یار بالا و عمدتاً به منظ��ور کمک به بهبود 
وضعیت محیط زیس��ت )به عنوان مث��ال به منظور 
احیای تالاب های از بین رفته و یا استفاده در تغذیه 

سفره های زیرزمینی( در دستور کار قرار دارند.
اصرار به اجرای چنین »ابر پروژه« هایی با تاکید 
بر »باورنکردنی بودن«، »متحول کننده« بودن آنها 
یادآور شعارهای مسئولان اجرایی در مراسم بریدن 
روبان و کلنگ زنی س��ازه های بلند بتنی سربرآورده 
از می��ان ت��ل خاک در گوشه گوش��ه ایران در س��ه 
دهه پیش اس��ت. از س��وی دیگر اما، ناسازگاری با 
اهداف کلی توسعه پایدار، احتمال بالای ناکارایی در 
میان مدت، هزینه  مالی بسیار زیاد و زیان های روشن 
محیط زیستی در آینده نه چندان دور، ایران را دچار 
بحران های جدی در اقتصاد، صنعت، تامین و توزیع 
منابع آب، تولید محصولات کشاورزی پایه، و مهم تر 

از همه محیط زیست طبیعی خواهد کرد.
برآوردها نشان می دهد اجرای ۴خط مصوب از ۵ 
پروژه انتقال آب دریای عمان و خلیج فارس به ۱۵۰ 
ه��زار میلیارد تومان س��رمایه گذاری، آن هم به نرخ 
ثابت س��ال ۱۳۹۹ نیاز دارد. با در نظر گرفتن رشد 
ش��اخص تورم و افزایش نرخ تمام ش��ده پروژه، این 
حجم از سرمایه گذاری تا پایان طرح افزایش خواهد 
یاف��ت. با توجه به تنگناهای مالی موجود در اقتصاد 
ایران، به  نظر می رس��د تکمیل پ��روژه انتقال آب از 
دری��ای عمان و خلیج فارس به ۱۷ اس��تان مرکزی 

ایران تا پایان ۱۴۰۴ دشوار خواهد بود.
س��ؤال اینجاس��ت که آیا در ش��رایطی که تامین 
س��رمایه خارجی برای اجرای پ��روژه انتقال آب از 
خلیج فارس به اس��تان های مقصد با دشواری مواجه 
اس��ت و دولت به  دلیل کس��ری بودج��ه از امکانات 
کمی برای حضور در این پروژه برخوردار اس��ت، آیا 
مناب��ع داخلی صنایع، در کنار منابع بانکی می تواند 
چالش تامین مال��ی پروژه های انتقال آب از جنوب 
را برط��رف کند؟ مرکز پژوهش های مجلس پیش تر 
هزینه اتصال آب های ش��مال و جنوب ایران، البته 
با ایجاد یک ش��اهراه آبی را دس��ت  کم ۱۴ میلیارد 
دلار برآورد کرده بود؛ پروژه ای که به لحاظ ش��کلی 
و ماه��وی با طرح های انتقال آب از طریق خط لوله 

متفاوت است.
در دول��ت تدبیر و امید محل تامین س��رمایه این 
ابرپ��روژه، صنای��ع مصرف کننده آب تعیین ش��ده 
ب��ود ک��ه در آن قالب تامین کنن��ده اصلی پول این 
طرح بانک ها بودند. رهبری کنسرس��یوم بانک های 
همراه ب��ر عهده بانک ملی بود. ای��ن بانک قرار بود 
با همکاری بانک های سپه، صنعت و معدن، توسعه 
تعاون، کش��اورزی، ملت، تجارت، رف��اه کارگران و 
صادرات وظیفه تامین مالی پروژه های انتقال آب را 
بر عهده بگیرد. طبق برنامه برای اجرای فاز نخست 
طرح نمک زدایی و انتقال آب از خلیج فارس تا مرکز 
ایران، ۱۸هزار و ۱۰۱میلی��ارد ریال از منابع بانکی 
تزریق شده است. تکمیل فازهای بعدی این ابرپروژه 
البت��ه به همراهی بانک ها نی��از دارد؛ بانک هایی که 
البته خودشان هم با تنگنای اعتباری شدید مواجه 
هس��تند. به این ترتیب یک��ی از گره های اصلی که 
لازم اس��ت باز شود، اطمینان از روش های تامین به 

موقع پروژه یادشده است.
آب برای صنعت یا آشامیدن؟ �

حال که اراده دولت سیزدهم این است که به هر 
نرخ آب از دریای عمان و خلیج فارس به ۱۷اس��تان 
هدف منتقل ش��ود تا بخش��ی از نیاز صنایع عمدتا 
آب بر با نمک زدایی از آب ش��ور دریا تامین ش��ود، 
این پرس��ش مطرح اس��ت که با افزای��ش احتمالی 
تنش آبی بین ش��هرها و روستاها در آینده، اولویت 
تخصیص آب با صنایع س��رمایه گذار در این پروژه 
خواه��د بود ی��ا اینکه اراده سیاس��ی ب��ر این قرار 
می گی��رد که آب نمک زدایی ش��ده ب��ه مصرف آب 

شرب اختصاص یابد؟
ب��ه باور کارشناس��ان منتقد طرح انتق��ال آب، تا 
زمانی که صنایع آب بر در مناطق خش��ک و کویری 
مرکز کشور قرار دارند، مشکل کم آبی در این مناطق 
پایدار خواهد ب��ود و هیچ طرحی توان مرتفع کردن 

آن را ندارد. 
در نتیج��ه یک��ی از گزینه ها این ب��ود که صنایع 
بزرگ و آب بر به جای استقرار در استان های کم آب 
و درگیر تنش آبی به س��واحل جنوب منتقل ش��ود 
ولی سیاست ایجاد اش��تغال و توسعه استان ها این 
گزین��ه را از روی می��ز تصمیم گیری خ��ارج کرده 
است؛ تصمیمی که توس��عه پایدار ایران با توجه به 
چالش های آبی را با پیچیدگی هایی مواجه می سازد. 
۲ س��ال تا پایان س��ال ۱۴۰۴ باقی  مان��ده و انتظار 
مطلوب سیاستمداران این است که پروژه انتقال آب 
از خلیج ف��ارس و دریای عمان زودتر به بهره برداری 
برسد اما حتی اگر تنگنای منابع این پروژه هم رفع 
ش��ود، همچنان یک پرسش در آینده مطرح خواهد 
بود: آیا انتقال آب گزینه درست بود یا انتقال صنایع 

به سواحل جنوبی؟

www.rouzegaremadan.ir

موثقی نیا با حضور در شرکت مپنا تاکید کرد:                 استقبال ایمیدرو از حضور شرکت های خصوصی در توسعه زنجیره فولاد  

گزارش

حجم سرمایه گذاری در معادن زنجان سه برابر شد
 

۳۲ درصد حقوق دولتی معادن در گیلان احصا شد 

نوسانات بازار فولاد، آتش زیر خاکستر
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان زنجان گفت: ۹۶۱ 
میلیارد ریال سرمایه گذاری در بخش معدن استان در ۶ ماهه 
امس��ال محقق شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته که 

۳۴ میلیارد ریال بود، حدود سه برابر افزایش دارد.
به گزارش روزگار معدن، مجید گلشنی منفرد روز شنبه در 
گفت و گویی افزود: طی این مدت ۳۲ پروانه اکتش��اف معدن 
در استان صادر شده که این میزان نسبت به نیمه نخست سال 

گذشته بیش از ۲ برابر افزایش پیدا کرده است.
وی اظهار ک��رد: در خصوص وصول حق��وق دولتی معادن 
استان نیز روند رو به رشد و قابل توجهی را در استان داشتیم 
به طوری که بدون در نظر گرفتن معدن دولتی انگوران، در ۶ 

ماهه امس��ال ۸۲۰ میلیارد ریال وصولی حقوق دولتی معادن 
در اس��تان محقق شد که این رقم نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته بیش از ۳۸۰ درصد رشد دارد.
به گفته مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان، این 
اس��تان دارای ۳۶ نوع ماده معدنی بوده و جزو معدود اس��تان 

های کشور با این تنوع مواد معدنی است.
وی از وجود ۴۴۷ معدن ثبت ش��ده در اس��تان زنجان خبر 
داد و گف��ت: از این تعداد حدود ۲۰۰ معدن در وضعیت فعال 
قرار دارد. گلشنی منفرد گفت: تاکنون بالغ بر سه هزار میلیارد 
تومان س��رمایه گذاری در معادن اس��تان انجام ش��ده است و 

بیش از سه هزار نفر در این بخش اشتغال دارند.

رئیس اداره امور معادن س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
گیلان با بیان اینکه در نیمه نخست امسال حدود ۳۲ درصد از 
حقوق دولتی معادن در گیلان اخذ شد، گفت: با توجه به آنکه 
عمده فعالیت معادن گیلان در نیمه دوم سال است از ابتدای 
امسال تاکنون ۷۰ میلیارد ریال از حقوق دولتی معادن استان 
احصاء ش��ده اس��ت. به گزارش روزگار معدن عبدالله خرمدل 
اظه��ار کرد: گیلان در ح��وزه امور معادن از اس��تان های کم 

برخوردار کش��ور است و حدود ۱۱۰ معدن ثبت شده دارد که 
۵۰ درصد آنها فعال اس��ت. تکلیف این اداره به عنوان نماینده 
دولت دریافت حقوق دولتی در راس��تای افزایش و جایگزینی 

درآمد معادن به جای نفت است.
حق��وق دولتی معدن در واقع مالیات یا هزینه ای اس��ت که 
معدن به دولت پرداخت می کند. درواقع معادن به ازای هر تن 

ماده معدنی، مبلغی را به دولت می پردازند.

تازه ترین خبرها از بازار فولاد نش��ان می دهد نوسانات بازار 
غیر قابل پیش بینی و به آتش زیر خاکستر تبدیل شده است.
دلار ام��روز با ن��رخ ۴۹ هزار و ۷۰۰ توم��ان در بازار معامله 
ش��د که این نرخ نسبت به آخرین روز معاملاتی هفته گذشته 
افزایش اندکی داشته است. بانک مرکزی اعلام کرده با مداخله 
در ب��ازار قصد دارد دلالان از این بازار کوچ کنند اما این افراد 
همچن��ان مانده ان��د تا بتوانن��د کار خود را پی��ش ببرند. این 
نوسانات قیمت هرچند اندک است اما در بازارهای دیگر مانند 

فولاد تاثیر می گذارد.
در این راستا، امروز قیمت ها در بازار پروفیل ایران در برخی 
محص��ولات افزای��ش و در برخی دیگر کاهش داش��ت. با این 
وجود، در بازار تیرآهن، نیش��ی و ناودانی ش��اهد ثبات قیمت 
بودیم که به دلیل ش��روع فصل س��رما و کاهش فعالیت های 
عمرانی اس��ت. در بازار میلگرد نیز افت و خیزهایی را ش��اهد 
هستیم که ناشی از نوسانات نرخ ارز است. در همین حال، آمار 
و ارقام بورس کالای ایران نش��ان می دهد تقاضا رونق سابق را 
ندارد و به اصطلاح کم رمق است. برهمین اساس، امروز شنبه 
قرار بود یک میلیون و ۶۵۹ هزار و ۲۰۷ تن محصول فولادی 
در تالار صنعتی و حراج باز بورس کالا معامله ش��ود که ۶۳۲ 
ه��زار و ۴۸ تن از این حجم روی تابلوی معاملات قرار گرفت 
و ۶۲ درصد محصولات از تابلوی معاملات حذف شدند. البته 
امروز برای ۱۰۰ تن ش��مش بلوم، ۸۰ تن تقاضا وجود داشت. 

ع��لاوه بر این، به ترتیب برای یک هزار و ۹۵۰ تن و ۴۰۰ تن 
تقاضا از س��وی مشتریان برای میلگرد آلیاژی و میلگرد کلاف 
وجود داش��ت. در ادامه یک هزار و ۷۴۸ تن تیرآهن به تابلوی 
معام��لات راه پی��دا کرد و ۶ هزار و ۶۹۳ ت��ن تقاضا برای این 
محصول وجود داش��ت. همچنین تقاضای ی��ک هزار و ۲۰۰ 
تنی برای ۶۵۰ تن ورق س��رد خ��ودرو روی تابلوی معاملات 
ثبت ش��د. برای ۲۰۰ تن ورق سرد لوازم خانگی هم ۲۰۰ تن 
تقاضا از سوی خریدار وجود داشت. از طرفی، برای ۱۰۰ هزار 
تن س��نگ آهن کلوخه، ۵۰ تن تقاضا به ثبت رسید. علاوه بر 
این، ۱۵۰ هزار تن تقاضا از س��وی مش��تریان برای کنسانتره 
س��نگ آهن وجود داش��ت ۲۶۰ هزار تن تقاضا برای آن بود. 
در پایان ۱۰۷ هزار تن آهن اس��فنجی به تابلوی معاملات راه 
یاف��ت و ۱۸۲ هزار و ۵۰۰ تن تقاضا برای آن وجود داش��ت. 
این آمار و ارقام نش��ان می دهد تقاضا برای برخی محصولات 
بس��یار بالاس��ت اما س��ایر زنجیره های ف��ولادی از این تقاضا 
برخوردار نیستند. در بازار جهانی نیز مداخله کشورهای غربی 
به موضوعات مختلف این پیامد را به دنبال دارد که فولاد وارد 
مس��یر جدیدی خواهد شد. خبرهایی به گوش می رسد مبنی 
بر اینک��ه مقامات اروپایی در آین��ده نزدیک با رئیس جمهور 
آمریکا دیدار خواهند داش��ت و درباره تعرفه واردات فولاد به 
امریکا، ارتقای تولید فولاد سبز، مازاد تولید فولاد در جهان و 

تشدید تحریم ها علیه روسیه گفت وگو خواهند کرد.

اما و اگرهای انتقال آب 
از دریا
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عض��و کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: خروج س��یمان و ف��ولاد از بورس کالا 
 به نفع کش��ور نیس��ت و نمی تواند به رونق حوزه مس��کن و کاهش قیمت هم کمک

 کند.
موضوع خروج س��یمان و فولاد از بورس کالا که از س��وی وزیر راه و شهرس��ازی 
مطرح شده، موافقان و مخالفانی دارد که البته وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز اعلام 
ک��رد که این دو محص��ول در بورس کالا ماندگار هس��تند؛ در این میان نمایندگان 
 مجل��س نیز بر لزوم عرضه کالاها در بورس برای پایداری ش��فافیت اقتصادی تاکید 

دارند.
ش��هباز حس��ن پور بیگلری؛ عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس در مورد اظهارات 
وزی��ر راه و شهرس��ازی در خص��وص ط��رح خروج س��یمان و ف��ولاد از بورس کالا 

ب��رای کاه��ش قیمت مس��کن گفت: ب��رای اتخاذ ی��ک تصمیم باید هم��ه جوانب 
کار بررس��ی و س��نجیده ش��ود، واقعی��ت این اس��ت که عرض��ه س��یمان و فولاد 
در ب��ورس کالا باع��ث ش��ده اس��ت قیمت ای��ن محصول ه��ا عادلانه و ش��فاف در 
 اختی��ار خری��داران ق��رار گیرد و مان��ع بروز ران��ت و حض��ور دلالان در این بخش

 شود.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: خروج سیمان و فولاد از بورس 
کالا به نفع کش��ور نیس��ت و نمی تواند به رونق حوزه مس��کن و کاهش قیمت هم 

کمک کند.
حس��ن پور اضافه کرد: وقتی به گذشته بازارها و مقایسه قیمت کالاها در سال های 
اخی��ر ن��گاه می کنیم به اینجا می رس��یم که خروج س��یمان و ف��ولاد از بورس کالا 

تصمیم نادرس��تی است و باید در این زمینه همه جوانب را در نظر گرفت؛ چون این 
 تصمیم می تواند تورم زا باش��د و تبعات زیادی برای حوزه مس��کن به دنبال داش��ته 

باشد.
نماینده مردم س��یرجان تصریح کرد: بارها عنوان شده که دولت باید تنظیم گری 
کند و با اس��تفاده از ابزاره��ای مختلف زمینه عرضه مطلوب کالاه��ا را فراهم کند. 
 در ای��ن می��ان دخالت مس��تقیم در قیمت از س��وی دولت نتیج��ه مثبتی نخواهد

 داشت.
وی در پایان تصریح کرد: با خروج س��یمان و فولاد از بورس کالا ش��اهد افزایش 
قیمت های این دو کالا به دلیل نبود شفافیت در بازار خواهیم بود و این مسئله موانع 

زیادی برای ساخت مسکن در کشور ایجاد می کند.

زیان دهی فولادسازان در پی موانع برون سپاری
مهدی نجفی

این روزها حال و روز فولادی ها خوب نیس��ت و 
انجمن فولاد قزوین از زیان ده شدن صنایع فولادی 
در کش��ور در پی موانع پیمان س��پاری ارزی گلایه 

دارد.
در ش��رایطی که صنایع فولادی در استان قزوین 
ط��ی س��ال ۱۴۰۱ نیمی از ارزش صادرات اس��تان 
قزوی��ن را به خود اختصاص دادند و امس��ال هم با 
وجود همه مشکلات ایجادش��ده همچنان پیشران 
توس��عه صادرات به حس��اب می آیند، اما نگاهی به 
آخری��ن وضعی��ت بازار ف��ولاد در کش��ور و کاهش 
حاشیه سود فولادی ها نشان می دهد که این صنایع 
با وجود پشتوانه و عقبه مالی قوی این روزها با یک 

بحران موقت دست وپنجه نرم می کنند.
طی روزهای اخیر در ش��هر تهران همایشی تحت 
عنوان بحران فولاد برگزار ش��د که نش��ان می دهد 
حال صنعت فولاد کشور و به تبع آن استان قزوین 
آنچنان که بقیه فکر می کنند، خوب نیست و شاید 
بعضی از فضاس��ازی های رس��انه ای طی یک س��ال 
اخیر به ویژه از س��وی برخی بلاگره��ا در این افت 
صنعت فولاد تأثیرگذار بوده اس��ت. هر چند عمده 
صنایع فولادی کش��ور در تملک دولت هستند، اما 
دود عدم حمایت دولتی ها به چشم صنایع فولادی 
بخش خصوصی می رود و در اس��تان قزوین هم که 
همه صنایع فولادی خصوصی هس��تند، این مسئله 

به شکل بارزتری رخ نمون می کند.
مس�ئولان��۵درص�د�بخ�ش�خصوصی�را���

فدای�بخش�دولتی�نکنند
رئی��س انجمن فولاد اس��تان قزوی��ن گفت: ۹۵ 
درصد صنایع فولادی کش��ور دولتی هستند و فقط 
پنج درصد ما فولادی ها خصوصی هس��تیم، گفت: 
به همین خاطر مس��ئولان خیلی  توجهی به صنایع 
فولادی بخ��ش خصوصی نمی کنند. ش��اید اگر ما 
هم مس��ئول بودی��م، ۹۵ درصد را ف��دای ۵ درصد 

نمی کردیم.
مجید سعیدیان اضافه کرد: دلیل ارزش دادن دنیا 
به صنعت فولاد هم سرانه بالای مصرف فولاد است 
و در جهان به ازای هر فرد روزانه ۵۰۰ گرم مصرف 
فولاد داریم و در س��اخت عمده کالاهای دور و بر ما 
از ف��ولاد از جمله خودرو، مترو و هواپیما اس��تفاده 
شده است. استاندار به شوخی به ما می گوید اگر سه 
ماه کار نکنید، باز کارخانه شما گردش مالی دارد و 
راست هم می گوید. چرا که صنعت فولاد مهم است 
و این ربط چندانی به سودآوری صنعت فولاد ندارد.
وی با اش��اره به هدف گذاری دولت برای افزایش 
صادرات اس��تان به یک میلیارد دلار در سال گفت: 
۴۰ درص��د این می��زان صادرات در اس��تان قزوین 
توس��ط دو شرکت فولادی اس��تان در سال ۱۴۰۱ 
محقق ش��ده، اما در س��ال ۱۴۰۲ با اج��رای قانون 

پیمان س��پاری ارزی عمداً یا س��هواً جلوی صادرات 
م��ا را گرفتند ب��ه ما می گویند ک��ه صادرکننده ارز 
صادراتی خود را ۳۸ هزار تومان به ما بفروش��د، در 

حالی که ما باید این ارز را
ص��رف واردات تجهیزات و مواد اولیه کنیم. به ما 
گفته می ش��ود که قیمت گاز ب��رای صنایع فولادی 
پایین اس��ت، اما باید دید از این گاز چه استفاده ای 
می کنی��م. در حال��ی که کل س��ود ما ب��رای تولید 
میلگرد ۱۱ درصد س��ود از فرآوری شمش فولادی 
است و میزان س��ود ما به اندازه شرکت های دولتی 

است.
قیم�ت�گاز�اث�ری�در�ح�ال�فولادی�ه�ا���

ندارد
بزرگ ترین صادرکننده اس��تان قزوین در س��ال 
۱۴۰۱ با تأکید ب��ر اینکه هر چه قدر هم قیمت گاز 
تغییر کند، فرقی به ح��ال ما نمی کند، گفت: مبدأ 
محاسبه قیمت محصولات فولادی شمشی است که 
آن را از کارخانجات دولتی مانند فولاد خوزس��تان 
دریاف��ت می کنی��م. این موض��وع در م��ورد بنزین 
درس��ت است، یعنی وقتی کس��ی بنزین را لب مرز 
یک دلار می فروشد، به ازای هر لیتر ۴۷ هزار تومان 
س��ود می کند. ما که نمی آیی��م گاز را به رقم بالاتر 

بفروشیم،  بلکه با گاز محصولات تولید می کنیم.
س��عیدیان ادامه داد: ۹۵ درص��د صنعت فولاد ما 
متعلق به دولت است، بنابراین دولت مانند چاه های 
نفت از فولاد اس��تفاده و ارزآوری می کند. در استان 
قزوی��ن در کل ۲۲ تولیدکننده ف��ولادی داریم که 
همه آنها بخ��ش خصوصی هس��تند و کارخانجات 
ما در طول س��ال ۷۰ روز به خاط��ر کمبود گاز در 
زمس��تان و برق در تابس��تان تعطیل شد، اما گلایه 

نکردی��م و تاوان ای��ن ۷۰ روز را خودمان دادیم. در 
صورتی که کش��ور ترکیه از ش��ش ماه قبل قمیت 
حامل های انرژی یعنی برق و گاز را برای فولادس��از 

هشت درصد کاهش داده است.
وی تصری��ح کرد: ای��ن تاوان را دادی��م که امروز 
اس��تاندار ی��ا مدیرکل مالی��ات یک جایی ب��ا ما راه 
بیاید و به ما کمک کند. منظورمان کمک بلاعوض 
نیس��ت و همین که از ما حمایت شود، کافی است. 
اصفهان یک فولاد مبارکه دارد که دولتی است و به 
ان��دازه کل کارخانجات فولادی قزوین اس��ت و روز 
ملی صادرات هم دس��ت فولاد مبارکه و خوزستان 
را بالا می برند. در حالی که مشتری این کارخانجات 
پای در ایستاده و قیمت را پایین داده اند و همه چیز 

دست خودشان است.
صنعت�فولاد�زیان�ده�شد��

رئی��س انجمن فولاد اس��تان قزوین با بیان اینکه 
صنایع فولادی بزرگ ترین صادرکننده های اس��تان 
قزوین هس��تند، گف��ت: بنابراین در اس��تان قزوین 
ش��رایط فرق می کند و صنعت ارزآور اصلی اس��تان 
اس��ت. هر کجا نیاز به کار کارشناس��ی و همفکری 
بود، اگر اس��تاندار از ما بخواهد، با س��ر برای کمک 
می آیی��م و اگ��ر انتق��ادی بود، مس��تدل و منطقی 
ج��واب می دهی��م. وضعم��ان خوب اس��ت و فقط 
همدلی می خواهیم. در اس��تان قزوین یتیم هستیم 
و حرف های ما را باید یک نفر در س��طح ملی ببرد و 

مطرح کند.
س��عیدیان با اش��اره به کاهش حاشیه سود تولید 
فولاد ادامه داد: در حال حاضر صنعت فولاد زیان ده 
و ضررده شده است و به همین خاطر امروز همایش 
بحران فولاد را در تهران برگزار کردند. کارخانجات 

فولادی ما اگر امروز بخواهند محاس��به سود و زیان 
کنند،  باید تعطیل کنند.

ض�رورت�مدیری�ت�ریس�ک�در�صنای�ع���
فولادی

از سوی دیگر، اس��تاندار قزوین و رئیس کارگروه 
تس��هیل و رف��ع موانع تولی��د اس��تان در گفتگو با 
خبرنگار بازار با اش��اره به ۲ مزیت اصلی در صنعت 
فولاد گفت: یکی از آنها مزیت انرژی ارزان و دیگری 
هم مزیت مواد معدنی مورد نیاز این صنعت اس��ت 
که در کش��ور ما فراوان اس��ت و طبیعت��اً باید برای 

صنعت فولاد وقت بگذاریم.
محمدمهدی اعلایی با بیان اینکه صنایع فولادی 
اس��تان در حوزه انج��ام مس��ئولیت های اجتماعی 
پیشرو و کمک کار هستند، اضافه کرد: انسجام دولت 
و صنایع فولادی در کنار همدیگر به پیگیری و رفع 
و حل مس��ائل ملی صنایع ف��ولادی کمک می کند. 
این ارتباطات از این به بعد باید منس��جم تر ش��وند 
و البت��ه مدیران مرتبط یعنی مدیران دس��تگاه های 
خدمات رس��ان اراده لازم برای همکاری با ش��ما را 
دارند. وی ادامه داد: اگر صنایع فولادی ما مشکلاتی 
دارند که می توان در استان آنها را برطرف کرد، هیچ 
توجیهی برای برطرف نشدن آنها نباید وجود داشته 
باشد. برای نمونه مدیریت قطع برق در تابستان در 
مورد صنایع فولادی باید برنامه ریزی شده باشد. در 
ضمن رفع مش��کلات ارزی ح��وزه صنعت فولاد در 

اختیار مدیران استان نیست.
رویکردهای�دولت�و�واردات��

اس��تاندار قزوین با اش��اره ب��ه موض��وع واردات 
نیروگاه ه��ای کوچک مقیاس تولید ب��رق گفت: در 
ای��ن زمینه با رئیس کل بانک مرک��زی و معاون اول 

رئیس جمه��ور مکاتبات��ی خواهی��م داش��ت تا این 
نیروگاه ها وارد شده و در اختیار صنایع فولادی قرار 
گیرند تا صنایع فولادی در تابستان با بحران کمبود 
برق روبه رو نشوند. در ضمن با توجه به وزن صنعت 
فولاد جلس��ات مش��ترک انجمن ف��ولاد و مدیران 
استانداری باید منظم تر و هر ۲ ماه یا ۴۰ روز یک بار 

برگزار شود.
اعلای��ی ب��ا تأکید بر ض��رورت مدیریت ریس��ک 
در حوزه صنایع فولادی اس��تان گف��ت: مداومت و 
پیگی��ری باید از ناحیه خود صنایع فولادی باش��د، 
چون ممکن اس��ت مدی��ران دس��تگاه های اجرایی 
ممکن اس��ت گرفتاری هایی داش��ته باش��ند و هر 
چه قدر نشست ها بیش��تر باشد، بهتر است و ادعای 
اینکه خیلی نشست داشتیم و منجر به نتیجه نشده، 

ادعای درستی نیست.
وی با اشاره به فرصت بزرگ احداث شهرک انرژی 
در اس��تان قزوین تصریح کرد: اینکه صنایع فولادی 
بگوین��د انرژی  خورش��یدی به درد م��ا نمی خورد، 
درس��ت نیس��ت و بای��د صنای��ع ف��ولادی حداقل 
زمین های ش��هرک انرژی را خریداری کنند، چون 
ممکن است چند سال دیگر هیچ زمینی در شهرک 
ان��رژی برای خریدن وجود نداش��ته باش��د. همین 
مالکی��ت زمین ها در آینده ب��رای صنایع ما فرصت 

اقتصادی ایجاد می کند.
گردش�مالی�فولادی�ها��

اس��تاندار قزوین به گردش مالی ۶۰ هزار میلیارد 
تومانی صنعت فولاد در اس��تان قزوین اشاره کرد و 
افزود: با توجه به س��هم اقتصادی بزرگ این صنایع 
نماین��دگان انجمن فولاد به همراه بنده می توانیم با 
مدیران بانک های کشور دیدار کنیم، چرا که مدیران 
بانکی در اس��تان تابع سیاس��ت های ملی هستند و 

مذاکره با آنها چندان به درد نمی خورد.
اعلایی ادامه داد: در این مذاکرات ش��اید بتوانیم 
از بانک ه��ا امتی��از بگیری��م و در ای��ن ح��وزه باید 
حساب شده تر عمل کنیم. بعضی بانک ها تعامل های 
بیشتری با واحدهای صنعتی دارند که باید روی این 
بانک ه��ا کار کنیم و بعضی از بانک ها هم توان مالی 

بالاتری دارند.
ب��ا وجود اینکه این روزها فولادی ها از مش��کلات 
خ��ود گلایه مند ش��ده اند، اما دولت بای��د بداند که 
نوسازی خطوط تولید صنایع فولادی برای افزایش 
بهره وری انرژی و کاه��ش هزینه های تولید نیاز به 
س��رمایه گذاری بزرگی در صنایع ف��ولادی به ویژه 
در بخ��ش خصوص��ی دارد و در ای��ن زمینه تأمین 
س��رمایه ثاب��ت از طریق اعط��ای وام ه��ای بزرگ 
بای��د در دس��تور کار بانک های دولتی ق��رار بگیرد، 
چ��را که پرداخ��ت چنین وام هایی برای بهس��ازی، 
نوس��ازی و روزآمدس��ازی خط تولید در اصل نوعی 
سرمایه گذاری برای کاهش مصرف حامل های انرژی 
و تولی��د محص��ولات به روزتر فولادی در اس��تان و 

کشور می شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:                 خروج فولاد و سیمان از بورس کالا به نفع کشور نیست 

سند ملی گوهرسنگ هرچند نیاز به بازنگری مجدد دارد، 
اما درحال حاضر، مدون ترین س��ند اس��تراتژیک و عملیاتی 
لازم برای ایجاد تغییرات اساسی در بخش گوهرسنگ است، 
در بخ��ش مربوط ب��ه موانع پیش روی صنعت گوهرس��نگ 
به اهمی��ت خروج این صنع��ت از گ��روه ۴ کالایی، تعمیم 
معافیت مالیات ب��ر ارزش افزوده به گوهرس��نگ ها، تعدیل 
و تصحی��ح حق ورودی گوهرس��نگ ها، تکمیل اکتش��افات 
و مطالع��ات به منظ��ور تعیین واقعی ذخایر گوهرس��نگ ها 
وام��کان بهره ب��رداری و اتکا ب��ه ذخایر داخل��ی، تخصصی 
شدن اتحادیه های صنفی و تش��کیل اتحادیه های صادراتی 
و هویت بخش��ی به بنگاه های تولیدی و تسهیل صدور مجوز 
فعالیت قانونی به عنوان راهکارهای اصلی و بس��یار بااهمیت 
در رش��د و توسعه گوهرسنگ ها اش��اره مبسوط شده است، 
بی شک تش��کیل خانه گوهر و شورای عالی گوهرسنگ باید 

در رأس همه کارها قرار داده شود. 
بدون ایجاد سازمانی که متولی مستقیم این حوزه باشد و 
بدون اختیارات قانونی، وظایف مشخص و برنامه های مدون 
موفقیت دور از دس��ترس اس��ت و اتکای صرف به اقدامات 
نوس��ان دار و جزی��ره ای در یک اداره کل یا اعمال س��لیقه 
ش��خصی مدیری در ی��ک وزارتخانه، بی توجه��ی به تجربه 

موجود کشورهای پیشرو است.
 صنعت گوهرس��نگ مبتلا به چالش های متعددی است. 
برای مث��ال، قرارگیری گوهرس��نگ ها در گ��روه ۴ کالایی 
)کالای لوکس( که باعث ش��د فعالان ای��ن حوزه در تامین 
مواد اولیه موردنیاز خط تولید دچار مش��کل اساسی شوند، 
زیرا ورود کالاهای لوکس ممنوع است و هیچ نوع ارزی اعم از 
دولتی یا آزاد بابت تهیه و تامین مواد اولیه به تولیدکنندگان 
جواهرات و گوهرس��نگ ها و هنرمندان صنایع دس��تی تعلق 
نمی گیرد و آنها حتی برای تهیه دستگاه ها و تجهیزات خط 
تولید یا ورود تکنولوژی روز نیز در شیوه تامین ارز سرگردان 

هستند و با موانع قانونی مواجهند.
 از دیگر چالش ه��ا، تغییرات ابتر و عدم ش��مولیت قانون 
جدی��د معافیت مالیات بر ارزش افزوده و عدم تس��ری آن به 

حوزه گوهرسنگ ها است.
 اعم��ال قان��ون غیرکارشناس��ی پیش��ین مالی��ات ب��ر 
ارزش افزوده بر اصل فلز طلا طی دهه گذشته، خسارت های 
جبران ناپذی��ری به تولید مصنوعات طلا و جواهر و صادرات 
وارد ک��رد. اعمال این قانون نه تنها مالیات قابل توجهی را به 
خزانه دولت س��رازیر نکرد، بلکه بنگاه های بسیاری را اعم از 
توزیعی و تولیدی ورشکست و از چرخه کار اقتصادی خارج 
کرده اس��ت. عدم اص��لاح »حق ورودی« گوهرس��نگ ها در 
قسمت چهاردهم فصل ۷۱ کتاب مقررات صادرات و واردات 
از دیگر مش��کلات این بخش اس��ت. عدم تکمیل مطالعات 
اکتشافی و توقف روند آن در سایر استان های کشور از دیگر 

موانع پیش روی توسعه صنعت گوهرسنگ است. 
این در حالی اس��ت که به علت عدم تکمیل زیرساخت های 
معادن، کمبود س��رمایه گذاری و ناتوانی در جذب س��رمایه 
داخلی و خارجی، در عمل، امکان کوتاه کردن دوره بازگشت 
س��رمایه و بازدهی آن و افزایش بهره وری ناممکن اس��ت و 
انگی��زه بخش خصوصی برای حضور مس��تمر در این حوزه 

به منظور توسعه تولید و صادرات، کمرنگ شده است.
از چالش ه��ای مه��م این بخ��ش، تع��دد ادارات ذی ربط 
و تغیی��رات مک��رر س��اختاری و پس��ت های مدیریت��ی در 
ادوار مختلف اس��ت. مس��ئله »تولیگری«، ساماندهی حوزه 
گوهرس��نگ ها را مدت ه��ای مدی��دی بلاتکلیف گذاش��ته 
اس��ت، هرچند برای برون رفت از این معضل، در س��ند ملی 
چاره اندیش��ی شده اس��ت، اما تا زمانی که تشکیل نهادهای 
رس��می مانند ش��ورای گوهر، خان��ه گوهر ایران، س��ازمان 
تخصصی گوهرس��نگ و زرینه ایران )طلا و جواهر( تاسیس 
و راه اندازی نشود، امکان هماهنگ سازی اهداف و برنامه های 

عملیاتی مندرج در سند ملی مصوب ۱۴۰۰ میسر نیست.
 تش��کل های صنفی و تولیدی موج��ود زیرمجموعه اتاق 
اصناف ایران به سطح تشکل های حرفه ای مانند اتحادیه های 
صادرات��ی و اتحادیه های تخصصی ارتق��ا نیافته اند، از جانب 
اتاق اصن��اف ایران نیز برای ایجاد تغییرات در تش��کل های 
س��نتی صنفی متناس��ب ب��ا نیاز ام��روز جامع��ه و عینیت 
بخش��یدن به اهداف س��ند ملی گوهرس��نگ اقدامی موثر 
مش��اهده نمی ش��ود. نکته دیگر، ضرورت هویت بخش��ی و 
س��اماندهی بنگاه ه��ای خ��رد و کوچ��ک )اس ام ای(ها در 
ح��وزه گوهرس��نگ ها اس��ت، وزارت می��راث فرهنگی در 
بخش هویت بخش��ی به فعالیت هنرمن��دان، اقداماتی موثر 
انج��ام داده، اما وزارت صمت اق��دام قابل توجهی در این باره 
انجام نداده اس��ت و بدون هویت بخشی به بنگاه های خرد و 
کوچک و تسهیل روند صدور مجوز فعالیت قانونی، در حوزه 
گوهرس��نگ ها و حوزه تولید مصنوعات طلا و جواهر با رشد 
اقتص��اد پنهان و زیرزمینی مواجه خواهیم بود، حتی امکان 
درج اطلاع��ات فعالان این حوزه در س��امانه های دولتی اعم 
از س��امانه تجارت، شناس��ه کالا، جامع انبارها و.... در عمل 
ممکن نیست.  طراحان این سامانه ها بدون توجه به اولویت 
انجام پیش نیازها )هویت بخشی به بنگاه ها(، امکان کنترل و 
نظارت بر میزان واردات و صادرات و رهگیری کالا را از مبدأ 

تا مقصد از خود سلب کرده اند.
از دیگر مواردی که برای ایجاد رونق در صنعت گوهرسنگ 

اهمیت دارد، عبارتند از:
•تصحی��ح و تغیی��ر ن��رخ پایه صادرات��ی در تولی��د آمار 
واقع��ی صادرات که در تحلی��ل واقعیت های موجود و اتخاذ 

تصمیمات درست امری حیاتی است.
• باتوج��ه ب��ه رواب��ط ماه��وی صنع��ت گوهرس��نگ و 
صنایع دس��تی و صنع��ت گردش��گری، ایج��اد کمپین های 
گردش��گری و افزایش مقاصد اصلی صادراتی فراتر از حلقه 
محدود فعلی، موجب دوام و بقای هر ۳ صنعت و زمینه ساز 
رشد و توسعه صنعت گوهرسنگ و دستیابی به اهداف سند 

ملی خواهد شد.
•حمای��ت واقع��ی دولت��ی از تولیدکنن��دگان ضرورت��ی 
اجتناب ناپذیر است، طی یک س��ال گذشته، هزینه سوخت 
کارگاه ه��ای تولیدی ۶ برابر ش��ده اس��ت و بنگاه های خرد 
و کوچ��ک که ش��اکله اصلی س��اختار صنعت را در کش��ور 
ما تش��کیل می دهند، ت��وان پرداخ��ت هزینه های مضاعف 
تحمیلش��ده به تولید را ندارند و متاس��فانه اقدامی از سوی 
معاونت صنایع دس��تی وزارت می��راث فرهنگی در رفع این 

مشکل یا تقلیل آثار آن قابل رویت نیست.

عبدالنبی مکابر   
کارشناس و فعال حوزه گوهرسنگ

یادداشت

معدن وصنایع معدنی

کدام�یک�از�فولادسازان�به�تعهدات�شان�عمل�کرده�اند؟
�

عامل�عقب���ماندگی�صنعت�گچ�بی���پولی�نیست
صنایع فولاد، یکی از ب��زرگ ترین و مهم ترین بخش های �

تولیدی کشور محسوب می شوند و حدود ۳۰ درصد از تولید 
خالص ملی )GDP( را در اختیار دارند.

طبق آمارهای رس��می، ارزش افزوده صنعت فولاد سالانه به 
۲۰ میلی��ارد دلار می رس��د و صنایع فولادی ب��رای ایجاد این 
میزان ارزش افزوده، س��الانه ۲۰ میلیارد کیلووات س��اعت برق 
مص��رف می کنند. وجود ظرفیت نیروگاهی ۶ هزار مگاواتی در 
صنعت فولاد، ش��رکت های بزرگ خصوصی و ش��به دولتی در 
این حوزه را ب��رای تولید برق و کاهش بار انرژی از روی دوش 
دولت ترغیب می کند. کمبود منابع انرژی و قطع برق طی سال 
ه��ای اخیر به یکی از چالش های بزرگ صنایع به ویژه صنایع 
انرژی برَ مانند فولاد تبدیل ش��ده اس��ت. البت��ه قطعی گاز در 
زمس��تان هم دردسر دیگری برای صنایع تولیدی محسوب می 
شود که بر میزان تولید، فروش و صادرات شان تاثیر منفی می 
گذارد. بر همین اس��اس و برای تامین بخشی از برق مورد نیاز 
صنایع، پاییز سال ۱۴۰۰ دولت سیزدهم به چاره اندیشی افتاد 
و ب��ا همکاری وزارت صنعت، نیرو و صنایع فولادی، تفاهمنامه 
س��اخت ۱۴ نیروگاه حرارتی را با ظرفیت ۱۰ هزار مگاوات برق 
به امضا رس��اند. به این ترتیب، تفاهمنامه س��اخت ۱۴ نیروگاه 
برق حرارتی در ۱۹ مهر ۱۴۰۰ درحالی امضا ش��د که قرار بود 
با سرمایه گذاری شرکت های بزرگ صنعتی، معدنی و فولادی 
کش��ور، ۱۰ هزار مگاوات برق طی ۴ سال وارد شبکه سراسری 
شود و تا سال ۱۴۰۴ این شرکت ها ۱۴ واحد نیروگاهی معادل 
۱۲۴۶۹ م��گاوات برق را وارد ش��بکه سراس��ری کنند. حالا با 
گذش��ت حدود دو سال از انعقاد تفاهمنامه مذکور و در آستانه 
سومین س��ال مسئولیت دولت س��یزدهم، نه تنها هیچ یک از 
صنایع فولادی و معدنی که مکلف و متعهد به س��اخت نیروگاه 
ش��ده اند، هنوز یک واحد نیروگاه مورد نظر را به اتمام نرسانده 
اند، بلکه برخی از شرکت های متعهد که تفاهمنامه امضا کرده 
اند، طرح اجرایی برای احداث نیروگاه برق حرارتی در واحدهای 
خود ندارند. البته حس��اب شرکت مادرتخصصی توسعه معادن 
و صنایع معدنی خاورمیانه، میدکو را باید از س��ایر فولادسازان 

جدا کرد که در انتهای این نوش��تار، توضیح داده شده است. با 
نگاهی به آمارهای منتش��ر شده از س��وی فولادسازان، اعمال 
محدودیت و قطع برق در واحدهای تولید فولاد در پروسه یک 
هفت��ه تا ۱۰ روز، بیش از ۳۰۰۰ میلیارد تومان کاهش تولید و 
ارزش محصولات را درپی دارد و خس��ارت های سنگینی را به 
صنایع فولادی وارد می کند. بنابراین و با توجه به خسارت های 
وارد ش��ده به صنعت فولاد و همچنین اقتصاد غیر نفتی کشور، 
برنام��ه ایجاد ظرفیت ۱۰ هزار و ۵۳۶ مگاواتی برق با همکاری 
فولادسازان در فاز نخست به اجرا در آمد و در فاز دوم نیز تولید 
۵ هزار مگاوات برق توسط بخش خصوصی و صنایع فولادی در 
دس��تور کار قرار گرفت اما همان گونه که ذکر شد، هنوز هیچ 
یک از شرکت های مذکور نتوانسته اند واحد نیروگاه های خود 
را به مرحله بهره برداری برس��انند و برق تولیدی را وارد شبکه 
سراس��ری کنند، زی��را احداث نیروگاه برق به زیرس��اخت ها و 
تجهیزات زیادی نیاز دارد و س��رمایه گذاری واحدهای صنعتی 
و معدن��ی با ه��دف تامین برق پایدار نیازمند س��رمایه گذاری 
ه��ای بزرگی اس��ت. با این تفاس��یر می توان چنین اس��تنتاج 
کرد که با گذش��ت حدود ۲ س��ال از امضای تفاهمنامه ساخت 
نیروگاه توس��ط ش��رکت های بزرگ صنعتی، معدنی و فولادی 
کش��ور، هنوز هیچ شرکتی نتوانس��ته است به تعهدات خود در 
ای��ن زمینه به صورت کامل عمل کند. این در حالی اس��ت که 
شرکت مادرتخصصی توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه، 
میدکو، به رغم این که در میان ۱۴ ش��رکت فولادی -که برای 
س��اخت نیروگاه برق حرارتی متعهد شده اند- قرارداد ندارد و 
تعهدی در این زمینه نداده، اما در س��ال ۱۴۰۱ توانسته است 
با اس��تفاده از توان داخلی ش��رکت های زیرمجموعه خود یک 
واحد نیروگاهی ۴۵۰ مگاواتی س��یکل ترکیبی مدرن را احداث 
و به ش��بکه سراس��ری متصل کند. این واحد نیروگاهی دارای 
تکنولوژی توربین کلاس F با راندمان ۴/۵۸ اس��ت و ش��رکت 
FATA ایتالیا تکنولوژیست و پیمانکار این طرح محسوب می 
شود که با مشارکت شرکت مانا اجرا شده و شرکت معیارصنعت 

خاورمیانه مشاور پروژه بوده است.

عمده تری��ن ضع��ف صنعت گ��چ در ایران تولید به ش��کل 
سنتی اس��ت که باعث شده تا بس��یاری از شرکت ها با توجه 
به مازاد تولید در کش��ور دچار ورشکس��تگی شوند.  با وجود 
این ضرورت، نگاه سنتی در صنعت گچ همچنان غالب است و 
معدود شرکت هایی هم که قصد تولید محصولات جدید گچی 
دارن��د، عنوان می کنند که توانایی مال��ی لازم را برای واردات 
تکنولوژی ندارند؛ موضوعی که البته از طرف عضو هیات مدیره 
انجمن صنف��ی کارفرمای��ی تولیدکنندگان گچ رد می ش��ود 
چراکه او معتقد اس��ت ش��رکت ها می توانند ب��ا همکاری هم 
خطوط جدید را راه اندازی کنند و اصولا مساله مشکلات مالی 
نیس��ت بلکه نوع نگاه اهالی این صنعت باید تغییر کند؛ امروز 
گ��چ برخلاف چند دهه پی��ش کارکرد های متفاوتی دارد و به 
صنایعی که به ظاهر ارتباط چندانی با گچ ندارند، متصل شده 
است و البته س��ازندگان در بازار ایران هم قطعا از محصولات 
جدید اس��تقبال می کنند، اما به نظر می رسد تولیدکنندگان 

این صنعت تا حدودی از نیاز های بازار عقب مانده اند.
سیدحس��ین س��لیمی، عض��و هیات مدی��ره انجمن صنفی 
کارفرمایی تولیدکنندگان گچ گفت: به طور مش��خص تحول 
اساسی در صنعت گچ از سال ۱۳۵۰ اتفاق افتاد و در آن زمان 
بنده اولی��ن کارخانه آلمانی تولید گ��چ را برخلاف کوره های 
س��نتی وارد کش��ور کردم و در ادام��ه س��ایر کارخانه ها هم 
پیش��رفت مطلوبی متناس��ب با زمان احداث خود داشتند، اما 
چند اتفاق مانع از پیش��رفت صنعت گچ ش��د؛ نخست اینکه 
میزان مجوز های صادره به مراتب فراتر از نیاز داخلی کش��ور 
ب��ود و هر کس با هر امکانات و توانای��ی این مجوز را با توجه 
ب��ه یارانه های دولتی دریافت می کرد و مس��اله دوم مربوط به 
صنع��ت گچ و تولیدکنندگان بود که تصور می کردند تولید به 

همان شکل گچ پودری کیسه ای همواره بازار مصرف دارد.
وی ب��ا اش��اره به این مطلب افزود: اگر چه منطقه س��منان 
از پتانس��یل بالایی در زمینه معادن گچ برخوردار اس��ت، اما 
حدود ۵ میلیون تن تنه��ا در این منطقه مجوز صادر کردند؛ 
این در حالی اس��ت که امروزه گ��چ این منطقه باید چند صد 

کیلومتر آن طرف تر در س��ایر شهر ها به فروش برسد و هزینه 
حمل آن ش��انه به ش��انه ارزش محموله گچ می زند. یا استان 
اصفهان که با ۵۰۰ تن ظرفیت قادر است تمام نیاز ها را پاسخ 
ده��د، امروزه دارای واحد های تولید گچ به ظرفیت ۵ میلیون 
تن است. این در حالی است که کیفیت به هیچ عنوان همگام 
با کمیت پیش نرفته اس��ت. عضو هیات مدیره انجمن صنفی 
کارفرمایی تولیدکنندگان گچ با اش��اره ب��ه اینکه امروزه ۲۰ 
نوع محصول را روانه بازار می کنیم و هیچ گونه مش��کلی برای 
بازاریابی آن نداریم، تصریح کرد: ما تمام بازار درای وال ایران 
را در اختیار داریم چرا که شرکت های معدودی در این رابطه 
جس��ته و گریخت��ه فعالیت می کنند.  وی با اش��اره به رقابت 
منف��ی تولیدکنندگان گچ با توجه ب��ه تولید فراتر از تقاضا در 
کشور خاطرنش��ان کرد: زمانی که بنده اقدام به ایجاد انجمن 
گچ کردم، نگاه سنتی در صنعت گچ کاملا غالب بود و از همان 
زم��ان با علم به اینکه نمی توانیم تولید را به ش��کل یکنواخت 
ادام��ه دهیم، در س��ال ۱۳۷۵ به همکاران��م توصیه کردم که 
اگر توان مالی برای اس��تفاده از فناوری ه��ای نوین ندارند، با 
همکاری چند ش��رکت اقدام به راه اندازی خطوط تولید درای 
وال کنند، اما متاس��فانه ش��اید الزامی برای این کار احساس 
نمی کردند؛ بنابراین من قویا اینکه شرکت ها به دلیل مشکلات 
مالی از فناوری های جدید اس��تفاده نمی کنند، را رد می کنم. 
وی ادامه داد: امروزه نیاز گچ کشور حدود ۷ میلیون تن است 
در حال��ی که ۱۵ میلیون تن ظرفی��ت ایجاد کرده اند؛ آن هم 
ظرفیتی که به درستی در نقاط مختلف کشور تقسیم نشده و 
باید برای حمل گچ هزینه سرس��ام آوری پرداخت شود. وی با 
اشاره به صادرات سنگ گچ از بندرعباس گفت: به دلیل اینکه 
یک��ی از مع��ادن ما در منطقه ای قرار دارد ک��ه صادرات آن با 
صرفه اقتصادی همراه است، بخشی از سنگ گچ را به نرخ هر 
تن ۶ دلار به هندوس��تان، امارات و قطر برای تامین ارز جهت 
واردات کاغذ موردنیاز درای وال و سیلیکون صادر می کنیم. در 
مجموع با احتساب صادرات سنگ گچ و محصولات تولیدی از 
جمله درای وال شرکت ما سالانه ۸ میلیون دلار صادرات دارد.

گوهرسنگ زیر چکش 
آسیب ها
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هیجان انگیزترین پیشرفت ها در رباتیک برای صنعت معدن 
امروز بهپیش��رفت های اتوماسیون تجهیزات مربوط می شود. 
اگرچه این موضوعی جدید نیس��ت، اما در درجه اول تنها در 
بزرگترین معادن این امکان وجود داش��ته است، اما تحقیقاتی 
انجام ش��ده است که نشان می دهد معادن می توانند با تعداد 
زیادی کامیون کوچک کارآمدتر عمل کنند، کامیون  هایی که 

می تواند امکان استفاده از خودران را فراهم کند. 
ام��ا در این میان س��والی مطرح می ش��ود ک��ه چالش های 
کلی��دی در مع��دن که روباتیک می تواند ب��ه آنها کمک کند 
چیست که باید بیان کرد، دو چالش اصلی ایمنی و بهره وری 
است. در مورد اولی، استفاده یا روباتیک می تواند پرسنل را از 
موقعیت های خطرناک، مانند اس��تفاده از تجهیزات خط دید، 

از راه دور یا خودمختار دور کند.
اس��تفاده از چنین تجهیزاتی در معادن زیرزمینی و سطحی 
با تخمین GlobalData بیش از 1000 کامیون اس��تخراج 
زیرزمینی و LHD در حال اس��تفاده که به طور مستقل کار 
می کنند یا از راه دور کنترل می شوند در حال افزایش است، 
در حال��ی که بی��ش از 1600 کامیون حمل و نقل س��طحی 
وجود دارد که از جولای 2023 به طور مستقل آماده هستند. 
برآوردها نش��ان م��ی دهد که کاهش 50درصد یا بیش��تر در 
تصادفات می  تواند ناش��ی از اس��تفاده از تجهیزات خودمختار 

باشد.
ثانی��اً از نظر ایمنی، تکنیک های رباتی��ک اغلب یکپارچگی 
س��اختاری معدن را قوی تر از آنچه که انسان می توانست باقی 
می گ��ذارد. پهپادهای بازرس��ی می توانند مس��تقیماً به داخل 
س��ایت پرواز کنند، بدون اینکه ساختار را بیش از حد سنگین 
کنند و وس��ایل نقلیه برش مداوم می توانند تونل ها را به شکل 
مس��تطیل منظم برش دهند که یکپارچگی بهتری نسبت به 

تونل های تولید شده در اثر انفجار دارند.
با توجه به بهره وری، افزایش اس��تفاده از رباتیک به کاهش 
هزینه های اس��تخراج کمک می کند، که با توجه به فشارهای 
هزینه ه��ای متضاد ناش��ی از کمب��ود فزاینده م��واد معدنی، 
گریدهای ضعیف تر، ذخایر دورتر و گرایش عمومی به س��مت 

استخراج بیشتر در زیرزمین بسیار مهم است.
همچنین وس��ایل نقلیه می توانند از دوره ها و حس��گرهای 
GPS از پیش تعریف ش��ده برای پیمایش خ��ودکار جاده ها و 
تقاطع ها اس��تفاده کنند و س��اعت های طولانی تری نسبت به 
انس��ان ها کار انج��ام دهند و به کارکنان کمتری نیاز داش��ته 
باشند. فناوری بازرس��ی رباتیک می تواند داده های با کیفیت 
بالاتری نس��بت به بازرس��ان انس��انی تولید کند و این کار را 

سریعتر انجام دهد.
برنامه های کاربردی مفید ش��امل نقش��ه برداری سه بعدی و 
قابلیت های تش��خیص حرارتی هس��تند که می توانند مسائل 
غیرقابل تشخیص برای چشم انسان یا دوربین های معمولی را 
ببینند.تجهیزات تعمیر و نگهداری رباتیک می توانند مشکلات 

را با خرابی کمتر تعمیر کنند.
 به عنوان مثال، یک پیچ روی تس��مه را می توان بدون نیاز 
به توقف تس��مه نقاله تغییر داد. یک تعمیر انس��انی به بیست 

دقیقه استراحت نیاز دارد. 
ربات کمربند را بلند می کند و در حالی که تسمه هنوز کار 

می کند، پیچ را عوض می کند.
برش س��نگ زیرزمین��ی با تکنیک های رباتی��ک کارآمدتر 
اس��ت. روش مرسوم شامل رفتن پرس��نل به زیر زمین، حفر 
تونل، وارد کردن مواد منفجره، تخلیه و س��پس انفجار است، 
بعد از آن هش��ت ساعت منتظر ماندن برای پاک شدن دود و 

آوار، سپس ورود مجدد و تکرار است.
روش های برش پیوس��ته رباتیک، سوراخ های مستطیلی را 
برش می دهند، کف های مسطح باقی می مانند، وحرکت بیشتر 
خودروها و پرسنل به داخل معدن و ادامه استخراج را آسان تر 

و سریع تر می کنند. 
در نهایت، تکنیک های اس��تخراج رباتیک، منابع موجود در 
معادن را که قبلًا برای اس��تخراج بسیار دشوار یا گران بودند، 

در دسترس قرار می دهند.
باید بی��ان کرد که مان��ع اصلی برای اج��رای فناوری های 
رباتیک در صنعت معدن، هزینه اس��ت، به ویژه هزینه سرمایه 
گ��ذاری اولیه. برای معدنی که تنها س��ال های محدودی باقی 
مانده اس��ت، نمی توان سرمایه گذاری را توجیه کرد، از این رو 
این معادن با عمر طولانی هستند که اولین پذیرندگان فناوری 

رباتیک بوده اند. 
با این حال، از آنجایی که هزینه فناوری کاهش یافته است، 
ما ش��اهد افزایش پذی��رش رباتیک حت��ی در معادن کوچک 
مقی��اس هس��تیم. تحقیقات گلوب��ال دیتا در م��ورد پذیرش 
فناوری ها در س��ایت معدن نشان می دهد، شرکت های بزرگ 
از نظر استفاده از وسایل نقلیه کنترل از راه دور جلوتر هستند، 
برای مثال، س��طح س��رمایه گذاری در پهپادها تقریباً بیش از 

معادن کوچک است.
مانع دیگر مهارت هاس��ت. همانطور ک��ه معدنچیان تکامل 
م��ی یابند و فناوری بیش��تری را در عملیات خ��ود ادغام می 
کنند، بنابراین قابلیت های نیروی کار آنها نیز باید تغییر کند 
و معدنچی��ان جذب و حفظ چنین کارگرانی را چالش برانگیز 

می دانند. 
بر اس��اس پایگاه داده مشاغل گلوبال دیتا، در بین سال های 
2020 تا 2022، آگهی های شغلی برای نقش هایی که مربوط 
به رباتیک هس��تند، 47 درصد افزایش داشته است و از طرف 
دیگ��ر مدت زمان تعدیل ش��دن نیروه��ای غیرمتخصص 43 
درصد افزایش یافته اس��ت. از آگوس��ت 2023، زمان تعطیلی 
مش��اغل مرتبط با رباتی��ک در معدن 30 درصد در مقایس��ه 
ب��ا س��ال 2022 افزایش یافته اس��ت، بنابرای��ن در حالی که 
شرکت های بیش��تری را می بینیم که به دنبال سرمایه گذاری 
هستند، ممکن اس��ت تا زمانی که پرسنل مورد نیاز را تامین 

می کنند، تاخیرهایی در اجرا وجود داشته باشد.
شرکت های بزرگی در این زمینه پیشرو هستند که می توان 
 Fortescue Metals Group و Rio Tinto، BHP ب��ه
اش��اره کرد که همگی  از کاربران بس��یار بزرگ  فناوری های 
هوشمند و خودران هستند در همین حال، ناوگان خودمختار 
Teck Resources به س��رعت در حال رش��د است و ابتکار 
 FutureSmart Anglo American نوآوری اس��تخراج
شامل گروه های کم حجمی از وسایل نقلیه است که می توانند 
جایگزین افراد در معادن زیرزمینی ش��وند. همچنین فناوری 
اکتشاف SQUID پهپادی برای یافتن رسوبات فلزی مدفون 

در زیر فلزات رسانا است. 

دیوید کورتز  
GlobalData تحلیلگر ارشد

یادداشت

داده های استیل مینت  نشان می دهد که 10 صادرکننده برتر فولاد جهان در ژانویه 
تا آگوس��ت 2023 شاهد افزایش متوس��ط 4 درصدی در حجم صادرات خود بوده اند. 
ص��ادرات ف��ولاد در این دوره به 150 میلیون تن در مقاب��ل 144 میلیون تن ژانویه تا 

آگوست 2022 افزایش یافت.
به گزارش روزگار معدن، علاوه بر این، ش��ش کش��ور از 10 صادرکننده برتر در این 
دوره افت س��الانه در آمار خود داش��تند. شایان ذکر است در س��ال 2022، 10 کشور 
برتر با مجموع 206 میلیون تن، 72 درصد از کل سبد تجارت جهانی فولاد را به خود 

اختصاص دادند.
چین طبق معمول در دوره مورد بررسی با 59 میلیون تن در صدر جدول قرار گرفت.   
ژاپ��ن )20 میلیون تن(، کره )17 میلیون تن(، آلم��ان )13 میلیون تن( و ایتالیا با )9 

میلیون تن( پنج صادرکننده برتر فولاد بودند. هند از جایگاه هش��تم در ژانویه تا ژوئن 
2023 به جایگاه نهم س��قوط کرد.  ترکیه هم با بیش از 40 درصد شدیدترین کاهش 

در صادرات را تجربه کرد.
با اعمال اقدامات حمایتی و تحریم ها در سراس��ر جهان غرب، صادرات فولاد ممکن 
است تحت تأثیر قرار گیرد.  به نظر می رسد اتحادیه اروپا تخصیص سهمیه ها را برای 
محافظ��ت از کارخانه های خود محدود می کند. علاوه بر آن، قیمت های بالای انرژی 
و تورم امری عادی خواهد بود، حتی اگر از اوج خود که در س��ال گذشته مشاهده شد، 
خارج ش��ده باش��د. بنابراین، فولادس��ازان دنیا در میان مدت و بلندمدت با سه چالش 
هزینه های تولید بالا، تقاضای ضعیف جهانی و ابزارهای حمایتی مواجه خواهند ش��د. 
نوسانات بازار فولاد چین دنباله دار است بر اساس آخرین گزارش ماهانه انجمن آهن و 

ف��ولاد چین، انتظار مي رود قیمت فولاد چین در کوتاه مدت با عدم قطعیت در داخل 
و خارج از کش��ور همچنان در نوس��ان باشد. این انجمن خاطرنشان کرد که بعید است 
افزایش مداوم قیمت فولاد چین در آینده قابل پیش بینی با توجه به تأثیر مداوم کاهش 
رش��د اقتصادی در اروپا و امریکا، تورم بالای جهان��ی و درگیری های ژئوپلیتیکی ادامه 
یابد. بازار فولاد چین همچنان با فش��ار شدید ناشی از تشدید عدم تعادل بین عرضه و 
تقاضا با تولید فولاد در سطح بالا مواجه است. با این حال، این انجمن بر این باور است 
که تقاضا از س��وی مصرف کننده های صنایع پایین دس��تی ممکن است به لطف رشد 
اقتصادی ثابت این کشور با ارائه یک سری اقدامات محرک توسط دولت به تدریج بهبود 
یابد. در همین حال، افزایش قیمت مواد اولیه فولادسازی نیز ممکن است تا حدودی از 

قیمت تمام شده فولاد چین حمایت کند.

تحریم بزرگ روسیه زیر ذره بین روزگار معدن؛

دشمن الماس روسیه
مهدی نجفی

روس��یه بزرگترین تولید کننده الم��اس خام در 
جهان اس��ت و کش��ورهای G7 در حال حاضر 70 
درص��د از بازار مصرف را در اختیار دارند. انتظار می 
رود کش��ورهای گروه هف��ت )G7( واردات الماس 
روس��یه را به منظور محدود کردن توانایی روس��یه 

برای تامین مالی حمله به اوکراین ممنوع کنند.
یک مقام بلژیکی که نامش فاش نش��د به رویترز 
گف��ت، گروه 7 متش��کل از کانادا، فرانس��ه، آلمان، 
ایتالی��ا، ژاپن، بریتانیا و آمریکا قرار اس��ت در چند 
هفت��ه آینده ممنوعی��ت واردات را اع��لام کند. در 
صورت اج��را، این ممنوعی��ت از اول ژانویه 2024 

اجرایی خواهد شد.
ممنوعیت پیش��نهادی می توان��د تاثیر زیادی بر 
بازار الماس داش��ته باشد. روس��یه بزرگترین تولید 
 G7 کننده الماس خام در جهان است و کشورهای
در حال حاضر 70 درصد از بازار مصرف الماس را در 
اختیار دارند. تحت این ممنوعیت، G7 دیگر اجازه 
واردات الماس روس��ی را نخواهد داد، که یک ضربه 
بالق��وه بزرگ ب��رای توانایی ولادیمی��ر پوتین برای 

تامین مالی جنگ در اوکراین است.
ایالات متحده قبلًا تحری��م هایی را علیه یکی از 
معدنچیان الماس روس��ی، ش��رکت دولتی آلروس��ا 

اعمال کرده است.
 آلروس��ا بزرگترین شرکت اس��تخراج الماس در 
جهان اس��ت و مسئول 90 درصد ظرفیت استخراج 
الماس روسیه است. ایالات متحده از آوریل 2022 
تحریم هایی را علیه آلروس��ا اعمال کرده است، اما 
اقدامات پیش��نهادی G7 تهدی��د تحریم ها را یک 

قدم جلوتر می برد.
ش��رکت بزرگ جهانی الماس De Beers نشان 
داده است که صنعت الماس از این اقدامات تا زمانی 
که به درس��تی اجرا ش��ود حمایت خواهد کرد. این 
شرکت گفت: »سوال این است که چگونه می توانیم 
ای��ن کار را به ط��ور جمعی و مؤثر انج��ام دهیم تا 
همه بخش های صنعت - بزرگ و کوچک - نش��ان 

داده شوند.«
با این حال، نگرانی های��ی در مورد اینکه چگونه 
ای��ن حرکت می تواند بر ب��رش دهنده ها و صیقل 
دهنده های الماس در هن��د و آفریقا تأثیر بگذارد، 
وجود دارد. پاول زیمینسکی، تحلیلگر الماس گفت: 
»نماین��دگان صنعت کام��لًا فعالان��ه در این بحث 
ش��رکت کرده اند و بنابرای��ن مقامات دولتی از تأثیر 
منفی این ام��ر بر مراکزی مانند هن��د و آفریقا که 

نس��بت به این موضوع بی طرف هستند، آگاه بوده و 
سعی در محدود کردن آن دارند.«

پیشنهاد کنونی در میان کشورهای G7 این است 
که گواهی های قابل ردیابی دقیقی داشته باشند که 
امکان ردیابی الماس های تراش خورده و صیقلی را 
به کش��ور مبداش��ان می دهد. یکی دیگر از مقامات 
بلژیکی که نخواس��ت نامش فاش شود، مدعی شد: 
»صیقل کننده های هندی می توانند هر چیزی را که 
بخواهند صیقل دهند، اما )جواهرات روس��ی( باید 
تفکیک ش��وند... در زمانی که الم��اس صیقل داده 
ش��ده برای صادرات عرضه می ش��ود، مرجع صادر 
می کند. دوباره با اس��تفاده از ترکیب��ی از داده های 
بازرس��ی فیزیکی و قابلیت ردیابی، به نس��خه اولیه 
اولیه تبدیل شود.« تولیدکنندگان الماس آفریقایی 
ت��ا زمانی که بتوانند منش��اء محلی س��نگ را ثابت 

کنند از ارائه گواهی G7 معاف خواهند بود.
ای��ن ممنوعیت همچنی��ن احتمالاً ش��امل همه 
کش��ورهای عضو اتحادی��ه اروپا خواهد ش��د، زیرا 
اتحادیه اروپا یک “عضو نامش��خص” G7 است. این 
می تواند تأثیر زیادی بر آنتورپ، بلژیک، بزرگترین 
مرکز تجارت الماس جهان داش��ته باشد. بر اساس 
داده های یورواس��تات، اتحادیه اروپا س��ال گذشته 
1.4 میلیارد یورو )1.5 میلیارد دلار( الماس روسیه 
وارد ک��رد، زیرا این اتحادیه هنوز هیچ ممنوعیت یا 

تحریمی را بر الماس روسیه اعمال نکرده است.

عل�ت مانع تراش�ی بلژیک ب�رای اعمال  �
تحریم ها علیه روسیه

نمایندگان��ی از ایالات متحده آمریکا و ش��رکای 
آن در گروه هفت کش��ور صنعتی جه��ان، در کنار 
نمایندگانی از بلژیک قرار اس��ت به ش��هر بمبئی و 
ش��هر س��ورَت - که حدود ۸0 درصد از الماس های 
جه��ان در آن صیق��ل داده می ش��ود س��فر کنند. 
هندوستان کش��وری است که محل تراش و صیقل 
نود درصد از س��نگ های کمیاب در جهان اس��ت و 
از طرف دیگر، روس��یه نی��ز بزرگترین تولید کننده 

سنگ های خام قیمتی در جهان است.
با این توضیحات، دو مقام ناش��ناس دولت بایدن 
در حاش��یه اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل به 
خبرگزاری رویترز اعلام کردند که کشورهای غربی 
هفته آینده نمایندگانی را به هند اعزام خواهند کرد 
تا درب��اره تأثیرات احتمالی اعم��ال محدودیت های 
گ��روه هفت ب��ر واردات الماس های خام از روس��یه 

گفتگو کنند.
ش�رط بلژی�ک ب�رای موافقت ب�ا تحریم  �

الماس روسیه  چیست؟
کش��ورهای »گروه هفت« در حال برنامه ریزی بر 
روی نوعی س��امانه ردیابی هستند تا جلوی واردات 
س��نگ های استخراج شده در روسیه را بگیرند. این 
طرح م��ی تواند زنجی��ره تامین جهان��ی الماس را 
متحول کن��د، اما اجرای آن تا ح��د زیادی به هند 

بس��تگی دارد که میلیون ها نفر از ش��هروندانش در 
صنعت الماس مشغول به کار هستند. شهر تاریخی 
آنتورپ در بلژیک نیز مرکز شماره 1 تجارت الماس 
در جهان است؛ مقامات بلژیکی نیز توقع دارند تا در 
وهل��ه اول، ابتدا اعضای گروه هفت )بریتانیا، کانادا، 
فرانسه، آلمان، ایتالیا، ژاپن و ایالات متحده آمریکا( 
در هفته ه��ای آینده این ممنوعیت را اعلام کنند تا 
ظرفیت روس��یه برای تامین مالی جنگ در اوکراین 
را مح��دود کنند. بلژیک با اینک��ه عضو گروه هفت 
نیس��ت، اما به عنوان یکی از اعض��ای اتحادیه اروپا 
تاکنون جلوی اعمال تحریم های پیشنهادی اتحادیه 
اروپا بر واردات الماس های روس��یه را گرفته اس��ت. 
در اتحادی��ه اروپا اعمال هرگونه تحریمی مس��تلزم 
موافقت همه جانبه تمامی 27 کش��ور عضو است. از 
زمان حمله مس��کو به اوکرای��ن در فوریه 2022، تا 
کنون 11 دور محدودیت تجاری بر روسیه به عنوان 
مجازات اعمال کرده اس��ت؛ ولی الماس های روسی 
و ش��رکت معدنی »الَروس��ا« تاکن��ون از این قضیه 
مس��تثنی بوده اند. بلژیک اعلام کرده اس��ت که اگر 
محدودیت های تازه ای بر واردات الماس از روس��یه 
وضع ش��ود آنگاه همین مقدار از تجارت الماس در 
آنت��ورپ هم به جای دیگری همچ��ون دبی و هند 
نقل مکان خواهد داد؛ مگر اینکه ممنوعیت واردات 
اتحادیه اروپا از سوی کشورهای بیشتری در سراسر 

جهان هم رعایت شود.

تجارت رس��می سنگ های خام روس��یه به شهر 
بن��دری آنتورپ در مقایس��ه با قب��ل از آغاز جنگ 
روس��یه علیه اوکرای��ن، ح��دود 95 درصد کاهش 
یافته است. به جای آن، چین اکنون به مرکز جدید 
دادوس��تدهای الماس  روس��یه تبدیل شده است و 
کشورهای شوروی سابق، مانند ارمنستان و بلاروس 
نیز ب��ه مراکز جدید برش و پرداخت این س��نگ ها 
تبدیل ش��ده اند.  از آن طرف، این دبی اس��ت که با 
موقعی��ت جغرافیایی مطلوبش بین ش��رق و غرب، 
توانس��ته است از تحریم های موجود علیه روسیه به 
طور قابل توجهی سود ببرد و حجم زیادی از تجارت 

روسیه را به سمت خود سراریز کند.
اتحادیه اروپا دوباره بررسی خواهد کرد �

لهس��تان در این هفته درخواس��ت جدیدی برای 
بررس��ی تحریم های اتحادیه اروپا علیه الماس های 
روس��یه مطرح کرد تا بلکه از این مسیر بتوان عوائد 
بیش از 4.5  میلیارد دلاری مسکو از فروش الماس 
در س��ال 2022 را ک��م کن��د. اتحادیه اروپا س��ال 
گذش��ته میلادی حدود 1.5 میلی��ارد دلار الماس 
از روس��یه خری��داری کرد. پس از حمله مس��کو به 
اوکرای��ن، واش��نگتن تحریم هایی را علیه ش��رکت 
معدنی »الروس��ا« اعمال کرد و واردات الماس های 
غیر صنعتی با منش��اء روس��ی به ایالات متحده را 
ممنوع اعلام کرد. س��ایر کش��ورها از جمله بریتانیا 
نیز در اوایل س��ال جاری میلادی ممنوعیت مطلق 

واردات الماس روسیه را اعلام کرد.
تحریم الماس روس�یه تا چه حد عملیاتی  �

است و تاثیر آن بر بازار چه خواهد بود؟
قیمت الماس در ماه ژوئن امسال نسبت به رکورد 
خود در فوریه 2022، ب��ه دلایل مختلف اقتصادی 
ب��ا کاه��ش 1۸ درصدی روب��رو بوده اس��ت. با این 
ح��ال، در صورت همراهی اتحادی��ه اروپا و متقاعد 
شدن کش��ورهایی همچون هند با اعلام ممنوعیت 
واردات الماس از روسیه، خریداران جواهرات ممکن 
است شاهد افزایش قیمت ها باشند، اما این افزایش 

احتمالا به جای ناگهانی به تدریج رخ خواهد داد.
س��وال باقی مانده این اس��ت که با توجه به اینکه 
صنعت جواه��رات ک��ه عمدتا از مش��اغل کوچک 
تش��کیل شده و ملاک آن کیفیت، اندازه و شفافیت 
ای��ن س��نگ های زینتی اس��ت و نه منش��أ آن؛ آیا 
ای��ن ام��کان را خواه��د داش��ت تا با ای��ن حجم از 
واس��طه گری ها در این صنعت، باز ه��م بتواند مبدا 
این س��نگ ها را شناس��ایی کند یا خی��ر. به گفته 
کارشناس��ان، یک سنگ الماس از زمان استخراج از 
معدن تا رسیدن به دست مشتری بین 20 تا 30 بار 

دست به دست می شود.
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چشم انداز صادرات جهانی فولاد 

احتمال ادامه روند نزولی تقاضا و قیمت لیتیوم در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۳
 

منظور از  معدن دیجیتال چیست؟
معم��ولا در ماه های س��پتامبر و اکتبر هر س��ال، اوج حجم 
تقاض��ا برای م��واد اولیه در بازارهای چین اتف��اق می افتد؛ به 
همی��ن دلی��ل از این دو م��اه ب��ا عناوینی چون »س��پتامبر 
اس��تثنایی« و »اکتبر پرمایه« یاد می شود. با این حال ممکن 
است حجم تقاضا در بازار لیتیوم چین در سال 2023 همچون 

سال های گذشته نباشد.
معم��ولا همانن��د س��ال های گذش��ته، حجم تقاض��ا برای 
نمک های لیتیوم از س��وی تولیدکنندگان کاتد در چین طی 
ماه های سپتامبر و اکتبر به اوج خود می رسد و تولیدکنندگان 
در آس��تانه تعطی��لات یک هفته ای روز ملی این کش��ور و به 
منظور تامین نیاز مصرف کنندگان در سه ماهه چهارم سال در 
زمان اوج تقاضا، تمهیدات لازم در قالب افزایش ذخیره سازی 

در انبارها را انجام می دهند.
به نظر می رس��د به دلیل کاهش حجم تقاضا برای لیتیوم، 
استقبال از خرید این ماده در ماه های سپتامبر و اکتبر در سال 
جاری، چندان مثل قبل زیاد نباش��د. در همین راستا، یکی از 
 »Fastmarkets« تولیدکنندگان لیتیوم در چین به موسسه
گفت: اگر قرار باشد همانند سال های گذشته اوج تقاضا برای 
لیتی��وم اتفاق بیفتد، از قبل حجم تقاض��ا برای این ماده یک 

روند صعودی را تجربه می کرد.
وضعیت مازاد عرضه در بحبوحه کاهش تقاضا برای لیتیوم

یک��ی دیگر از تولیدکنندگان لیتی��وم در چین مطرح کرد: 
در کل زنجی��ره تامی��ن، از تولیدکنن��دگان لیتی��وم گرفته تا 
تولیدکنن��دگان باتری، وضعیت مازاد عرضه حکم فرما اس��ت. 
ب��ه همین دلیل حج��م تقاضا برای مواد اولیه مورد اس��تفاده 
در تولید بات��ری از جمله لیتیوم، با روند نزولی مواجه ش��ده 
اس��ت. این مسئله یکی از مهم ترین عواملی است که بر اساس 
آن می توان اعلام کرد اس��تقبال از خری��د لیتیوم در ماه های 
س��پتامبر و اکتبر در سال جاری میلادی چندان همانند قبل 

زیاد نخواهد بود.
وی افزود: پیش بینی می ش��ود که نرخ رش��د سالانه حجم 
فروش خودروهای الکتریکی در مقایس��ه با سال 2023 کمتر 
باش��د و رون��د کاهش قیمت لیتی��وم نیز ادامه پی��دا کند. بر 
این اس��اس مصرف کنندگان و خری��داران ترجیح می دهند بر 
وضعیت فعلی بازار لیتیوم تا به ثبات رسیدن آن نظارت کنند. 
در بخش کاتد در صنایع بالادستی نیز برخی منابع به وضعیت 
مازاد عرضه به علت کاهش حجم تقاضا در بخش باتری اشاره 

کردن��د. به گفته این منابع، کاهش حجم س��فارش های مواد 
اولیه از س��وی تولیدکنندگان باتری در کنار کاهش حاش��یه 
س��ود این تولیدکنندگان، مزید بر علت شد تا تولیدکنندگان 
کات��د در چین در هفته های اخیر با وجود فعالیت در ظرفیت 
کامل، در مقایس��ه با مدت مشابه سال 2023 نرخ های تولید 
کمتری را به ثبت برس��انند. ب��ه گفته چندین فعال بازار، نرخ 
تولید کاتد باتری لیتیوم آهن فس��فات )LFP( در حال حاضر 
به طور متوسط 60 تا 70 درصد ظرفیت تولیدکنندگان است؛ 
 )NCM( در حالی که مقدار تولید باتری نیکل کبالت منگنز

کمتر از 50 درصد است.
روند نزولی در بازار لیتیوم �

برخی از فعالان ب��ازار به ادامه روند نزولی در بازار لیتیوم و 
ع��دم بازیابی آن در کوتاه مدت معتقد هس��تند. یکی دیگر از 
تولیدکنن��دگان کاتد باتری تاکی��د دارد که توقف روند نزولی 
قیم��ت لیتیوم، ب��ه افزایش حج��م تقاضا ب��رای آن در بازار 
بستگی دارد. وی اضافه کرد: در صورتی که حجم تقاضا برای 
لیتی��وم افزایش نیابد، روند نزولی قیم��ت این ماده همچنان 
ادامه خواهد داش��ت. عدم ارائه بسته های حمایتی که ممکن 
است بازار باتری و لیتیوم را تقویت کند، یکی دیگر از دلایلی 
است که روند نزولی موجود در بازار لیتیوم وجود دارد. برخی 
از منابع متعدد معتقدند که این روند کاهش��ی ممکن اس��ت 
تا س��ه ماهه چهارم س��ال 2023 هم ادامه داشته باشد؛ مگر 
اینکه سیاست  گذاری ها و بس��ته های حمایتی که می تواند به 
طور قابل توجهی و مس��تقیما بر ب��ازار خودروهای الکتریکی 
تاثیر بگذارد، اجرایی شود. همچنین حجم تقاضای لیتیوم در 
ماه های سپتامبر و اکتبر، یک شاخص مهم برای عملکرد روند 
تقاضا در بازارهای لیتیوم و باتری در س��ه ماهه چهارم س��ال 
ج��اری خواهد بود.یکی از تولیدکنندگان لیتیوم در این رابطه 
خاطرنشان کرد: اگر حجم تقاضای لیتیوم در ماه های سپتامبر 
و اکتبر مطابق با انتظارات افزایش پیدا نکند، چشم انداز تقاضا 
برای کل س��ه ماهه چهارم سال 2023 امیدوارکننده نخواهد 
بود. بر همین اس��اس نظارت بر رون��د تقاضای اخیر لیتیوم و 
عملکرد قیمت آن، مقوله ای بس��یار مهم تلقی می ش��ود. ژائو 
معتقد است که برخی از تولیدکنندگان کاتد ممکن است پس 
از تعطیلات نیمه پاییز و روز ملی چین )از 29 س��پتامبر تا 6 
اکتبر( مجددا فرایند ذخیره سازی در انبارها را آغاز کنند و این 

مسئله می تواند تاثیر مثبتی بر بازار لیتیوم بگذارد.

یکی از موضوعات کلیدی که معدن کاران باید به درک درستی 
از آن دست یابند آش��نایی با مفهوم فناوری و راه حل هایی است 
که می تواند به آن ها در انجام درست کارها کمک کند.بسیاری از 
ش��رکت ها به منظور آشنایی با مفهوم کلی بهره گیری از فناوری 
در بخش��ی از تجارت خود، به شناس��ایی ارزش هایی که می توان 

ایجاد کرد اقدام کرده اند.
ام��روزه بهره گی��ری  از فناوری ه��ای روز در مع��ادن از جمله 
دیجیتالی شدن فرآیندها اهمیت بسیاری دارد چرا که بهره گیری 
از آن سبب شده تا عملکرد بخش معدن تغییر کند. از این رو ما 
شاهد پیشرفت در فناوری های به کار رفته در معادن هستیم که 
از آن جمله می توان به اتوماس��یون، دیجیتال سازی و برق رسانی 
وس��ایل نقلیه و سیس��تم های حفاری خودکار اش��اره کرد. عدم 
آشنایی با مزیت ها و نگرانی های معدن داران سبب شده تا در روند 
تغییرات خلل ایجاد ش��ود از این رو ش��رکت چندملیتی هانیول 
اینترنش��نال با انتشار اس��تدلال هایی به اهمیت حرکت به سمت 
تغییر فناوری و مقاومت معدن کاران در این ارتباط پرداخته است.

دیجیتالی شدن فناوری ها و کاهش مخاطرات �
از نظر این شرکت دیجیتالی کردن فناوری ها در معادن کوچک 
مقیاس می تواند س��بب افزایش تاب آوری در هزینه های عملیاتی 
و ایمنی آن ها منجر ش��ود ضمن اینک��ه فرآیندهای ایمنی کار و 
پذیرش استقلال برای جابه جایی کارگران در یک بخش می تواند 
ب��ه کاهش مخاطرات آن محل کمک کند. بنابر گزارش منتش��ر 
شده علی رغم اینکه حرکت به سمت دیجیتالی شدن فواید زیادی 
ب��رای معدن داران دارد اما همچنان تعداد زیادی از آن ها به دلیل 
فرآیند اجرایی آن، بالا بودن هزینه تمام ش��ده و زمان بر بودن در 
انجام تغییرات مقاومت نشان می دهند.یکی از موضوعات کلیدی 
که معدن کاران باید به درک درستی از آن دست یابند آشنایی با 
مفهوم فناوری و  راه حل هایی است که می تواند به آن ها در انجام 
درس��ت کارها کمک کند. در این گزارش آمده است: بسیاری از 
ش��رکت ها به منظور آشنایی با مفهوم کلی بهره گیری از فناوری 
در بخش��ی از تجارت خود، به شناس��ایی ارزش هایی که می توان 
ایجاد کرد اقدام کرده اند ضمن اینکه اغلب آن ها را نمی توان اجرا 
کرد چرا که برخی از این اقدامات در فناوری،  منجر به پروژه های 
گران قیمت در بخش تجارت خواهد ش��د. بر طبق مقاله هانیول 
برخی موانعی که بر س��ر راه اس��تفاده از فناوری وجود دارد این 
اس��ت که معدن داران به دنبال شخصی س��ازی برخی از اقدامات 
در اس��تفاده از فناور ی ها هس��تند و این در حالی است که اغلب 

تولیدات فناوری به صورت پیش ساخته بوده و قابل تغییر نیستند. 
بهره گی��ری کاربر از سیس��تم جدید و یادگی��ری آن نیز با پیچ و 
خم هایی همراه است و رسیدن به نیروی کاری که بتواند اهمیت 
و ارزش اس��تفاده از فناوری جدید را درک کند در برخی از افراد 

با دشواری همراه است.
آینده معادن به فناوری گره خورده است �

با وجود تمام چالش هایی که در مسیر حرکت به سمت استفاده 
از فن��اوری وجود دارد هانیول معتقد اس��ت ک��ه ما هنگامی که 
به س��مت صنایع معدنی در قرن بیس��ت و یکم حرکت می کنیم 
بای��د به دنبال راه حل های مورد نیاز و موجود باش��یم چرا که راه 
بازگش��تی وجود ندارد. کارشناسان این شرکت بر این باورند که 
رسیدن به بهره وری در یک شرکت معدنی نیازمند استفاده از یک 
سیستم یکپارچه است و همگی آن ها  باید در قالب یک سیستم 
جامع اجرایی تجمیع ش��ود. این بدان معنی اس��ت که شرکت ها 
باید از داش��تن چندین راه حل خاص صنعت در هر سایت فاصله 
بگیرند ضمن اینکه  باید بر پیچیدگی های سرمایه گذاری در این 
بخش غلبه کرد برطرف س��ازی این مشکل نیازمند این است که 
پروژه ها به صورت مداوم اجرا ش��ده و اقدامات نگهداری به منظور 

مدرن بودن همواره انجام شود.
از دست رفتن فرصت ها در فرآیندهای دستی �

درنهای��ت می توان نتیجه گرفت که کنترل دس��تی باید جای 
خ��ود را به کنت��رل خودکار بدهد چرا که تصمیماتی که انس��ان 
می گیرد نمی تواند به پا به پای س��رعت تجارت در دنیای کنونی 
حرکت کند. ضمن اینکه، نتیجه داشتن فرآیند کنترل به صورت 
دس��تی می تواند سبب از دس��ت رفتن فرصت ها ش��ود. یکی از 
کلیدهایی که می تواند به سرعت به افزایش بازدهی در بهره گیری 
از فناوری های دیجیتال در شرکت های معدنی منجر شود انتخاب 
درس��ت در بهره گیری از فناوری اس��ت چرا که سرمایه گذاری با 
مقیاس درس��ت و مناسب می تواند موجب تغییر در یک ساختار 

عملیاتی باشد.
پلتفرم هایی که به کمک معدن داران می آید �

ای��ن بدان معنی اس��ت که معدن کاران ب��ه وظایف خود عمل 
کرده و از بهترین ابزارهای متناس��ب با نیاز خود اس��تفاده کنند 
و هریک از راه حل های و قابلیت های داده ها و آنالیزها متناس��ب 
ب��ا نیاز مجموعه خود را ب��ه کار گیرند و یا از پلتفرم های صنعتی 
مانند سرویس اینترنت اشیا یا استفاده از عملکردهای پلتفرم های 

یادگیری ماشینی استفاده کنند.

بینالملل

معدن 
در عمل انجام شده
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رئی��س اداره صنعت، معدن و تجارت طبس گفت: در زمینه اس��تخراج زغال س��نگ 
حرارتی نیز در ۶ ماه ابتدای امسال در مقایسه با سال گذشته ۱۲ درصد افزایش تولید 

داشته ایم.
به گزارش روزگار معدن از خراس��ان جنوبی؛ طبس پایتخت زغال سنگ کشور است 
زیرا ۷۶ درصد ذخایر این ماده معدنی در اعماق زمین آن  قرار گرفته اس��ت. به علاوه 
از این شهرستان به عنوان بهشت زمین شناسان یاد می شود زیرا مواد معدنی دیگری 
مانند فلورین، تراورتن، مرمر، مرمریت ، خاک و س��نگ نس��وز، خاک صنعتی، کالونت، 
پتاس، س��نگ آهن، باریت، لاش��ه آهکی، س��ولفات، بنتونیت و... هم در زمین طبس 

وجود دارد. 
آن طور که محمود زارع نیا، رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت طبس امروز در گفت 

وگو با خبرنگار فارس از این شهرستان اظهارداشت: بیشترین ذخایر زغال سنگ حرارتی 
و کک شو کشور در این شهرستان قرار دارد و منطقه پروده دارای زغال سنگ کک شو 

و مزینو نیز ذخایر آن از نوع حرارتی ست.
به گفته وی براساس برنامه ریزی های انجام شده و مرکزیت داشتن طبس در ذخایر 
زغال س��نگ استخراج  آن طی ۴ و ۵ س��ال آینده به طور قابل توجهی افزایش خواهد 
یافت. وی با بیان این که بخشی از ذخایر استخراجی در کارخانه این شهرستان آماده و 
بعد به دیگر نقاط کشور ارسال می شود افزود: بخشی نیز به صورت خام به دیگر نقاط 

کشور ارسال می شود.
رئی��س اداره صنع��ت، معدن و تجارت طبس به اس��تخراج  ح��دود ۱.۵ میلیون تنُ 
زغال س��نگ در نیمه نخست امسال از معادن این شهرستان اشاره کرد و ادامه داد: این 

میزان زغالس��نگ از ۳۳ معدن فعال زغال سنگ استخراج شده که به کارخانه های کک 
سازی و فولادسازی سراسر کشور ارسال شده است.

زارع نیا افزود: در زمینه اس��تخراج زغال سنگ حرارتی نیز در ۶ ماه ابتدای امسال در 
مقایس��ه با س��ال گذشته ۱۲ درصد افزایش تولید داش��ته ایم. این مقام مسوول متذکر 
شد: در برنامه داریم تا استخراج این ذخایر تا پایان سال افزایشی بیش از سال گذشته 

داشته باشد.
زارع نیا با اش��اره به این که زغالس��نگ محصول راهبردی در صنعت فولاد کشور به 
حساب می آید تصریح کرد: به طور حتم باید زیرساحت های آن در پایتخت زغالسنگ 
ایران فراهم ش��ود تا زمینه استخراج نیز بیش از پیش فراهم آید و در نتیجه  ورود این 

ذخایر به کشور محدود شود.

ایمیدرو در راه محقق کردن پیام رهبر انقلاب
امیر ساجدی

هدف از اجرای پروژه انتقال آب دریای عمان به اس��تان 
های شرق، شیرین سازی و انتقال آب در مجموع به میزان 
س��الیانه ۸۰۰ میلیون متر مکعب اس��ت که ب��ا راهبری 
ایمیدرو و ش��رکت ه��ای بزرگ مع��دن و صنایع معدنی 

عملیاتی می شود.
طرح توسعه پروژه های نمکزدایی و انتقال آب از دریای 
عمان و خلیج فارس به اس��تان های واقع در فلات مرکزی 
و ش��رق کشور که بزرگترین پروژه آبی جهان نیز محسوب 
می ش��ود، با حمای��ت رهبر معظم انقلاب از س��ال ۱۳۹۷ 
کلید خورد. ایش��ان فرمودند: “انجام این طرح بسیار مهم 
اس��ت وارد ش��وید و جدا دنبال کنید”. رهبر معظم انقلاب 
همچنی��ن در خطاب اخیر به مس��وولان تأکید کردند که 
»همه راه ها برای تأمین آب سیس��تان و بلوچس��تان باید 
پیموده ش��ود«. ایشان فرمودند »مس��اله آب زابل خیلی 
اهمیت دارد. همه کارها، همه راه ها باید پیموده شود برای 
اینکه حق مردم در مورد آب تأمین بشود و ان شالله خواهد 
ش��د. این کارها خواهد ش��د. کارهای زیادی انجام گرفته؛ 
کارهای زیادی هم پیشروی ما است که باید انجام بگیرد.« 
پیام رهبر انقلاب، ندای امید آفرینی به توسعه پایدار شرق 
کش��ور اس��ت و ایمیدرو در لبیک به فرمایشات معظم له، 
ت��لاش کرده تا آب دریا را به کام این منطقه ش��یرین کند. 
ه��دف از اج��رای پروژه انتقال آب دریای عمان به اس��تان 
های شرق، شیرین سازی و انتقال آب در مجموع به میزان 
سالیانه ۸۰۰ میلیون متر مکعب است که در فاز نخست این 
پروژه، ش��یرین س��ازی حدود ۲۸۰ میلیون مترمکعب در 
س��ال هدفگذاری شده است. این پروژه با راهبری ایمیدرو 

و ش��رکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی عملیاتی می 
شود. پروژه انتقال آب دریای عمان به استان های خراسان 
جنوبی و رضوی و سیس��تان و بلوچستان اختصاص دارد و 
طول مس��یر آن یک هزار و ۳۴۲ کیلومتر خط اصلی است. 
ش��رکت های گل گه��ر، فولاد مبارکه، مل��ی صنایع مس 
ایران، شرکت معدنی و صنعتی چادرملو، گهر زمین، فولاد 
خراسان و اپال پارسیان از سهامداران آن هستند که سرمایه 
گذاری در پروژه س��ه میلیارد و ۵۵۰ میلیون دلار است. در 

این راس��تا، شرکت تأمین آب صنایع و معادن )ایمواسکو( 
با حمایت وزارت صمت و با مش��ارکت بخش خصوصی در 
س��ال ۱۳۹۹ با هدف تأمین آب مورد نیاز صنایع و معادن 
استان های شرقی کشور با س��رمایه ثبتی معادل ۱۵ هزار 
میلیارد ریال تأسیس شد و رسالت اجرای طرح نمک زدایی 
و اجرای خط چهارم طرح ملی انتقال آب از دریای عمان به 
استان سیس��تان و بلوچستان و خراسان رضوی را برعهده 
گرفت. پروژه ای که هم اینک با پیش��رفت فیزیکی ۱۲,۸۴ 

درصد و پیش��رفت برنام��ه ای ۸.۲۶ درصد همراه اس��ت. 
ظرفیت آبگیری در دو فاز ۴.۲ میلیارد مترمکعب در س��ال 
و آبگیر گام نخس��ت با ظرفیت ۱.۲ میلیارد مترمکعب در 
سال است. گام اول نمک زدایی ۲۸۰ میلیون مترمکعب در 
س��ال و ظرفیت نیروگاه بر اساس مجوز گاز اخذ شده ۹۲۰ 
مگاوات است. مساحت سایت های آبگیری، شیرین سازی 
و نیروگاه ۲۶۴ هکتار اس��ت که ظرفیت شیرین سازی در 
ف��از اول ۲۸۰ میلیون مترمکعب در س��ال خواهد بود. در 

پ��روژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان، هدف ش��یرین 
س��ازی و انتقال آب در مجموع به میزان ۶۰۰ میلیون متر 
مکعب در س��ال است که فاز نخس��ت آن به شیرین سازی 
حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب در س��ال به استان اصفهان 
اختص��اص دارد. طول مس��یر این طرح یک ه��زار و ۲۰۰ 
کیلومتر است. شرکت های شرکت فولاد مبارکه، شرکت 
ذوب آهن، اتاق بازرگانی اصفهان، پالایشگاه نفت اصفهان، 
سازمان همیاری شهرداری های استان اصفهان، شهرداری 
اصفهان و ش��رکت فلز تدارک فولاد مبارکه در آن سهامدار 
هس��تند. میزان س��رمایه گذاری در این پ��روژه ۲ میلیارد 
و ۷۰۰ میلی��ون دلار اس��ت. فاز اول این ط��رح )خط ۳( از 
سیرجان تا اصفهان است که هزینه اجرای این فاز ۲۵ هزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان اس��ت. طول مسیر آن ۵۲۰ کیلومتر 
بوده و در همه قطعات از اصفهان تا سیرجان مناقصه برگزار 
و پیمانکار اجرایی مس��تقر شده است. هم اکنون عملیات 
اجرایی در بیش از ۲۴ جبهه کاری در مس��یر در حال انجام 
اس��ت. ۵۲۰ کیلومتر بازگشایی مسیر )R.O.W( در خط 
ش��مالی اصفهان انجام ش��ده و همچنی��ن ۳۰۸ کیلومتر 
تولید لوله، ۴۲۰ کیلومتر حفاری کانال، ۲۱۴ کیلومتر لوله 
ورودی کارگاه ها و عملیات اجرایی ۲ مخزن و یک ایستگاه 
پمپاژ انجام شده است. برپایه این گزارش، فاز دوم این طرح 
)خط۶( از س��احل س��یریک تا سیرجان اس��ت که هزینه 
اجرای فاز دوم ۱۱۳ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان اس��ت و به 
منظور انتقال تا ۴۰۰ میلیون مترمکعب آب از دریای عمان 
تعریف ش��ده است. طول مس��یر این طرح ۴۳۴ کیلومتر 
است که تاکنون عملیات نقشه برداری هوایی مسیر انجام 
شده، بازگشایی مسیر آغاز شده و تملک ساحل سیریک و 
آماده سازی برای آغاز عملیات اجرایی آبگیر و آب شیرین 

کن و نیروگاه به انجام رسیده است.

افزایش 12 درصدی استخراج زغال سنگ حرارتی در طبس

صنعت روی یکی از صنایع مهم کش��ور به شمار می آید و در حال 
حاضر حتی با وجود ش��رایط نامناسب تولید، ۷۰ درصد روی تولید 
ش��ده در کشور صادر می ش��ود که ارزآوری قابل توجهی را به همراه 
دارد. صنعت روی یکی از صنایع مهم کش��ور به ش��مار می آید و در 
حال حاضر حتی با وجود ش��رایط نامناس��ب تولید، ۷۰ درصد روی 
تولید ش��ده در کشور صادر می ش��ود که ارزآوری قابل توجهی را به 
همراه دارد. طی دو س��ال اخیر به دلیل تحریم هایی که علیه کش��ور 
وضع شده است، فروش نفت، هم از لحاظ مقدار و هم از لحاظ قیمت 
با چالش های زیادی مواجه ش��ده اس��ت و در این بین صنعت روی با 
صادرات ۱۰۰ هزار تن در س��ال، توانسته اس��ت حرفی برای گفتن 
داشته باشد.  در س��ال ۱۳۷۶ خاک معدنی انگوران بر اساس میزان 
ظرفیت درج ش��ده در پروانه  بهره ب��رداری واحد های ذوب روی، به 
صورت س��همیه ای در اختیار تولیدکنندگان قرار می گرفت. شرایط 
آن زمان رضایت بخش بود و تولیدکنندگان دغدغه ای از بابت تامین 
مواد اولیه خود نداش��تند. در س��ال ۱۳۸۴ پ��س از واگذاری معدن 
انگوران به یک ش��رکت دولتی، فرایند س��همیه  بندی دچار مشکل 
ش��د؛ علاوه براین یک سال بعد یعنی در سال ۱۳۸۵ با ریزش معدن 
انگوران، میزان س��همیه   تخصیص داده ش��ده به تولیدکنندگان، به 
ش��دت تقلیل یافت. بعد از این اتفاق، عیار خاک معدنی عرضه شده 
نی��ز کاهش یافت و قیم��ت آن  روزبه روز افزایش پیدا کرد و نهایتا در 
س��ال ۱۴۰۰، س��همیه تولیدکنندگان به طور کامل حذف و خاک 
معدن��ی در بورس کالا با قیمت رقابتی عرضه ش��د.  در کنار افزایش 
قیمت خاک معدنی، کاهش کیفیت خاک معدنی اکسیدی در معدن 
انگوران، مش��کل دیگر پیش روی صنعت روی است. میزان سولفور 
خاک معدن انگوران که در ابتدا کربناته و اندکی اکسیده بود، به مرور 
افزایش یافته اس��ت و هم اکنون خ��اک معدنی انگوران که در بورس 
کالا عرضه می ش��ود، دارای سولفور بالایی اس��ت. در این میان این 
سوال مطرح می ش��ود که چرا معادن روی زیر نظر بخش خصوصی 
اداره نمی ش��وند؟ اگر معادن در اختیار هلدینگ ها و کنسرسیوم ها 
ق��رار می گرفتند، طبعا میل به س��رمایه گذاری برای راه اندازی خط 
تشویه هم افزایش پیدا می کرد زیرا در آن صورت، تولیدکنندگان از 
نظر تامین پایدار مواد اولیه اطمینان خاطر به دس��ت می آوردند. در 
حال حاضر سرمایه گذاران بخش خصوصی به دلیل عدم تامین کافی 
خاک معدنی، تمایلی به راه اندازی خط تش��ویه که حداقل هزینه آن 
دو هزار میلیارد تومان است، ندارند. با در نظر گرفتن ارزآوری صنعت 
روی و ای��ن نکته مهم ک��ه تولیدکنندگان بخش خصوصی همچون 
ش��رکت های دولتی به طور مستقیم تحریم نشده اند، اگر تکنولوژی 
تولید روی به روز شده و امکان جداسازی عناصر دیگر همچون نیکل 
و کبالت فراهم شود، میزان ارزآوری این صنعت چندین برابر خواهد 
شد. در پایان باید گفت که واگذاری معادن روی و امتیاز بهره برداری 
از آن ها به تولیدکنندگان، تنها راهکار نجات بخش این صنعت است؛ 

پس بیایم و امانت را به اهلش بسپاریم.

عبدالله تیموری نیا
فعال صنعت روی

یادداشت

شرکتها

با حضور رئیس جمهور و جمعی از اعضای هیات دولت، مسئولان استان اصفهان 
و مدیرعام��ل فولاد مبارکه، واحد اول گازی نیروگاه س��یکل ترکیبی فولاد مبارکه 
اصفهان که به نام »ش��هید حاج احمد کاظمی« مزین شده است به عنوان نخستین 
واح��د نیروگاه��ی کلاس F صنایع در مح��ل مصرف، راه اندازی ش��د تا گام بلندی 
برای تأمین پایدار برق موردنیاز این صنعت و جبران ناترازی برق ش��بکه سراسری 

برداشته شده باشد. 
 آیت الله س��ید ابراهیم رئیس��ی، روز جمعه هفتم مهرماه، در جریان دومین سفر 
اس��تانی خود به اصفهان، پس از بازدید از مرحله اول انتقال آب از دریای عمان به 
اصفهان که با مش��ارکت و سرمایه گذاری ویژه فولاد مبارکه در حال انجام است، با 
حضور در معراج الش��هدای فولاد مبارکه به مقام ش��امخ شهدا ادای احترام و پس از 

آن، از خطوط تولید فولاد مبارکه بازدید کرد.
وی در ادامه، فاز اول گازی نیروگاه س��یکل ترکیبی »س��ردار ش��هید حاج احمد 
کاظم��ی« این ش��رکت را راه اندازی کرد و پ��س از آن، در جمع مدیران و کارکنان 
فولاد، طی بیاناتی اظهارکرد: برای بنده توفیق ارزشمندی بود که در جمع کارکنان، 
مهندس��ان، کارگران، مش��اوران و مدیران فولاد مبارکه حاضر ش��وم و از زحمات 

مدیرعامل و سایر مدیران و کارکنان پرتلاش و مخلص این شرکت قدردانی کنم.
�ام�روز�در�ف�ولاد�مبارک�ه�برنامه�های�بس�یار�ارزش�مندی�برای�خود���

تأمینی�و�خودکفایی�انجام�شده�است
رئیس جمهور در ادامه س��خنان خود با تأکید بر اهمیت پیشگیری از خام فروشی 
گفت: امروز در فولاد مبارکه برنامه های بس��یار ارزش��مندی ب��رای خود تأمینی و 
خودکفایی انجام شده و این اقدامات گام های بسیار مهمی به شمار می رود. در نظر 
داش��ته باشیم مادام که یک صنعت، به عنوان مثال در حوزه آب، بتواند آب موردنیاز 
خود را از محل تصفیه پساب صنعتی و شهری تأمین کند یا با اجرای پروژه ای نظیر 
انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی برای صنایع اس��تان اقدام کند، به یقین 

گام مهمی در جهت خود تأمینی برداشته است.
کار�بزرگی�که�امروز�در�فولاد�مبارکه�رقم�خورد�بسیار�مهم�است��

وی با اش��اره به اهمیت ورود فولاد مبارکه برای احداث نیروگاه و به بهره برداری 
رساندن این پروژه گفت: کار بزرگی که امروز در فولاد مبارکه رقم خورد بسیار مهم 
است؛ احداث نیروگاه به صورت مس��تقل برای صنعت با هدف گذاری ۹۱۴ مگاوات 
تولید برق که امروز ۳۰۷ مگاوات آن بهره برداری شد، گام بسیار مهمی است. اینکه 
برق خانگی از برق صنعتی جدا باش��د و این صنعت بتواند برق خود را تأمین کند 

و همچنین اقدامات فولاد مبارکه در حوزه تأمین آب بسیار حائز اهمیت است.
تولید�فولاد�سبز�یکی�دیگر�از�اقدامات�بسیار�مهم�برای�کشور�ماست���

که�فولاد�مبارکه�در�این�مسیر�گام�برداشته�است
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: امروز در جریان بازدیدی که از فولاد 
مبارکه داش��تیم، کارکنان این ش��رکت اذعان داشتند که سلام ما را به مقام معظم 
رهبری برس��انید و بگویید کارگران اجازه نخواهند داد حرف شما روی زمین بماند 
و اجازه نخواهیم داد دشمن شاد شود؛ حتماً تولید کشور را ارتقا خواهیم داد و رشد 

تولید را در کشور به شرایطی خواهیم رساند که مردم آرامش داشته باشند.
�کار�در�فولاد�مبارکه�با�برنامه�ریزی�دقیق�در�حال�پیشرفت�است��

آیت الله رئیس��ی ادامه داد: امروز در بازدید کوتاهی که از فولاد مبارکه داش��تم، 
احس��اس کردم کار در این مجموعه کاملًا با برنامه ریزی دقیق در حال پیش��رفت 
است. برداشت من این بود که هدف گذاری های بسیار خوبی در این مجموعه انجام 
ش��ده است. به خاطر داشته باش��یم مجموعه ای که هدف و برنامه، اراده پولادین و 
ایم��ان قوی دارد و گام های اس��توار برمی دارد حتماً ب��ه جایگاه برتر و جایی که در 
ش��أن اوست خواهد رس��ید. رئیس جمهور تصریح کرد: اگر مسئولان فولاد مبارکه 
می خواس��تند به جایگاه سی سال قبل اکتفا کنند، نباید این گام ها را برمی داشتند؛ 
ولی خوش��بختانه در هر بخشی از این ش��رکت که وارد شدیم، مشاهده کردیم که 
ب��رای آینده، برای حرکت، خود تأمینی، خودکفایی و اس��تقلال برنامه ریزی ش��ده 

است.
کارکن�ان�مجموعه�فولاد�مبارکه�دلی�مملو�از�ایمان�و�امید�به�آینده���

دارند
وی ادام��ه داد: در ف��ولاد مبارک��ه برای زنجیره فولاد از س��نگ تا رنگ و تا همه 
محصولات��ی که در زندگی مردم ب��روز و ظهور دارد، برنامه ری��زی وجود دارد. این 
صنعت زیربنای بس��یاری از صنایع اس��ت و در کش��ور امید ایجاد می کند.رئیسی 
در ادامه س��خنان خود با اش��اره به اقدامات فولاد مبارکه در حوزه مس��ئولیت های 

اجتماعی گفت: در واقع این اقدامات، ارزشمند است و ضرورت هم دارد در شرایطی 
که صنعت فولاد به لحاظ س��ودآوری برای صنایع پایین دس��ت بس��یار مؤثر است، 
شایسته است که منطقه پیرامونی خود و استان را نیز در زمینه های احداث جاده و 

پل، بهینه سازی بیمارستان ها و مدارس و سایر موارد موردنیاز یاری دهد.
�توسعه�صنایع�نیاز�به�سرمایه�گذاری�دارد��

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری 
در صنعت گفت: صنایع ما نیاز به س��رمایه گذاری دارند. اگر به این امر توجه کافی 
نداش��ته باشیم، مس��لماً صنایع در همان نقطه ای که هستند متوقف خواهند شد؛ 
به عنوان مث��ال، ف��ولاد مبارکه دیگر صنعتی به روز، پیش��رفته و مول��د نخواهد بود 
و نخواهد توانس��ت محصولات��ی مانند فولاد زنگ نزن و ورق ه��ای موردنیاز صنایع 
لوازم خانگی و خودروسازی را تولید کند.وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
یکی از مشکلات موجود، موضوع صندوق بازنشستگی فولاد و مشکلات پیرامون آن 

است که دستور رسیدگی به آن را صادر کردیم.
رئیس جمهور در بخش پایانی س��خنان خود به بهره برداری رس��یدن مرحله اول 
نیروگاه س��یکل ترکیبی فولاد مبارکه را مرهون تلاش همه کارگران، کارشناسان و 
مدیران فولاد مبارکه دانست و گفت: در فولاد مبارکه همه در کسب این افتخارات 
نق��ش دارند و باید به تلاش همه ش��ما که در هر ش��رایط آب وهوایی کنار خطوط 
تولید، س��ختی ها را متحمل می شوید و برای کش��ور اقتدارآفرینی می کنید بسیار 
ارزش��مند اس��ت؛ ازاین رو از خانواده های محترمی که صبورانه در کنار شما تلاش 

می کنند، صمیمانه قدردانی می کنم.
در ادام��ه وزی��ر صمت در آیی��ن راه اندازی ف��از اول نیروگاه ش��هید حاج احمد 
کاظمیگفت: اگر با محدودیت گاز مواجه شویم، تولید نخواهیم داشت. گاز در حکم 

انرژی نیس��ت؛ در حکم خوراک اس��ت؛ بنابراین برنامه ای که در فولاد مبارکه برای 
پیشتازی در جهان مطرح است این است که به سمت فولاد سبز برویم.

علی آب��ادی افزود: نکته دیگر آن که فولاد صنعت مادر اس��ت و بدون فولاد هیچ 
صنعتی نمی تواند شکل بگیرد؛ ولی تحولات بزرگی در مسیر فولاد قرار دارد که در 
بخشی حرکت کرده ایم و در بخش های دیگر نیز باید به عنوان پیشتاز حرکت کنیم.

علی آبادی افزود: نکته دیگری که در صحبت های دکتر طیب نیا به آن اشاره شد، 
اینک��ه تولید محصولات خاص از جمل��ه ورق رنگی و فولاد زنگ نزن، گام های اولیه 
اس��ت. گام های مهم تر رفتن به س��مت فولاد پیش��رفته تر مثل ورق هسته ای است 
ک��ه می تواند نیاز کش��ور را تأمی��ن کند و در آینده در زنجی��ره ارزش در خودرو و 
نیروگاه سازی استفاده ش��ود و همچنین ورق هسته ای ایرانی در ژنراتورهای ایرانی 

مورداستفاده قرار خواهد گرفت.
مدعی�جایگزینی�اقتصاد�فولادی�به�جای�اقتصاد�نفتی�هستیم��

به گزارش خبرنگار فولاد، محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در این 
آئین ضمن خداقوت به همه کارکنان فولاد مبارکه و پیمانکاران برای رکوردزنی در 
راه اندازی نیروگاه شهید احمد کاظمی باکلاس F اظهارکرد: ۷۰ درصد از تجهیزات 

این نیروگاه از قطعات و تجهیزات تولید داخل است.
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه اصفهان خطه حماسه هاس��ت، گفت: استان 
اصفهان که با تقدیم نزدیک به ۲۳ هزار ش��هید، ۱۰ درصد ش��هدای کش��ور را در 
دفاع مقدس به خود اختصاص داده اس��ت، امروز علاوه بر تمدن و فرهنگ تاریخی 
خود، توس��ط جوانان پیش��تاز از منظر افتخارآفرینی صنعتی نیز با تولید نزدیک به 
۴۵ درصد فولاد کشور به عنوان قطب تولید فولاد ایران شناخته می شود.وی با بیان 
اینکه فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین دس��تاورد صنعت��ی پس از انقلاب و مولود 

انقلاب طرح های توسعه خود را همواره با نام شهدا افتتاح کرده است، ادامه داد: مگا 
مدول های واحد احیا مستقیم فولاد مبارکه به نام شهید حسین خرازی مزین شد؛ 
پس از آن نورد گرم ۲ فولاد مبارکه به نام سردار سلیمانی کلید خورد و امروز جمع 
این سه رفیق بهشتی با نام گذاری نیروگاه فولاد مبارکه به نام شهید احمد کاظمی، 

در این شرکت تجلی دوباره ای یافت.
طیب نیا در ادامه گفت: انقلاب اس��لامی به ما آموخت که توکل بر خدا و تکیه بر 
اراده ایرانی راه برون رفت از مش��کلات خواهد بود. امروز در شرایطی قرار داریم که 
فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده فولاد غرب آس��یا و ش��مال افریقا در 
ش��رایط تحریمی و رکود جهانی در این صنع��ت و علی رغم محدودیت های موجود 
به ان��دازه تولید برخی از کش��ورهای جهان به تنهایی تولید ف��ولاد دارد. ما در فولاد 
مبارکه به تنهایی اندازه کل کش��ور عربس��تان، اس��پانیا، اتریش، اس��ترالیا و مالزی 
فولاد تولید می کنیم و نقش مؤثر فولاد مبارکه در رس��یدن به جایگاه دهم در بین 

کشورهای تولیدکننده فولاد در جهان، غیرقابل انکار است.
امروز�در�صنعت�فولاد�کشور�به�قله�ها�نزدیک�هستیم��

مدیرعام��ل فولاد مبارکه با بیان اینکه لازم اس��ت در همین زمینه از کلام رهبر 
معظم انقلاب اس��تفاده کنم و اعلام کنم که امروز در صنعت فولاد کش��ور به قله ها 
نزدیک هستیم، ادامه داد: برای رسیدن به جایگاه هفتم جهانی بر اساس افق سال 
۱۴۰۴ مس��یر چندان زیادی نداریم که اگر تابس��تان گذشته و زمستان سال قبل 
با قطعی گاز و برق مواجه نبودیم، می توانس��تیم رتبه هفتم جهان را نیز پش��ت سر 

بگذاریم.
طیب نی��ا همچنین به تولی��د ورق فولادی برای تولید لوله ه��ای انتقال گازترش 
در ف��ولاد مبارکه اش��اره کرد و گفت: دش��من به خیال خام خ��ود فکر می کرد با 
تحریم کردن ما، پروژه های انتقال نفت و گاز ما را متوقف کرده است؛ اما موفق نشد 
و زمانی که از تحریم راه به جایی نبرد، ما را در سال گذشته مورد بزرگ ترین حمله 

سایبری صنعت طی چند سال اخیر در دنیا قرار داد.
دشمن�به�خوبی�می�داند�توقف�فولاد�مبارکه�یعنی�توقف�امید��

وی در ادام��ه تصریح کرد: دش��من به خوبی می داند توقف ف��ولاد مبارکه یعنی 
توق��ف امید، توقف صنعت و توقف فولاد مبارکه یعنی ناامیدی کس��انی که س��هام 
ف��ولاد مبارکه را در بورس خریداری کردن��د. مدیرعامل فولاد مبارکه تصریح کرد: 
فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگ ترین ش��رکت های بورسی ایران انتفاع بسیاری 
از مردم عزیز ایران را در بر دارد، فارغ از صندوق های اس��تانی و س��هام عدالت که 
زندگی میلیون ها نفر متأثر از آن خواهد بود و ۳۰ درصد سهام فولاد مبارکه مربوط 

به آنها است.
فولاد�فلز�مردم�و�مایه�منفعت�برای�مردم�است��

محمدیاس��ر طیب نیا ظهر در ادامه گفت: اگر طلا و نقره مایه تفاخر است، فولاد 
نیز فلز مردم و مایه منفعت برای مردم است. در همین راستا در زمان شیوع ویروس 
کرونا فولاد مبارکه اکس��یژن تولیدش��ده در ش��رکت را به صورت رایگان در اختیار 

بیمارستان های درمانگر این ویروس و مردم شریف ایران قرار داد.
وی با اش��اره به فعالیت های فولاد مبارکه در حوزه مس��ئولیت های اجتماعی نیز 
گف��ت: امروز فولاد مبارکه در پ��روژه انتقال آب از دریای عم��ان به فلات مرکزی 
س��رمایه گذاری کرده و باکیفیت ترین نیروگاه را وارد مدار تولید کرده و پس از آن 

سرمایه گذاری در توسعه میادین گازی کشور را در دست اقدام دارد. 
مدیرعامل فولاد مبارکه اضاف��ه کرد: معتقدیم طبق وعده الهی فولاد باید منافع 
مردم را دربر داشته باشد و به همین دلیل با ورود به توسعه ورزش استان، ورزشگاه 
نقش جهان را تکمیل کردیم و در اختیار مردم ش��ریف استان قرار دادیم؛ همچنین 
امروز فولاد مبارکه در توس��عه راه های اس��تان و بهینه سازی مدارس و احداث آنها 
نقش آفرین��ی می کند. وی گفت: معتقدیم بر مبنای نظریه مقام معظم رهبری باید 
صنعت، انسان س��از باش��د؛ یعنی برخلاف تئوری توس��عه غرب، هدف ما در فولاد 
مبارکه فقط تولید فولاد نیس��ت؛ ما هدفمان انسان س��ازی برای ساخت یک ایران 

آباد و آرمان ما و هدف تعریف شده ما خلق آینده ای بهتر برای ایران عزیز است.
ما�مدعی�جایگزینی�اقتصاد�فولادی�به�جای�اقتصاد�نفتی�هستیم��

طیب نی��ا تصریح کرد: ما مدعی جایگزینی اقتص��اد فولادی به جای اقتصاد نفتی 
هس��تیم که امیدواریم با حمایت های همیش��گی رئیس جمهور که همواره تولید را 
رک��ن رکین اقتصاد قلمداد کرده ان��د و با حمایت های وزارت صم��ت، ازاین پس با 
محدودیت های انرژی و ارزی و صدور بخش��نامه های خلق الس��اعه مواجه نباشیم و 

بتوانیم افتخارات بیشتری برای کشور رقم بزنیم. 

امانت را به اهلش 
بسپارید!

رئیس�جمهور�در�آیین�راه�اندازی�نیروگاه�شهید�حاج�احمد�کاظمی�شرکت�فولاد�مبارکه:�

کار�در�فولاد�مبارکه�با�برنامه�ریزی�دقیق�در�حال�پیشرفت�است
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کمب��ود حامل ه��ای انرژی اعم از برق و گاز مش��کل هر س��ال 
صنایع و تولیدکنندگان است که به فراخور زمان و میزان مصرف، 
تابس��تان و زمس��تان تولید را با چالش های جدی مواجه می کند. 
گاه��ی قطعی یک باره برق و گاز باعث بروز خس��ارت های فنی به 
واحدهای صنعتی شده که جبران این آسیب ها خود به سرمایه ای 
جدید نیاز دارد. این روند منجر به گلایه و اعتراض فعالان صنعتی 
ش��د و دولت نیز برای جلوگی��ری از ایجاد این خس��ارت اقدام به 
ارائ��ه ج��دول زمان بندی قطع گاز و برق کرد. ای��ن تنها راهکاری 
بود که در چند س��ال گذشته ازس��وی دولت اعمال شده و مشکل 
اصلی همچنان پابرجاست. هر س��ال فعالان صنعتی از مشکلات 
اقتص��ادی ناش��ی از قطع برق و گاز گلایه ها دارن��د و دولت هم در 
نهای��ت مصرف کنن��دگان را ترغی��ب به صرفه جوی��ی در مصرف 
می کند. این دور باطل سال هاس��ت که ادامه دارد و س��ال بعد باز 
همان مشکلات و همان راهکارها تکرار می شوند. امسال نیز با آغاز 
س��رما واحدهای صنعتی موظف به اس��تفاده از سوخت جایگزین 
شده اند؛ فرآیندی که علاوه بر تحمیل هزینه برای تغییر تجهیزات 
و قطعات سوخت رس��انی خط تولید، مش��کل آلودگ��ی هوا را نیز 

دوچندان می کند.
یک��ی، دو س��ال قبل خانه صنع��ت، معدن و تج��ارت در حوزه 
حامل های ان��رژی برای صنایع موضوعی را مط��رح کرد مبنی بر 
الزام بیمه ازسوی شرکت های خدمات رسان حامل های انرژی که 
باید به صنعتگران پرداخت شود. در واقع مشکلی دوگانه رخ داده و 

به دلیل کمبود گاز، تولید برق هم دچار مشکل شده است.
در تدوین قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار پیشنهاد داده 
ش��د الزام بیمه برای جبران خس��ارت واحدهای صنعتی اجرایی 
ش��ود، زیرا این مش��کل )قطعی برق و گاز( به طور مزمن در کشور 
وجود دارد. قربانی نخس��ت کمبود انرژی، تولید است و برق و گاز 
ش��هرک های صنعتی در اولویت قطعی ق��رار دارند. در این زمینه 
بح��ث این ب��ود که باتوجه به تامین نش��دن ان��رژی و قطعی های 
طولانی ی��ا در اولویت قرار دادن واحده��ای صنعتی برای قطعی 
برق و گاز، به موضوع خس��ارت های واحدهای صنعتی رس��یدگی 

جدی شود.
برخی مواقع بدون هش��دار قبلی، خاموشی برق و گاز رخ می داد 
که معضلات بس��یاری برای تولیدکننده به دنبال داش��ت؛ به ویژه 
ک��ه این ام��ر ادامه دار اس��ت. از همین رو اصرار بر ای��ن بود که در 
قانون بهبود مس��تمر فضای کس��ب وکار این موضوع که قطعی ها 
باید از قبل اطلاع داده ش��ود و بدون هش��دار قبلی خاموش��ی رخ 
ندهد، گنجانده ش��ود؛ بنابراین تاکید شد تا جایی که ممکن است 
قطعی ها با اطلاع رس��انی قبلی باش��د، در غیر این صورت، شرکت 
خدمت رس��ان )آب، برق و گاز( باید خسارت پرداخت کند. قطعی 
یک باره حامل های انرژی علاوه بر آس��یب زدن به ماش��ین آلات و 
تجهیزات، منجر به فاس��د ش��دن مواد اولیه و محصولات در خط 
تولید می ش��ود. آس��یب های قطع حامل های ان��رژی در صنعت 
نساجی، پلاستیک، مواد غذایی و... جدی و سنگین است. به عنوان 
مثال در صنایعی که از کوره اس��تفاده می کنند، کوره داغ اس��ت و 
م��واد اولیه در آن ذوب می ش��وند و هنگامی که ب��رق یا گاز قطع 
می شود با سرد شدن کوره، این مواد مذاب در داخل کوره منجمد 
می شود. جدا کردن این مواد اولیه منجمد شده بسیار دردسرساز 
اس��ت؛ به گونه ای که یا کوره باید مس��تهلک اعلام شود یا با ابزاری 
آرام آرام ای��ن مواد مذاب منجمدش��ده خرد و از کوره جدا ش��وند. 
این معضل برای دس��تگاه هایی که مواد پلاس��تیکی در داخل آنها 
قرار می گیرد هم وجود دارد. برخی قطعات ماش��ین آلات، به ویژه 
هن��گام قطعی ناگهانی برق، دچار آس��یب جدی می ش��وند؛ مثلا 
قطعات الکترونیکی می س��وزند. در نتیجه صنعتگر هم خس��ارت 
س��خت افزاری و نرم افزاری دارد، هم بخشی از محصولاتش فاسد 
ش��ده و از بین می رود. مثلا ش��یری که در داخل خط تولید است، 
پس از خاموش��ی باید کامل دور ریخته ش��ود ی��ا پارچه ای که در 
حال بافته ش��دن یا رنگ آمیزی است، تبدیل به ضایعات می شود 
و باید دور انداخته شود. اگر به دلیل مشکلات و کمبود حامل های 
ان��رژی، مدت��ی تولید متوقف ش��ود، تیراژ متناس��ب ب��ا ظرفیت 
برنامه ریزی ش��ده نبوده و دوباره واحدهای صنعتی با چالش های 
مالی روبه رو خواهند ش��د. کارگر بیکار می مان��د و واحد تولیدی 
که تعهد دارد س��ر زمان مقرر، کالایی را تولید کند و به خط تولید 
محصول نهایی برس��اند، از تولید عقب می افتد و جریمه می شود. 
سیستم بانکی هم کاری به تولید داشتن یا نداشتن صنعتگر ندارد 
و س��ود تسهیلات پرداخت ش��ده را در زمان مقرر طلب می کند؛ از 
این رو باید به موضوع خس��ارت های قبلی در کنار دریافت جریمه 
رس��یدگی ش��ود. مکان هایی که در حوزه گاز سرشاخه بوده و در 
منتهی الیه شبکه گازرسانی قرار دارند، مانند شمال غرب یا شمال 
شرق، فشار گاز کافی ندارند یا در شبکه نیستند، در حالی که شدت 
س��رما در این مناط��ق به قدری بالا می رود که ق��ادر به تامین گاز 
موردنیاز نبوده و یک تا دو هفته تولید آنها متوقف می ش��ود. کسی 
هم پاسخگوی تعطیلی این واحدهای صنعتی و خسارت هایی که 
به آنها وارد می ش��ود، نیست؛ از این رو معتقدم شرکت توانیر، گاز 
و ش��رکت های متولی این امر، ب��ا توجه به اهمیتی که این موضوع 
دارد باید فک��ری جدی درباره تضمین تامی��ن حامل های انرژی 
واحدهای تولیدی داش��ته باش��ند. به عنوان مث��ال در دوره ای در 
اوج ش��یوع ویروس کرونا، گفته ش��د برق کارخانه هایی در یکی از 
مناطق کشور قطع شده که برای کشور تامین اکسیژن می کردند. 
البته به طور ویژه پیگیری ش��د که این ن��وع کارخانجات از قطعی 
حامل های انرژی مس��تثنا ش��وند. مثلا برق کارخانه داروسازی را 
نمی توان قطع ک��رد؛ بنابراین برای مدیری��ت مصرف حامل های 
انرژی باید تمام این موارد دیده و خاموشی ها هوشمندانه تر انجام 

شود تا خسارت های جانبی بزرگ تری به وجود نیاید.

ذخیره سازی گاز در مخازن ۲ 
برابر شد

سعید عقلی سرپرس��ت مدیریت دیسپچینگ شرکت ملی گاز 
در نشس��تی خبری با بیان اینکه در س��ه ماهه ابتدای سال جاری 
۱۶ درصد نس��بت به سال قبل گاز بیش��تری به نیروگاه ها منتقل 
شد، یعنی ۸۸ روز و بیش از برنامه سوخت گاز نیروگاهی را تامین 
کردیم تا ظرفیت اس��تراتژیک نفت و گاز نیروگاهی و حمل و نقل 
متناس��ب باش��د. وی افزود: گاز ۷۰ درصد س��بد انرژی کشور را 
تش��کیل می دهد، س��ال های قبل تمرکز گازرسانی در فصل سرد 
بود، اکنون در فصل گرم  نیز تامین  س��وخت به همان شدت فصل 
س��رد انجام می شود، به طوری که ۹۳ درصد سوخت تولید برق از 
گاز است و این در حالی است که در فصل تابستان تعمیرات اساسی 

پالایشگاه ها نیز انجام می شود.

آرمان خالقی  
عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت

یادداشت

موج انرژی

مدیر اسبق امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران گفت: اکنون قیمت  نفت در بورس 
جهانی تعیین می شود و شاخص ها و ایندکس ها نیز بر اساس دلار است به همین دلیل 

فروش نفت بدون دلار رویایی به نظر می رسد.
محس��ن قمصری مدیر اس��بق امور بین الملل ش��رکت ملی نفت ایران در با اشاره به 
اینکه نوس��ان قیمت نف��ت عوامل مختلفی را به دنبال دارد گفت: نوس��ان قیمت نفت 
دلایل متعددی مانند نوسان تقاضا، عرضه و تغییرات هزینه های حمل و نقل را دارد که 
در کنار آن سفته بازی در بازارهای نفتی هم عاملی برای نوسان قیمت است که سفته 
بازها سعی می کنند قیمت را در سطوحی که مد نظرشان است برسانند و مانع افزایش 

یا کاهش قیمت شوند.
ای��ن کارش��ناس بازار نفت ادامه داد: از این جهت قیم��ت نفت را باید لحظه ای مورد 

ارزیابی قرار داد و عوامل تأثیرگذار در آن را شناس��ایی کرد.وی در رابطه با فروش نفت 
به صورت غیر دلاری که در دس��تور کار اوپک قرار گرفته اس��ت گفت: این مساله جای 
تأمل دارد زیرا فروش نفت به صورت غیر دلاری ایده ای اس��ت که مورد نظر بخش��ی از 
ش��رکت ها و کش��ورهای نفتی است زیرا به دنبال این هس��تند که خود را از اختاپوس 

دلار جدا کنند.
قمصری ادامه داد: برای انجام چنین اقدامی زیر س��اخت هایی لازم است که در حال 
حاضر به نظر نمی رسد فراهم باشد که عمده ترین آن شاخص های تعیین قیمت است 
زیرا اکنون قیمت ها در بورس جهانی تعیین می شود و بورس های نفتی دنیا نیز قیمت 
نفت را بر مبنای دلار اعلام می کنند. به گفته مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی 
نفت ایران شاخص ها و ایندکس ها بر اساس دلار است به همین دلیل فروش نفت بدون 

دلار بسیار رویایی به نظر می رسد.
این کارش��ناس انرژی اضافه کرد: دریافت وجوه به غیر از دلار امکان پذیر اس��ت که 
بس��یاری از کشورها سال ها اس��ت این رویه را دنبال می کنند و وجوه حاصل از فروش 
را به ارزهایی غیر از دلار دریافت می کنند اما مش��روط به قیمت گذاری نفت بر اساس 
شاخص ها و فرمول های توافقی که تنها عدد حاصله را به ارزهای دیگر تبدیل می کنند 
و وجوه را دریافت می کنند. قمصری در خاتمه خاطر نشان کرد: در این شرایط می توان 
گفت فروش نفت دو بخش دارد که بخشی قیمت گذاری و تعیین ارزش است که اکنون 
با توجه به ش��اخص ها و ایندکس ها که بر مبنای دلار است الزاماً بر مبنای دلار است و 
بخش دیگری که نقل و انتقال وجوه است که سالهاست بسیاری از کشورها به ارزی به 

جز دلار دریافت می کنند.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس در مورد وضعیت فلرینگ صنایع نفت و گاز کشور 

ثروتسوزییامشعلسوزی؟
مهدی کاوه ای

مرکز پژوهش های مجلس با انتش��ار گزارشی به 
بررسی گذش��ته و افق پیش      روی فرآیند جمع      آوری 
گازهای مشعل در کشور پرداخت. با توجه به حجم 
بالای فلرینگ در کشور، لزوم بازنگری در فرآیندها 
و کاهش موثر سوزندان گاز      های مشعل از ضروریات 
بوده که اثرات مثبت بس��یاری برای صنعت نفت و 
گاز کش��ور به ارمغان خواهد آورد. در صنعت نفت، 
گازهای مش��عل یا فل��ر به صورت گازه��ای همراه 
تولیدی با نفت یا حین عملیات در تاسیس��ات نفت 

وگاز تولید می شود.
 ب��ه عنوان مثال، در س��ال ۱۴۰۰ میزان فلرینگ 
شرکت های ملی نفت و گاز به ترتیب معادل روزانه 
۷/ ۴۱ و ۸/ ۸ میلیون مترمکعب بوده که در مقایسه 
با این دو ش��رکت، گاز مش��عل پالایشگاه های نفت 

سهم اندکی داشت.
 مجم��وع این میزان فلرینگ تقریب��ا  برابر میزان 
صادرات گاز کش��ور یا مع��ادل ظرفیت تولید گاز از 

حدود ۲ فاز پارس جنوبی است.
 در قانون برنامه شش��م توس��عه، دولت مکلف به 
مه��ار و کنترل ۹۰ درصد گازهای مش��عل تا س��ال 
 پایانی برنامه شده اس��ت، اما طی س��ال های اجرای 
ای��ن قانون، اقدامات دولت منجر به جمع      آوری ۴۳/ 
۱ میلی��ون مترمکع��ب در روز گاز مش��عل از طریق 
مزای��ده و فروش و کاه��ش روزان��ه ۶۱/ ۰ میلیون 
مترمکعب گاز مشعل پالایشگاه های گازی شده است 
که پیش��رفت ح��دود ۵ درصدی در مس��یر تحقق 
اه��داف برنام��ه در کاهش گازهای مش��عل در بازه 
زمانی سال های ۱۳۹۵ الی ۱۴۰۰ را نشان می دهد، 
لذا با توجه به مشکلات فعلی جهت کاهش فلرینگ 
ازجمل��ه عدم جذابیت مالی اج��رای این پروژه ها در 
مقایس��ه با سایر پروژه های شرکت های تابعه وزارت 
نفت، نب��ود رویک��رد تنبیهی، عدم مش��ارکت موثر 
بخش خصوصی و نبود زیرساخت های مناسب، حکم 
قانونی در قالب برنامه هفتم توس��عه ارائه شده است. 
بر اس��اس ای��ن حک��م، با تعیی��ن دقیق ش��رایط 
مشعل      س��وزی و همچنین اتخاذ رویکرد تشویقی-

تنبیهی، نظام انگیزش��ی ش��رکت های تولیدکننده 
گازهای مش��عل به گونه ای تغیی��ر می کند که برای 
اجرای طرح های جمع      آوری و ساماندهی این گازها 
انگیزه مضاع��ف ایجادش��ده و از به تعویق انداختن 

طرح ها اجتناب       می شود.

فلرینگ و تبعات آن �
فلرینگ عبارت اس��ت از: س��وزاندن کنترل      شده 
گازهای تولیدی که به دلیل نبود زیرساخت  مناسب 
نمی توان آن را برای فروش یا استفاده فرآوری کرد. 
طبق آمار ش��رکت بریتیش پترولیوم در سال ۲۰۲۱ 
میلادی، بیش از ۱۵۲ میلیارد مترمکعب گاز مشعل 
در دنیا بدون هیچ اس��تفاده      ای س��وزانده شده است. 
س��وزاندن گازهای مش��عل در حجم مذکور به      طور 
کل��ی پیامدهای��ی را در ابعاد اقتص��ادی، اجتماعی 
و زیس��ت محیطی به هم��راه داشته اس��ت. از منظر 
اقتصادی حجم مشعل      س��وزی دنیا در س��ال ۲۰۲۱ 
تقریبا مع��ادل مصرف س��الانه گاز طبیعی در قاره 
آفریقا یا معادل حدود ۳۷ درصد از مصرف س��الانه 
گاز طبیعی در اتحادیه اروپاست. به       لحاظ اجتماعی 
و زیس��ت محیطی نیز در همین س��ال، انتشار بیش 
از ۴۰۰ میلی��ون  تن گاز دی اکس��یدکربن )حدود۲/ 
۱ درصد از کل انتش��ار گاز دی      اکس��ید کربن دنیا( و 
دیگر آلاینده      های مضر و مخ��رب به جو کره زمین، 

ناشی از فلرینگ بوده است.
مشعل سوزی گاز در ایران �

با توج��ه به اینکه ای��ران با می��زان فلرینگ بالغ 
ب��ر ۴/ ۱۸ میلیارد مترمکعب در س��ال ۲۰۲۱ بعد از 
روس��یه دومین کش��ور دنیا از این منظر به حساب 

می آید، ضروریست تدابیری جهت جمع      آوری هرچه 
سریع تر و ساماندهی این گازها اتخاذ شود. گازهای 
مش��عل، یکی از فرآورده ها یا محصولات جانبی در 
صنعت نفت، گاز و صنایع وابس��ته است که به طور 
عم��ده در بخش های بالادس��تی نفت وگاز در قالب 
گازهای همراه تولید نفت و همچنین در بخش های 
پایین      دس��تی نفت وگاز )پالایش��گاه و پتروشیمی( 
هنگام عملیات فرآورش ایجاد می ش��وند. همانطور 
که اشاره شد، س��وزاندن گازهای مشعل )فلرینگ( 
عبارت است از سوزاندن کنترل شده گاز که به دلایل 
فنی یا مهیانبودن زیرساخت مناسب نمی توان آن را 
برای فروش ی��ا فرآورش جمع      آوری و س��اماندهی 
ک��رد، اگرچ��ه بیش��ترین س��هم گازهای مش��عل 
سوزانده ش��ده، گازهای همراه حین تولید نفت خام 
است، اما فلرینگ در فرآیندهای مختلفی در صنعت 
نفت وگاز رخ می دهد. گفتنی است، به رغم تکالیف 
قانونی متعدد و برنامه      ریزی      های مختلف در راستای 
کاهش گازهای مش��عل در سال های اخیر همچنان 

حجم زیادی از آنها در کشور سوزانده می شود.
قاره سیاه؛ رتبه اول فلرینگ دنیا �

ق��اره آفریقا با توجه به س��هم تولیدات نفت وگاز 
خود در دنیا، بیش��ترین نس��بت میزان فلرینگ به 
تولی��دات نف��ت وگاز را در بین دیگ��ر قاره      های دنیا 

داشته و از این حیث عملکرد ضعیفی از خود به      جای 
گذاش��ته است. در این بین، کشورهای خاورمیانه با 
داش��تن س��هم ۵/ ۴۵ درصدی از کل تولیدات نفت 
وگاز دنیا و با داشتن حدود ۳۱ درصد از فلرینگ دنیا 
عملکرد مناس��بی داشته اند که این عملکرد متاثر از 
عملکرد بسیار موفق کشور عربستان در ساماندهی 
و جم��ع      آوری این گازها با وجود تولید نفت بس��یار 
بالای این کش��ور اس��ت. با بررس��ی تولی��د نفت و 
فلرینگ هر کشور به طور کلی می توان این گزاره را 
پذیرفت که حجم فلرینگ هر کشور متاثر از میزان 
تولید نفت آن اس��ت، اما باید توجه داش��ت عوامل 
دیگری مانند نوع نفت تولیدی، درجه فراریت نفت 
و گستردگی ش��بکه جمع      آوری گازهای مشعل هر 
کش��ور نیز بر می��زان فلرینگ موثرن��د. اصلی ترین 
بخ��ش تامی��ن مناب��ع گازی بع��د از گاز حاصل از 
میادین مس��تقل، گازهای همراه نفت است که طی 
سال های اخیر با وجود استفاده از آنها به روش های 
مختلف، همچنان بخش قابل ملاحظه ای از گازهای 

همراه نفت سوزانده می شود.
تراز بالای مشعل      سوزی در ایران �

به      طور متوسط در س��ال های اجرای برنامه ششم 
توس��عه، میزان کل تولی��د گازهای همراه کش��ور 
طب��ق ترازنامه      ه��ای هیدروکربوری ق��دری کمتر 

از ۱۰۰ میلی��ون مترمکعب در روز ب��وده که به      طور 
میانگین حدود نیمی از این گازها سوزانده شده اند. 
براس��اس آم��ار وزارت نفت در س��ال ۱۴۰۱، حدود 
۴۳۷/ ۱۸ میلیاردمترمکع��ب گاز مش��عل در ای��ران 
سوزانده شده که سبب ش��ده کشور ما از این حیث 
بعد از روسیه در جایگاه دوم دنیا قرار گیرد. به بیان 
دیگر حجم مشعل      س��وزی روزان��ه در ایران  برابر ۵/ 
۵۰ میلی��ون مترمکعب و معادل ظرفیت حدود ۲فاز 
 پارس      جنوبی اس��ت. با توجه به اینکه تولید نفت در 
کش��ور ما در سال های گذش��ته تحت تاثیر تحولات 
سیاس��ی و تحریم های وضع شده نوس��انات زیادی 
داش��ته که متعاق��ب آن میزان حج��م فلرینگ نیز 

متغیر بوده است.
 بر اس��اس آمار، میزان فلرینگ در دهه گذش��ته 
همواره روند صعودی داش��ته و این امر حاکی از آن 
اس��ت که میزان گاز مشعل س��وزانده شده به ازای 
تولید هر بشکه نفت، مستقل از میزان تولید نفت در 

کشور افزایش یافته است.
ش��دت فلرینگ مبتنی بر نف��ت به صورت میزان 
مترمکع��ب فلرینگ با منش��أ نفت ب��ه ازای تولید 
ه��ر بش��که نفت خام و ش��دت فلرین��گ مبتنی بر 
گازطبیع��ی به صورت می��زان مترمکعب فلرینگ با 
منش��أ گاز به ازای تولید ه��ر متر مکعب گازطبیعی 
محاسبه می شود. مطابق این ارزیابی، شدت فلرینگ 
مبتن��ی بر تولید نفت ایران در سال گذش��ته حدود 
س��ه برابر میزان جهانی و ش��دت فلرینگ مبتنی بر 
تولی��د گاز طبیع��ی در ایران تقریب��ا دو برابر میزان 
جهانی این ش��اخص اس��ت. با توجه به حجم بالای 
مشعل      س��وزی درکشور و تبعات فراوان ناشی از این 
امر، در ادامه ضرورت جمع      آوری و س��اماندهی این 
گازها در ایران از منظر اقتصادی بررسی شده است. 
از منظ��ر هدررفت انرژی، نتایج قی��اس آمار میزان 
حج��م فلرینگ در کش��ور با مص��رف روزانه بنزین 
نشان دهنده این مهم اس��ت که مقدار اتلاف انرژی 
ناشی از مشعل      سوزی تقریبا معادل نیمی از مصرف 

روزانه بنزین است.
اگرچ��ه قیمت نس��بتا پایین گاز طبیعی نس��بت 
به نفت و س��ایر فرآورده های آن باعث ش��ده مزیت 
سرمایه گذاری در سایر پروژه های صنایع نفت وگاز 
نس��بت به جمع      آوری گازهای مشعل بیشتر باشد، 
اما می توان با محاس��بات نش��ان داد جم��ع      آوری و 
س��اماندهی گازهای مش��عل، علاوه      بر جلوگیری از 
ات��لاف انرژی و کاهش آلایندگی      های مربوط به آن، 
از نظر اقتصادی هم ارزش قابل توجهی در پی دارد.

www.rouzegaremadan.ir

مبنای قیمت گذاری در بازار جهانی نفت دلار است 

پدیده نفتی جهان کلاف سردرگم اصلاح قیمت پتروشیمی ها
یافته        های یک تحقیق جدید نشان می دهد، سریع ترین رشد 
اقتصادی در جهان می تواند تا سال ۲۰۲۸ بیش از ۱۰۰ درصد 
رش��د کند که عمدتا ناش��ی از س��ود حاصل از بخش تولید و 

صادرات نفت آن است.
طب��ق پیش بینی های صن��دوق بین المللی پ��ول، با توجه 
ب��ه موجی از ثروت نفت��ی که کش��ورهای آمریکای جنوبی را 
دگرگ��ون کرده اس��ت، اقتص��اد گویان، کش��وری کوچک در 
آمریکای جنوبی در س��ال جاری ۳۸ درصد رش��د خواهد کرد، 
به طوری که این کش��ور بیش��ترین رونق اقتصادی را درمیان 

کشورهای دیگر تجربه می کند.
 براساس گزارشی از بلومبرگ، ذخایر نفتی عظیم فراساحلی 
که اولین بار توس��ط اکسون موبیل کورپوریشن، شرکت نفت و 
گاز آمریکایی در س��ال ۲۰۱۵ حفاری ش��د، سبب شد اقتصاد 
این کش��ور در طول پنج سال گذشته چهار برابر شود. براساس 
پیش بینی        ها این رش��د ب��رای مدتی همچن��ان ادامه خواهد 

داشت.
صن��دوق بین الملل��ی پ��ول در گزارش��ی اع��لام ک��رد که 
چش��م انداز رش��د میان مدت گویان بهتر از ه��ر زمان دیگری 
اس��ت. تولید نفت به س��رعت به رش��د خود ادامه خواهد داد، 
چراک��ه س��ه میدان جدی��د تاییدش��ده در فاصله س��ال های 
۲۰۲۴ ت��ا ۲۰۲۷ ب��ه بهره برداری می رس��ند و انتظار می رود 
 می��دان شش��م نی��ز در نیم��ه اول ۲۰۲۸ ب��ه بهره ب��رداری 

برسد. 
ذخایر گازی نسبت به جمعیت ۸۰۰ هزار نفری چنان بزرگ 
اس��ت که برخی پیش بینی        ها نشان می دهد گویان با پشت سر 
گذاش��تن کویت به بزرگ ترین تولیدکنند نفت س��رانه جهان 

تبدیل خواهد شد.
 ب��ه گفت��ه دول��ت گوی��ان، این کش��ور ک��ه تنها کش��ور 
انگلیس��ی زبان در آمریکای جنوبی اس��ت، قوانین��ی را برای 
ایج��اد یک صندوق ث��روت تصویب کرده اس��ت و قصد دارد 
 هزینه ه��ای آموزش��ی، بهداش��تی و زیرس��اختی را افزایش

 دهد.
اما صندوق بین المللی پول در خوش بینی خود تنها نیست. 
 Fitch ک��ه یک واح��د تحقیقات��ی در BMI بررس��ی        های
Solutions است نیز نشان می دهد که تولید ناخالص داخلی 
این کشور در پنج سال آینده ۱۱۵ درصد افزایش خواهد یافت. 
ای��ن واحد تحقیقاتی پیش بینی می کند که تولید نفت گویان 
از ۳۹۰ هزار بشکه در روز در سال جاری به بیش از یک میلیون 
بش��که در روز تا سال ۲۰۲۷ افزایش یابد، زیرا میادین دریایی 

جدید در بلوک اس��تابروک این کشور توسط کنسرسیومی به 
رهبری اکسون موبیل افتتاح خواهد شد. 

 رش��د تولید ناخالص داخلی گویان سال گذش��ته نیز رکورد
 ۳/ ۶۲  درصدی را ثبت کرد.

 افزون بر بخش نفت، بخش غیرنفتی نیز با اجرای برنامه های 
سرمایه گذاری عمومی سریع با تمرکز بر تامین زیرساخت های 
 حمل ونق��ل، مس��کن و افزای��ش س��رمایه انس��انی حمایت

 می شود.
 س��رریز بخش های نفت و ساخت        وس��از از رش��د در بخش         
خدمات حمای��ت می کند؛ این درحالی اس��ت که بخش های 
کش��اورزی و معدن نیز عملکرد خوب��ی دارند. تولید ناخالص 
داخلی واقعی غیرنفتی این کش��ور در نیمه اول سال جاری ۳/ 

۱۲ درصد رشد داشته است.
ای��ن همه درحالی اس��ت که تورم این کش��ور نی��ز در ماه 
ژوئی��ه ۲۰۲۳ به طور س��الانه رش��دی ۲/ ۱ درصدی را به ثبت 
رس��انده اس��ت. حس��اب جاری خارجی در سال گذشته مازاد 
بی��ش از ۲۳ درص��د از تولی��د ناخالص داخل��ی را تجربه کرد 
و م��ازاد ب��زرگ دیگری نیز در ۲۰۲۳ پیش بینی می ش��ود. با 
این حال، تحلیلگران صندوق بین المللی پول معتقدند که رشد 
ساخت        وس��از و س��رمایه گذاری عمومی قوی می تواند از رشد 
غیرنفتی حمایت کند، اما می تواند منجر به فشارهای تورمی و 
افزایش نرخ ارز واقعی فراتر از س��طحی شود که ناشی از رشد 

متعادل اقتصاد است.
 براساس گزارش��ی از اویل پرایس، مشاوران صنعت و دولت 
در جورج ت��اون انتظ��ار دارند گویان تا س��ال ۲۰۲۷ روزانه ۲/ 
۱ میلیون بش��که نفت خام تولید کند که بیش��تر از بسیاری از 

اعضای اوپک است.
 تعهد اکس��ون موبیل به توسعه بلوک فراساحلی استابروک 
نش��ان می دهد که تولید نفت حتی می تواند بیش��تر ش��ود، 
بنابراین این پتانسیل وجود دارد که گویان پویایی بازار جهانی 
ان��رژی را تغییر دهد و قدرت قیمت گذاری اوپک را به چالش 

بکشد.
 علاق��ه زی��اد بین المللی به گوی��ان ناش��ی از موفقیت بالا 
در اکتش��اف و پتانس��یل قابل توجه نفت فراساحلی است که 
به نظر می رس��د بیش از برآوردهای س��ازمان زمین شناس��ی 
آمریکاس��ت. نفت خام ش��یرین سبک کشف ش��ده که دارای 
چگال��ی ای        پ��ی        آی۳۲ و محتوای گوگرد ۵۸/ ۰ درصد اس��ت، 
برای پالایش��گاه ها آس��ان تر و ارزان تر است تا به سوخت های 

باکیفیت تبدیل شود.

نمایندگان مجلس با ماده )۱۴( لایحه برنامه هفتم توس��عه 
درب��اره واریز منابع حاص��ل از فروش نفت و میعانات گازی به 
صندوق توس��عه ملی برای جلوگیری از تاثیر گذاری نوس��ان 
قیم��ت نفت بر بودجه دول��ت، مخالف کردند و این ماده برای 

اصلاح به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند.
ب��ه گزارش روزگار مع��دن به صورت دقیق ت��ر قراردادهای 
پیش��ین که با ن��رخ پایه دلار ۲۸ ه��زار و ۵۰۰ تومانی منعقد 
شده است نیاز به تعدیل دارد. همچنین دولت باید بپذیرد که 
نرخ ه��ای جدید باعث افزای��ش نزدیک به ۳۵ درصدی قیمت 
تمام شده تولیدات خواهد شد. این موارد را می توان حلقه های 
پایانی مدیریت زنجیره ارزش محصولات پتروشیمیایی در فاز 

معاملات قلمداد کرد.
وحید جمالیزاده، کارش��ناس صنایع تکمیلی پتروشیمی در 
گفت وگو با »دنیای اقتصاد« به مشکلات این صنعت در حوزه 
صنای��ع تکمیلی تولید لوله و اتصالات پلی اتیلن پرداخت. وی 
در ابت��دا به مس��ائل مربوط به دریافت م��واد اولیه پرداخت و 
گفت: فعالیت کارخانه ما در دوره کوتاه چندماه اخیر از طریق 
مواد اولیه تهیه ش��ده در بازار آزاد صورت گرفته اس��ت و این 
موض��وع با حدود ۶ تا ۷ هزار توم��ان تفاوت در هر کیلو انجام 

می پذیرفت.
اما س��همیه دریافت مواد اولیه م��ا از بورس کالا ۱۱ هزار تن 
اس��ت که به تازگی اعطا شده است. ما از سال ۹۹ کارخانه را 
خریداری و اورهال آن تا پایان س��ال ۱۴۰۰ به طول انجامید. 
پس از این تاریخ به دلیل هک ش��دن سامانه بهین یاب، اعطا 
و دریافت این سهمیه بورس��ی تا اردیبهشت امسال به تاخیر 

افتاد.
جمالیزاده همچنین بیان کرد، تا جایی که خبر دارم حدود 
۷۰ تا ۸۰ کارگاه در کرمان برای این موضوع با مشکل دریافت 

مواد اولیه مواجه شدند.
این کارشناس حوزه پتروشیمی یکی از مهم ترین مشکلات 
حال حاضر محصولات پایین دس��تی را به حوزه فروش مرتبط 
دانس��ت و گفت: در واقع مکانیزمی ک��ه بتوانیم از طریق آن 
با مش��تری ها به صورت منظ��م و متداوم در ارتباط باش��یم، 
وجود ندارد. به همین دلیل اکثر مش��تری های ما واسطه هایی 
هستند که به صورت پراکنده و دفعتی به ما مراجعه می کنند. 
مش��تری هایی که کارخان��ه و تولیدی ندارن��د )مصرف کننده 
نیس��تند( و به همی��ن دلیل تقاضای مواد ضعی��ف و ارزان با 

قیمت پایین تر دارند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر واحد ما با ۵ درصد ظرفیت 

فعال اس��ت، افزود: : ما از فروردین و اردیبهشت شروع کردیم 
و در حال حاضر هم بازار راکد اس��ت. بعضا مشتری ها هستند 
که نیازمند محصولات ما هستند اما با مشکل نقدینگی مواجه 

هستند. ما هم در حال حاضر امکان عرضه اعتباری نداریم.
حت��ی در چارچوب تبصره ۱۸ هم اق��دام کرده ایم اما هنوز 
به س��رانجامی نرسیده است. این تبصره به منظور تامین مالی 
بنگاه های تولیدی مصوب شد. ازسوی دیگر با بانک های زیادی 
صحبت کردیم ولی در حال حاضر می توان گفت که ۹۰ درصد 

آنها تسهیلات دهی خود را متوقف کرده اند.
جمالی��زاده در ادامه اضافه کرد: لازم اس��ت بگویم اگر قرار 
باش��د خطوط تولیدی ما با ظرفیت کامل فعال شود نیازمند 
۵۰ تن روزانه مواد اولیه اس��ت و ای��ن مقدار به معنای روزی 
یک و نیم میلیارد تومان نقدینگی است. این جدا از هزینه های 
دیگر مانند س��ربار ، دس��تمزد و امثالهم است. بنابراین تامین 
این مقدار نقدینگی برای کسی که قصد فروش اعتباری داشته 

باشد تقریبا ناممکن است.
این کارشناس حوزه صنایع پایین دستی به چند مورد دیگر 
از دس��ت اندازهایی که فروش اعتباری را برای تولیدکننده ها 
س��خت کرده اس��ت، اش��اره کرد.»ثابت نبودن قیم��ت ارز و 
تغییرات س��نگین آن، بالا بودن قیمت مواد اولیه و همچنین 
فیکس بودن قیمت مناقصه های دولتی و عدم تعدیل قرارداد ها 
از دلایل اصلی اس��ت که دست تولیدکنندگان را برای فروش 

اعتباری می بندد.«
وی در ادامه تاکید کرد: بحث اصلی ما الان مش��تری است 
که اگر وجود داش��ته باش��د ما می توانیم نقدینگ��ی را به هر 
شکلی فراهم کنیم. ولی در این ۶ ماه یا یک سال گذشته که 
سعی کردیم بازار ثابتی پیدا کنیم، ناموفق بوده ایم. جمالیزاده 
در ارتب��اط با عوامل متاثر بر ب��ازار فروش لوله و اتصالات پلی 
اتیلن نیز توضیح داد: خط تولید اصلی ما لوله کاروگیت است 

که در بخش فاضلاب مورد استفاده قرار می گیرد.
بنابراین بازار این محصول معلول ش��رایط پروژه های کلان 
عمرانی کش��ور اس��ت و خیلی کم در بخش ه��ای خرد مورد 
اس��تفاده قرار می گیرد.بنابراین برای اینکه بازار فروش ما گرم 

شود لازم است که پروژه های عمرانی کشور سرعت گیرد.
ما در این مدت مس��وولان زیادی را برای بازدید از کارخانه 
دع��وت کردی��م و پیش ت��ر فک��ر می کردیم که دغدغ��ه آنها 
راه اندازی واحدهای راکد باش��د ول��ی با توجه به عملکرد آنها 
خیلی تلاش��ی در این راستا از آنها ندیدیم در حالی که اکنون 

در کشور دغدغه زیادی برای تولید و اشتغال وجود دارد.

انرژی

کمبود انرژی تولید را 
زمینگیر می کند
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خروجفولادوسیمانازبورسکالابازاررامتلاطممیکند
پوریا نوری: به گزارش روزگار معدن مجید عش��قی 
رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در برنامه صف اول 
شبکه خبر صداوسیما در خصوص وظایف سازمان بورس 
اوراق بهادار بیان کرد: س��ازمان بورس بر اساس ماده 2 
قانون اوراق بازار اوراق بهادار وظایفی دارد. به طور کلی 
هدف س��ازمان بورس، حمایت از حقوق س��هامداران و 

ساماندهی، حفظ و توسعه بازار سرمایه است.
وی اف��زود: در دو س��ال اخی��ر، یک��ی از راهبردهای 
جدی ما توسعه س��رمایه گذاری غیر مس��تقیم بود که 
در ای��ن حیطه س��عی کردی��م به طراح��ی و راه اندازی 
ان��واع صندوق های س��رمایه گذاری بپردازی��م و با انواع 
صندوق ه��ای س��رمایه گذاری از جمله صندوق تضمین 
اصل س��رمایه و صندوق بازنشس��تگی تکمیلی و... سبد 
ابزارهای س��رمایه گذاری غیر مس��تقیم تکمیل ش��ده؛ 
ح��دود ۵۰ درص��د معام��ات روزان��ه ب��ازار مربوط به 
صندوق های س��رمایه گذاری است. یعنی سهامداران به 
جای خرید مس��تقیم سهام اقدام به س��رمایه گذاری از 

طریق صندوق ها می کنند.
عشقی اضافه کرد: سرمایه گذاری غیرمستقیم مزایای 
زی��ادی دارد؛ اولین مزیت کاهش هزین��ه معامات در 
بازار سرمایه اس��ت؛ البته که این موضوع تضاد منافعی 
برای عده ای ایجاد کرده است. همچنین این اقدام باعث 
شده مدیران صندوق ها در بازار سرمایه بهتر کار کنند و 
غیر حرفه ای ها از طریق این صندوق ها در بازار س��رمایه 
فعالیت کنن��د. عده ای هم ک��ه از فعالیت صندوق های 
سرمایه گذاری ناراضی هستند عمدتا کسانی هستند که 

از طریق اغوای حقیقی ها ارتزاق می کردند.
عشقی در خصوص ابزارهای تامین مالی بازار مسکن 
اظهار ک��رد: یکی از ابزاره��ا، ابزارهای س��رمایه گذاری 
در بازار مس��کن است. معتقدیم س��هم ابزارهای تامین 
مالی در بازار مس��کن بسیار کمرنگ است و باید در این 
حوزه بیش��تر ت��اش کرد. در بخ��ش اول فعالیت مان ، 
صندوق های اماک و مس��تغات را تعریف و راه اندازی 
کردیم و صندوق های متعددی هم در دس��ت راه اندازی 
اس��ت. بخش دوم فعالی��ت ما کمک ب��ه هدایت منابع 
به س��مت تولید مس��کن اس��ت که این هدف را با ابزار 
س��لف مس��کن محقق می کنیم. ای��ن اوراق به مراحل 
نهای��ی رس��یده و نظرخواه��ی از تمام ذینفع��ان انجام 
شده و دستورالعمل اوراق سلف مسکن به زودی نهایی 
خواهد ش��د و از طریق این ابزار خواهیم توانست منابع 
را مستقیماً به سمت تولید مسکن هدایت کنیم. با توجه 
ب��ه مذاکراتی که ب��ا ذینفعان این حوزه و انبوه س��ازان 
داشتیم، اس��تقبال خوبی هم از این ابزار صورت خواهد 

گرفت.
رئی��س س��ازمان ب��ورس در رابطه با پرداخت س��ود 
س��هامداران از طریق س��جام گفت: در دو سال گذشته 
تاش ش��د س��ودی که در مجامع ش��رکت ها پرداخت 
می ش��ود، کا توس��ط س��امانه س��جام پرداخت گردد. 
تمام شرکت ها ملزم ش��دند در سال جاری سود تمامی 
س��هامداران را بر اس��اس برنامه زمانمن��دی و از طریق 
سامانه س��جام پرداخت کنند. بیش از ۵۰ هزار میلیارد 
تومان س��ود به این روش پرداخت شد. اتفاق دیگر این 
بود که سالیان سال س��ودهایی در مجامع تقسیم شده 
بود، اما به بهانه عدم دسترسی به مشخصات سهامداران 
توزیع نشده بود، به حساب سهامداران واریز شود. سال 
گذشته بالغ بر ۳6 میلیون نفر سود رسوبی شرکت ها را 
دریافت کردند. امس��ال هم حدود ۱2 میلیون نفر سود 
رس��وبی دریافت کردند. شاید این سودها اعداد ناچیزی 
بود، اما جمع سودهای رسوبی مبلغ قابل توجهی بود که 

این مورد را به عنوان حق الناسی که به گردن شرکت ها 
بود تعیین تکلیف کردیم.

عش��قی در خصوص وضعیت س��هام عدالت متوفیان 
گفت: قوه قضاییه سرویس��ی در اختیار س��ازمان بورس 
اوراق به��ادار قرار داده  تا تقس��یم قهری س��هام عدالت 
بین وراث انجام ش��ود. نکته اینجاست که این سرویس، 
س��رویس اصالت گواهی انحصار وراثت است. چون این 
دارایی ها قرار است بر اس��اس این گواهی تقسیم شود، 
باید به عدد و درصد تبدیل شود. ما وسواس داشتیم که 
تبدیل عکس گواهی انحصار وراثت به اعداد و درصدهایی 
که باید بین وراث تقس��یم شود به نحو درستی صورت 
می گیرد. با توجه به اینکه لازم بود هم شبکه کارگزاری 
ما به برخی نرم افزارها تجهیز ش��ود و هم می خواستیم 
از همکاری دفاتری که کارهای تخصصی دس��تگاه قضا 
را ه��م انجام می دهند، بهره بگیریم، به واس��طه رفت و 

برگشت هایی که اتفاق افتاد این کار انجام نشد.
وی افزود: خوشبختانه این کار در شرکت سپرده گذاری 
مرکزی انجام شده و آموزش های لازم هم به شرکت های 
کارگزاری داده ش��ده و از هفته آینده فراخوان خواهیم 
داد که وراث متوفیان س��هام عدالت به دفاتر کارگزاری 
مراجعه کنند و انتقال قهری انجام شود. البته با توجه به 
تعداد بالای فوت ش��ده ها در چند سال گذشته، احتمالا 

فراخوان در چند مرحله انجام خواهد شد.
رئی��س س��ازمان ب��ورس اوراق به��ادار در خصوص 
صندوق های بازنشس��تگی تکمیلی گفت: ما یک سری 
صندوق های بازنشس��تگی اجب��اری داریم ک��ه تامین 
اجتماعی یا س��ایر نهادها و دس��تگاه های اجرایی، برای 
کارمن��دان و کارگ��ران تش��کیل داده اند؛ ول��ی فارغ از 
ای��ن صندوق ه��ای بازنشس��تگی اجباری، م��ا صندوق 
بازنشستگی تکمیلی تعریف کرده ایم که بر اساس قانون 
ب��ازار اوراق بهادار تحت نظارت س��ازمان بورس فعالیت 
داش��ته و مقررات آنها هم توسط سازمان بورس تدوین 
شده است. در این صندوق ها، بخشی از حقوق کارمندان 
بع��اوه منابعی که کارفرمایانی ترجی��ح می دهند برای 
آینده پرس��نل خود کنار بگذارند، سرمایه گذاری خواهد 
ش��د. زمانی که کارمندان به موعد بازنشس��تگی برسند 
این مبالغ تسویه شده و به حساب شخص واریز می شود. 
البت��ه که ای��ن کار در س��اختارهای مختلفی در بعضی 
شرکت ها و دستگاه ها و ارگان ها انجام می شود؛ اما بعضاً 
در شفافیت آنها مسائلی وجود دارد و مشکات مالیاتی 
دارند و... با تعریف صندوق بازنشستگی تکمیلی در بازار 
سرمایه، شرایطی فراهم کردیم که با کارفرماها با منابع 
حاصل از کس��ر درصدی از حقوق پرسنل بعاوه مبلغی 
توس��ط کارفرما، واحدهای ای��ن صندوق ها خریداری و 

برای بلندمدت نگهداری شود. 

عش��قی در مورد مزی��ت صندوق های بازنشس��تگی 
تکمیلی برای کارفرماها اظهار کرد:مهمترین مزیت این 
صندوق ها برای کارفرما، بحث نگهداشت نیروی انسانی 
در ش��رکت ها و س��ازمان ها خواهد بود. استقبال بسیار 
خوب��ی از این صندوق ها بعمل آمده و درخواس��ت های 
بس��یار زی��ادی از س��وی کارفرماه��ا برای تاس��یس و 
راه اندازی این صندوق ها داش��ته ایم. حداقل سرمایه هر 
صندوق بازنشستگی تکمیلی ۵۰۰ میلیارد تومان است. 
ما یک سری صندوق های بازنشستگی تکمیلی عمومی 
داریم ک��ه ممکن اس��ت ۱۰ کارفرم��ا در این صندوق 
س��رمایه گذاری کنند و هر یک حساب جداگانه داشته 

باشند.
عشقی در خصوص نظارت هوشمندانه و پیشگیرانه در 
بازار س��رمایه عنوان کرد: یکی از دغدغه های جدی ما و 
تمامی فعالان بازار سرمایه بحث منصفانه بودن معامات 
اس��ت. ما در این دو سال سعی کردیم با استفاده از تمام 
اطاعات��ی که از طریق س��امانه های اطاع��ات مدیران 
و س��امانه اطاع��ات دارن��دگان اطاعات نهانی کس��ب 
می کنیم، نظارت هوشمندی در بازار سرمایه ایجاد کنیم 
تا بتوانیم دستکاری در بازار را به راحتی تشخیص دهیم.

رئیس سازمان بورس خبر داد: اسامی مدیران خاطی 
که رای قطعی برای آنها صادر شده، به زودی در سامانه 
سازمان بورس منتش��ر و افشا خواهد شد. این تخلفات 

مربوط به اسفند سال گذشته است.
مجید عش��قی در خص��وص حمایت از افش��اگران و 
سامانه سوت زنی گفت: با توجه به گسترش بازار سرمایه 
و ظهور بیش از ۱۰۰۰ نهاد مالی؛ بالغ بر ۷۰۰ ناشر که 
سهام آنها در بازار سرمایه معامله میشود؛ ارائه دهندگان 
خدم��ات به س��رمایه گذاران و... فضای گس��ترده ای در 
بازار س��رمایه ایجاد ش��ده ک��ه ممکن اس��ت بعضی از 
ناهنجاری ها از چش��م ناظر رس��می دور بماند. هرچند 
وظیفه ما این اس��ت که بتوانیم هر نوع ناهنجاری را به 
سرعت کش��ف کرده و رس��یدگی کنیم؛ اما با توجه به 
گستردگی بازار سرمایه ممکن است برخی ناهنجاری ها 
پنهان بماند. یکی از مجاری بس��یار مهم برای شناسایی 
ناهنجاری ها خود س��رمایه گذاران، رسانه های حرفه ای 
بازار س��رمایه و مردم هس��تند. م��ا کانال های متعددی 
را ب��رای اخذ این گزارش ها ایج��اد کرده ایم که یکی از 
این کانال ها، دیده بان س��امت بازار سرمایه است. آنجا 
تمام گزارش��ات از تمام حوزه های بازار س��رمایه شامل 
سامانه های معاماتی، حوزه نهادهای مالی، کارگزاری ها، 
شرکت های سبدگردانی، ناشرانی که به هر دلیلی ممکن 
اس��ت تخلفات و ناهنجاری هایی داش��ته باش��ند و... از 
طریق س��امانه دیده بان سامت بازار س��رمایه دریافت 
می ش��ود و تاکنون موارد بس��یار مفی��دی از این طریق 

به دس��ت آمده که منجر به اقدامات اصاحی اساس��ی 
در فرآین��د ناهنجاری ش��ده که به اص��اح ناهنجاری 
یا تش��کیل پرونده تخلفات��ی و رس��یدگی و در نهایت 
جلوگیری از تکرار تخلف منجر ش��ده است. این سامانه 

دیده بان سامت همان سامانه سوت زنی است.
رئیس س��ازمان بورس اوراق بهادار در خصوص تامین 
مال��ی از طریق بازار س��رمایه گفت: یک��ی از محورهای 
فعالیت بازار س��رمایه و س��ازمان ب��ورس، تامین مالی 
حوزه تولید است. در ابتدای ورود به سازمان بورس سه 
حوزه حمایت از حقوق س��هامداران؛ ارتقای اثربخشی و 
کارایی نظام نظارتی در حوزه های مختلف و بخش سوم 
تسهیلگری در تامین مالی و تشکیل سرمایه و مدیریت 
ریسک در این حوزه تعریف شد. یکی از معضات اصلی 
م��ا در حال حاض��ر در بخش اقتصادی، بحث تش��کیل 
س��رمایه اس��ت. ما بای��د کاری کنیم که نرخ تش��کیل 
س��رمایه افزایش یافت��ه و بتوانیم س��رمایه گذاری های 
بیش��تری داش��ته باش��یم. در این حوزه ما خوشبختانه 

ابزارهای خوبی تعریف کردیم.
عش��قی بیان کرد: مسیر تامین مالی پروژه ها از مسیر 
شرکت های سهامی پروژه می گذرد. این آمادگی را داریم 
که به شرکت های بزرگ و پروژه های بزرگ کمک کنیم 
تا از این طریق تامین مالی کنند. دومین مسیر، افزایش 
س��رمایه است. سال گذش��ته بالغ بر 22۰ هزار میلیارد 
تومان از س��ود شرکت ها به حساب س��رمایه شرکت ها 
منتقل ش��د ک��ه صرف س��رمایه گذاری گردید. مس��یر 
بعدی، تامین مالی جمعی اس��ت. امس��ال بحث تامین 
مالی جمعی را بطور جدی در شرکت فرابورس پیگیری 
می کنیم. تمرکز ما در این حوزه طرح های کوچک است. 
س��ال گذش��ته کاً ۱۰۹ طرح تامین مالی شد؛ امسال 
۸۰ طرح تامین مالی ش��ده و امیدواریم تا پایان س��ال 
به 2۰۰ طرح برسیم. این ها تامین مالی کوتاه مدت یک 
ساله به میزان کمتر از 2۵ میلیارد تومان است که برای 
ش��رکت های کوچک جذابیت دارد. بحث انتش��ار اوراق 
توس��ط بخش غیردولتی نیز تسهیل شده است. البته با 
توجه به سیاس��ت هایی که منظ��ور کنترل نقدینگی در 
کشور ما وجود دارد، نرخ تامین مالی از این روش کمی 
بالاس��ت؛ اما با توجه به استقبال خوبی که از این طریق 
شده امیدواریم امسال در این حوزه موفق تر عمل کنیم.

رئی��س س��ازمان ب��ورس تصری��ح ک��رد: در مجموع 
امیدواریم امس��ال تا پایان سال به عددی بیش از ۷۵۰ 
هزار میلیارد تومان تامین مالی در بازار سرمایه برسیم.

رئیس سازمان بورس در خصوص نگرانی های مربوط 
به خروج س��یمان و ف��ولاد از ب��ورس کالا گفت: اصولاً 
معامله کالاها در بورس کالا بر اساس قوانین و مقرراتی 
بوده که دولت های مختلف وضع کرده اند. بررس��ی های 
کارشناس��ی نش��ان می دهد خروج ای��ن محصولات از 
بورس کالا می تواند بازار این محصولات را متاطم کرده 
و تصمیمی در این خصوص گرفته نش��ده. فعاً موضوع 
خروج این محصولات از بورس کالا منتفی ش��ده البته 
که عده ای انتقاداتی به برخی از فرآیندها دارند و توصیه 
کرده ایم در جلس��ات کارشناسی اگر ایرادی به عرضه ها 
مطرح است مورد بررسی قرار گرفته و برطرف شود. اگر 
ایرادی در نحوه تعیین قیمت پایه وجود دارد نیز باید با 
همکاری دستگاه های ذی ربط گاهاً شورای رقابت ستاد 
تنظیم بازار یا وزارت س��مت برطرف شود. ایراداتی که 
مطرح می شود بعضاً به دلیل عدم آشنایی این دوستان 
با مکانیزم های بازار س��رمایه و بورس کالاست و خروج 
ای��ن محصولات از ب��ورس کالا قطعاً به التهاب بیش��تر 

بازارها دامن خواهد زد.

معامله 25 هزار قرارداد 
آتی در بورس کالا

بررس��ی معامات هفتگی ب��ازار قراردادهای آتی 
در ب��ورس کالای ایران نش��ان می ده��د 2۵ هزار و 
۵۰6 ق��رارداد به ارزش 2۷۷ میلیارد تومان در هفته 

نخست مهر منعقد شد. 
قرارداد آتی زعفران به لحاظ حجم و صندوق طا 
از نظر ارزش معامات رتبه نخست بازار قراردادهای 

آتی را به دست آورد.
2۵ ه��زار و ۵۰6 ق��رارداد آت��ی ب��ه ارزش 2۷6 
میلی��ارد و ۸۳۹ میلیون تومان در بازار مش��تقه در 

هفته منتهی به ۷ مهر منعقد شد. 
بیشترین س��هم معامات بازار قراردادهای آتی به 
لح��اظ حجم و ارزش متعلق به زعفران با ۱6 هزار و 
6۳۴ ق��رارداد به ارزش ۱۰2 میلیارد و ۱۷2 میلیون 
تومان برای ۳ موعد تحویلی آبان و اس��فند ۱۴۰2 و 

اردیهبشت ۱۴۰۳ بود.
ش��مش طا نیز ش��اهد انعقاد یک ه��زار و 2۴۹ 
ق��رارداد به ارزش ۴ میلی��ارد و ۱۴۹ میلیون تومان 
در ۴ موع��د تحویل 2۹ مهر، ۳۰ آبان، 2۸ آذر و ۱۵ 
اس��فند ۱۴۰2 بود.نقره هم با انعقاد 2۵۸ قرارداد به 
ارزش بیش از یک میلی��ارد و ۹2 میلیون تومان در 
۳ موعد تحویلی ش��هریور، آذر و اسفند ۱۴۰2 روبه 

رو بود.

شش ماهه آتی بازار سرمایه روشن تر خواهد بود
 

چشم انداز بورس در نیمه دوم سال ۱۴۰۲
چش��م انداز مثبتی بر شش ماهه دوم سال داریم،  

چرا که مصوبات وضع ش��ده به تایید قطعی خواهند 
رس��ید و پارامتر های موثر بازارسرمایه معین خواهد 

شد.
هومن عمیدی، کارشناس بازار سرمایه بیان داشت: 
ش��ش ماهه ابتدایی س��ال را میتوان ب��ه چند دوره 
تقس��یم بندی کرد؛ اولین بخش را میتوانیم هفدهم 
اردیبهش��ت که نقطه پایان رون��د مثبتی که بازار از 
س��ال ۱۴۰۱ ال��ی ۱۴۰2 پیش گرفته ب��ود، بدانیم. 
تصمیمات��ی، چون افزای��ش نرخ خ��وراک، عوارض 
صادرات��ی و س��ختگیری های بانک مرک��زی، مانند 
ترمزی بر روند صعودی بازارس��رمایه بود و مسبب از 
دس��ت رفتن اعتماد و اطمینان سرمایه گذاران شد و 

به طبع آن ورود نقدینگی بس��یار خوبی که تا تاریخ 
یاد ش��ده وجود داشت را متوقف کرد و پس از تاریخ 
یاد شده بازار ش��روع به اصاح خود، از نظر زمانی و 

ارزشی کرد. 
وی در ادامه تش��ریح کرد: اقدام��ات اصاحی که 
توسط دولت پس از موج ریزشی وضع شد، از سرعت 
مناس��بی برخ��وردار نبوده و این اصاح��ات در بازه 
زمانی اردیبهش��ت الی مردادماه به طول انجامید؛ با 
ای��ن حال آرام آرام و تلفیق مصوبات، روند ریزش��ی 
بازار کندتر ش��ده اس��ت. به همین سبب در شهریور 
ماه دیگر ریزش ناگهانی در بازار رخ نداده و محدوده 
2 میلیون و ۱۰۰ هزار واحدی ش��اخص کل تثبیت 

شده است. 

علیرض��ا نجارپور، مدیر صندوق س��هامی س��رو با 
بررسی وضعیت ش��ش ماه اخیر بورس، برآورد گروه 
تحلیل گران مش��اور س��رمایه گذاری ترنج از بازار در 

شش ماه پیش رو را مطرح کرده است.
نیمه دوم س��ال ۱۴۰2 از راه رسیده و بسیاری از 
فعالان بازار س��رمایه تاش دارند با تحلیل شش ماه 
گذشته، برآوردی از شش ماه پیش رو داشته باشند. 
علیرض��ا نجارپور، مدی��ر پرتفوی صندوق س��هامی 
س��رو که از صندوق های زیرمجموعه شرکت مشاور 
س��رمایه گذاری ترنج اس��ت، ضمن تحلیل وضعیت 
کل��ی بازار س��هام، ن��رخ دلار و همچنی��ن صندوق 
سهامی س��رو، چش��م انداز این بازارها تا پایان سال 
را مطرح کرده اس��ت. بررسی ها نشان می دهد شش 

ماه دوم س��ال هم مانند نیمه اول، آرام خواهد بود و 
در این ش��رایط آرام، سرمایه گذاری در صندوق های 
س��رمایه گذاری نظیر صندوق سهامی سرو می تواند 
س��ودآوری بیشتری نس��بت به س��رمایه گذاری در 

بازارهایی نظیر دلار به همراه داشته باشد.
ن��رخ ارز معمولا اهمیت ویژه ای در بازار س��رمایه 
دارد و بازار س��هام همیش��ه نس��بت به آن واکنش 
نش��ان می دهد؛ اما وضعی��ت این ب��ازار در ماه های 
اخی��ر به چه صورت بوده و چه آینده ای در انتظارش 
اس��ت؟ علیرضا نجارپور در این زمینه اینطور توضیح 
می دهد: »نرخ ارز طی ش��ش ماه گذشته در کریدور 
۴۷ هزار تا ۵۳ هزار تومان در نوس��ان بوده یعنی در 

یک بازه ۱۰ درصدی دچار افت وخیز شده است.«

www.rouzegaremadan.ir             www.instagram.com/Madandaily                      www.twitter.com/Madandaily                                https://t.me/rozegarmadan                      E-mail:info@madandaily.com

یادداشت

دنیای رمز ارز

دو رویکرد تحلیلی بنیادی و تکنیکال که به صورت گسترده برای یافتن فرصت   های سرمایه گذاری 
در انواع دارایی   ها مورد استفاده قرار می   گیرند، می   توانند تحلیلگران را در تحلیل روند کلی بازار سهام 

نیز یاری کنند   .
تحلیل تکنیکال، روش��ی شهودی برای پیش بینی آینده   قیمت ها و اتخاذ تصمیمات سرمایه گذاری 
است که تنها با اتکا بر قیمت های گذشته   بازار و حجم معامات این هدف را دنبال می کند. اما تحلیل 
موس��وم به تحلیل میان   بازاری )Intermarket Analysis( که با اس��تفاده از تحلیل تکنیکال به 
بررس��ی نسبت )Ratio(    قیمت ها، نرخ ها و ش��اخص   ها با یکدیگر و همبستگی میان آنها می   پردازد، 
تاش می کند عاوه بر تحلیل بازار سهام به صورت مجرد، تاثیر سایر بازارها بر این بازار را نیز ارزیابی 
کند. در تحلیل بنیادی، تحلیلگر تاش می کند با بررس��ی صورت های مالی ش��رکت، سود شرکت در 

سال مالی پیش رو را بر مبنای فروضی مشخص پیش بینی کند.
همچنین با محاس��به نس��بت   هایی نظیر قیمت به س��ود )P/ E( یا اس��تفاده از س��ایر روش های 
ارزش   گذاری، به تخمین ارزش ذاتی س��هم بپردازد. تخمین کل س��ود آتی بازار و نیز محاسبه همین 

نسبت   ها برای آن می   تواند به تحلیلگران در پیش بینی روند کلی بازار در آینده کمک کند.
در این نوشتار اما، تاش می شود تا ورای تحلیل   های مذکور، به واکاوی عوامل موثر بر بازار سرمایه 
از منظر اقتصاد کان پرداخته شود. از میان انبوه متغیرهای کان اقتصادی، نرخ ارز شاید مهم ترین 
عامل محرک بازار سرمایه طی سال های اخیر بوده که پس از هربار جهش، با وقفه   زمانی موجب رشد 
این بازار شده است. از این رو، برای مشخص شدن چارچوب بحث، نقطه عزیمت را بررسی عوامل موثر 
بر نرخ ارز در نیمه دوم سال جاری قرار داده و از این منظر مسیرهای احتمالی پیش روی بازار سرمایه 
در افق زمانی مذکور را بررس��ی خواهیم کرد.  در بررس��ی متغیرهای اثرگذار بر نرخ ارز می   توان این 
عوامل را به دو دسته داخلی و خارجی تفکیک کرد. متغیرهایی نظیر نرخ بهره، نرخ رشد نقدینگی و 
نرخ تورم را می   توان از جمله عوامل داخلی دانست و صادرات به عنوان مجرای اصلی ورود ارز به کشور 

را عامل خارجی درنظر گرفت.
علت اینکه چرا در این نوش��تار صادرات را عامل خارجی در نظر می   گیریم، ترکیب س��بد صادراتی 
کش��ور اس��ت که عمده آن را نفت و محصولات مشتقه از آن، مواد معدنی و محصولات فلزی تشکیل 

می دهند.
ب��ه عب��ارت دقیق   تر، صادرات این محصولات بیش از هر چیز از وضعیت تقاضای خارجی و س��طح 
قیمت این محصولات در بازار جهانی متاثر می   شوند و عوامل داخلی عمدتا از سیاست   های پولی بانک 

مرکزی تاثیر می   پذیرند.
براساس آخرین گزارش کل   های پولی کشور که مربوط به ماه فروردین سال جاری است، نرخ رشد 
نقطه به نقطه پایه   پولی به س��طوح بی   س��ابقه ۴۵درصد رسیده اس��ت. اگرچه رویکرد انقباضی بانک 
مرکزی برای مهار تورم در سال جاری با استناد به سخنان رئیس کل بانک مرکزی، کاهش نرخ رشد 
نقدینگی را به همراه داش��ته؛ اما واگرایی آن با رشد پایه   پولی می   تواند در آینده مخاطراتی به همراه 
داش��ته باشد. براساس صحبت   های مقامات بانک مرکزی، نرخ رشد پایه   پولی در مردادماه به ۴۱درصد 
رسیده و این افزایش   ها در پایه   پولی نه به معنای تزریق برون   زای پول به اقتصاد که به واسطه   افزایش 
نس��بت سپرده    قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی بوده است. بنابراین می   توان اینگونه برداشت کرد که 

کاهش رشد نقدینگی صرفا به دلیل کاهش ضریب فزاینده   پولی بوده است.
در خصوص صادرات و عوامل موثر بر آن، همان طور که پیش تر ذکر ش��د، ترکیب س��بد صادراتی 
از یکس��و و مقاصد صادراتی از س��وی دیگر نقش تعیین کننده ای در تعیین درآمدهای ارزی کش��ور 

خواهند داشت.
چین به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده جهان، مهم ترین مقصد صادراتی ایران محس��وب می شود. 
چین مشتری حدود یک پنجم نفت، نیمی از مس، نیکل و روی و بیش از 6۰ درصد سنگ آهن تولیدی 

در جهان است.
در معرض ورشکس��تگی قرار گرفتن شرکت های بزرگ اماک و مستغات چین در ماه   های اخیر، 
از مهم ترین چالش   های اقتصاد چین به ش��مار می رود، چراکه بیش از 2۵درصد اقتصاد این کشور به 

بخش اماک و مستغات وابسته است.
براس��اس داده   های منتشرش��ده از اقتصاد چین تا ماه ژوئیه، کاهش همزمان صادرات و واردات این 
کش��ور از ضعف تقاضای داخلی و نیز ضعف تقاضای جهانی برای محصولات س��اخت چین حکایت 
 )Deflation( دارد. از س��وی دیگر، داده   ها نشان می دهند که اقتصاد چین در ماه ژوئیه تورم منفی

را تجربه کرده است که تداوم آن می   تواند به افزایش نرخ بیکاری و کاهش رشد تولید منجر شود.
افزایش سن جمعیت مشکل دیگری که چین در حال حاضر با آن دست و پنجه نرم می کند. نیروی 
کار جوان و ارزان که در دهه ۹۰ میادی اصلی   ترین موتور محرک اقتصاد چین برای تجربه    نرخ های 
بالای رش��د اقتصادی بود، امروز به عامل نگران کننده در مسیر رشد اقتصادی بدل شده است. سطح 
بالای بدهی   های عمومی و خصوصی، کاهش بی   سابقه یوآن در برابر دلار از سال2۰۰۸ و افزایش نرخ 
بیکاری جوانان به بالای 2۱درصد از دیگر مشکات اقتصاد چین محسوب می   شوند. با این توضیحات، 
در ادامه به س��ناریوهای پیش روی نرخ ارز و متعاقبا وضعیت احتمالی بازار س��رمایه در 6ماه پیش رو 

خواهیم پرداخت.
 سناریوی اول �

با توجه به تاش بانک خلق چین برای برای تحریک تقاضا از طریق اتخاذ سیاست   های انبساطی، 
تورم ماه اوت به ۱/ ۰درصد افزایش یافته و به طور موقت از ش��رایط تورم منفی فاصله گرفته اس��ت. 
همچنین با افزایش تقاضای این کش��ور از یکس��و و کاهش تولید روس��یه و عربستان از سوی دیگر، 
قیمت نفت به بیش از ۹۰دلار در هر بشکه افزایش یافت. در صورت تداوم این روند، افزایش تقاضای 
چین و متعاقبا افزایش قیمت کامودیتی   ها می   تواند به افزایش درآمدهای ارزی ایران نیز منجر شود.

ب��ا افزای��ش درآمدهای ارزی، دولت با خیال راحت   تری به تامین مص��ارف بودجه پرداخته و با نیاز 
کمتر به اس��تقراض از بانک مرکزی، می   تواند به سیاس��ت   های پولی انقباضی خود ادامه دهد. در این 
صورت، به ش��رط کاهش س��رعت خروج سرمایه، می   توان انتظار داش��ت که تا انتهای سال دست کم 
ش��اهد جهش   های چشمگیر در نرخ ارز نبوده و بنابراین از این منظر نیز می   توانیم رشد خاصی برای 
کلیت بازار س��رمایه متصور باشیم. اما به واسطه افزایش قیمت های جهانی می   توان افزایش صادرات و 

سودآوری را برای برخی صنایع صادراتی و کامودیتی محور پیش بینی کرد.
 سناریوی دوم �

در صورت��ی ک��ه تاش   ه��ای بانک خلق چی��ن، تنها در نقش یک مس��کن مقطعی ظاهر ش��ده و 
موفقیت   آمیز نباش��د، احتمالا ش��اهد کاهش تقاضای این کش��ور و تش��دید رکود در دومین اقتصاد 
بزرگ جهان باشیم. در این صورت، این احتمال وجود دارد که مطابق تجربیات گذشته، چین با اتخاذ 
سیاس��ت دامپینگ در سطح بازار جهانی، موجب کاهش قیمت کامودیتی   ها شده و اقتصاد ایران هم 
با کاهش تقاضا برای محصولات صادراتی خود مواجه ش��ده و هم از محل افت قیمت های جهانی، با 
کاهش درآمدهای ارزی روبه رو ش��ود. در این صورت می   توان انتظار داش��ت که دولت با کاهش ورود 
ارز، دست از سیاست   های پولی انقباضی برداشته و طبق سیاق سال های گذشته به استقراض از بانک 
مرکزی روی بیاورد. در چنین ش��رایطی، کاهش ورود ارز از یکس��و و افزایش انتظارات تورمی جامعه 
از س��وی دیگر می   تواند به افزایش نرخ ارز دامن زده و از این رهگذر پس از مدتی ش��اهد رش��د بازار 

سرمایه باشیم.
براساس مدل ساده   ای که ارائه شد، نرخ ارز به عنوان موتور اصلی محرک رشد بازار سرمایه در نظر 
گرفته ش��ده و دو عامل مهم تاثیرگذار بر آن، سیاس��ت   های پولی بانک مرکزی و وضعیت اقتصادی 
چین در نظر گرفته ش��د. بر این اساس، با توجه به دلایل مطرح شده، نیروهای متعددی می   توانند بر 
نرخ ارز اثر بگذارند که برای پیش بینی روند آتی بازار س��رمایه، رهگیری داده   های مربوط به کل   های 
پولی کش��ور و نیز وضعیت اقتصاد چین با توجه به داده   های اقتصادی منتشرشده، از اهمیت بسزایی 

برخوردار خواهد بود.

شیباریوم در حال نزدیک شدن به یک نقطه عطف بزرگ!
ش��بکه لایه دوم شیباریوم )Shibarium( که کمتر از یک ماه از راه اندازی کامل آن می گذرد، به 

سرعت در حال نزدیک شدن به یک نقطه عطف بزرگ است.
بر اس��اس داده های به دس��ت آمده از Shibariumscan، ش��یباریوم اکنون کمتر از ۱۰۰ هزار 

تراکنش تا رسیدن به یک شاهکار قابل توجه، یعنی ۳ میلیون تراکنش تکمیل شده، فاصله دارد.
ش��گفت انگیزتر این اس��ت که شیباریوم قباً ش��اهد ۳.۱۱2 میلیون تراکنش از طریق شبکه خود 
بوده اس��ت که نش��ان دهنده موفقیت چشمگیری اس��ت که از اواخر ماه اوت به دست آورده است. با 
میانگین تقریباً ۱۸۰۰۰ تراکنش روزانه، پیش بینی می ش��ود که باکچین SHIB در هفته آینده به 

این نقطه عطف برسد.
این موفقیت گویای قدرت این پروژه است که در این مسیر شگفتی های زیادی داشته است. یکی از 

عوامل کلیدی کمک کننده به این دستاورد، بدون شک جامعه قوی شیبا اینو است.
در حال حاضر، ش��یباریوم دارای ارزش کل قفل ش��ده )TVL( حدوداً 6۵۰ هزار دلار اس��ت که 

نشان دهنده اعتماد و حمایتی است که دریافت کرده است.
تع��داد آدرس های این پلتفرم به ۱.2۵۱ میلیون نفر افزای��ش یافته، در حالی که تقریباً ۹۰۰ هزار 
باک در حال حاضر تولید شده است. عاوه بر این، در حال حاضر ۱۰62۹ قرارداد در شبکه شیباریوم 
مس��تقر شده و یک اکوسیستم روبه رشد اس��ت. این نقطه عطف قریب الوقوع، نه تنها انعطاف پذیری 

شیباریوم بلکه، پتانسیل آن برای رشد و پذیرش بیشتر را نشان می دهد.

سحر اکبری
پژوهشگر اقتصاد 

چشم   انداز بازار سرمایه
 در نیمه دوم سال
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